
با بنزین چه کار باید کرد
دکتر هوشنگ عطاپور

افزایش شبانه قیمت بنزین یکی از خبرهای نابهنگامی بود که در شب عید میلاد رسول )ص( واکنش 
ها و اعتراضات بخش عمده ای از شهروندان و سیاسیون از طیف های مختلف سیاسی را برانگیخت.

گذشته از شرایط زمانی اعلام این تصمیم اقتصادی، ایرادات حقوقی هم بر این نوع تصمیم اقتصادی 
وارد است .اما مهمترین ایراد بر این تصمیم نبود یک پلاتفرم اجرایی قابل اندازه گیری قبلی با ابزارهای 
اقتصادی ، برای ســنجش درســت و دقیق آثار تورمی ) روانی و واقعی( و معیشتی گروه های آسیب 
پذیر جامعه اســت.در این یادداشت سعی می کنم بر هر دو وجه حقوقی و معیشتی افزایش ناگهانی 

قیمت بنزین به اجمال بپردازم.
وجه حقوقی: افزایش قیمت بنزین از ســوی دولت در لایحه بودجه ســال ۹۸ گنجانده شده بود. در 
آن مقطع پیش بینی های درســتی از بار مالی ناشــی از یارانه بنزین بر اقتصاد ملی وجود داشت. اما 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با افزایش قیمت آن مخالفت کردند و دست دولت را برای افزایش 
معقول و منطقی بنزین در زمان مشــخص بستند. بعدا نیز استمزاج های دولت به اشکال مختلف ، 

حاکی از مخالفت نمایندگان در سال انتخابات با افزایش قیمت بنزین بود.
به همین دلیل هم دست دولت را برای افزایش اندک حقوق کارمندان و تعرفه های بخش خصوصی باز 
گذاشتند و دولت و مجلس در سال جاری ، بر بودجه ای توافق کردند که افزایش حقوق و دستمزدها 
و تعرفه های بخش خصوصی نامتناسب با افزایش تورم و افت ارزش پول ملی بود و به همین دلیل هم 
کلیه آمارهای موجود  حکایت از تنزل شاخص های رفاهی و سقوط تعداد بیشتری از جمعیت کشور 
به زیر خط فقر گواهی می دهند. اقدام دولت در دور زدن مجلس و بدون بردن لایحه اصلاحیه قانون 
بودجه سال جاری و تایید افزایش قیمت بنزین در جلسه سران سه قوه که جایگاه هماهنگی و مشاوره 
ای دارد واز تظر قانون اساسی فاقد وجاهت و جایگاه و قانون گذاری است ؛ فاقد مشروعیت است و در 

صورت شکایت شهروندان به دیوان عدالت اداری ، قابل نقض خواهد بود.
وجه معیشتی: این که قیمت بنزین خیلی پایین است و باید افزایش می یافت ، قطعا گزاره درستی 
است. کم بها بودن بنزین و  دادن یارانه پنهان از این طریق به بخش مرفه و برخوردار ، اقدامی برخلاف 
عدالت اجتماعی اســت . ولی تصمیم برای این افزایش بدون رعایت فرآیندهای قانونی و بودجه ای ، 
و بی برنامگی و اتخاذ تصمیم  ها  شوک آورد و به عبارتی شوک درمانی ، به منزله له کردن اقشار با 
درآمد ثابت و چراغ سبز به بازار و اقتصاد آزاد برای چپاول بیشتر مردم است.این که مقرر شده است 
بخشی از ایت افزایش درآمد بنزین به اقشار آسیب پذیر پرداخت شود به یک شوخی و جوک شبیه 
است. زیرا این تصمیم در شرایطی اتخاذ شده و اعلام می شود که از قبل در سیاست های اقتصادی  
سالجاری هیچ نرم افزاری اجرایی برای توزیع یارانه حاصله دیده نشده است و سازوکار ملی هم توزیع 
عادلانه و شفاف این یارانه برای افراد واقعا مستحق  بر اساس راست آزمایی  مددکارانه از قبل اجرایی 
نشده اســت. همچنین دولت امکان کنترل دســتوری قیمت ها را ندارد و تجربه و حافظه تاریخی 
شهروندان هم اثبات می کند ، همه ژست های دولتمردان برای کنترل تورم و گرانی و کمک به اقشار 
آسیب پذیر دیری نمی پاید و بازار بر اساس بازی سازان واقعی در یک سطح تورمی بالاتری به ضرر 
اقشــار اسیب پذیر و محروم به تعادل می رسد و همچنان دولت به هزینه مردم کسری بودجه خود 
را جبران می کند.شــکی نیست این افزایش قیمت نه برای ؛ مبارزه با قاچاق بنزین و نه برای توزیع 
عادلانه یارانه به مســتمندان اســت ؛ و نه واقعی کردن اقتصاد ملی است ؛ بلکه برای جبران کسری 
بودجه در شــش ماهه دوم سالجاری است و شعارهای داده شده در برابر نیاز دولت پول ، به سرعت 

رنگ خواهد باخت.
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پدرام ســلطانی رئیس اتاق بازرگانــی ایران و 
اتریش،می گوید: اگــر ایران تا فوریه، لوایح لازم 
برای پیوســتن به کارگــروه ویژه اقــدام مالی 
) FATF( را تصویب نکند، دوباره وارد لیســت 
ســیاهی خواهد شد که سه ســال پیش، از آن 

خارج شده بود.
ســلطانی تبعات نپیوســتن به این کنوانسیون 

مالی بین المللی را تشریح کرد.
وی معتقد اســت که ناآگاهی و تصورات غلط، 
موانــع ایدئولوژیــک و همچنین گــره خوردن 
منافع عده ای به گره های اقتصادی کشور، مانع 
 FATF از خروج قطعی ایران از لیســت سیاه

شده است.

به اعتقاد این کارشــناس مســائل اقتصادی و 
نایب رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران، دامنه این 
تبعات آنقدر گســترده است که زندگی تک تک 

شهروندان ایرانی را متاثر خواهد کرد.
اگر تا یک ماه آینده ایران نتواند از لیســت سیاه 
FATF خارج شود، به طور مصداقی چه تبعاتی 

برای اقتصاد کشور و زندگی مردم دارد؟  
در حال حاضر تنها کشــوری که در لیست سیاه 
FATF قرار دارد، کره شــمالی است. ایران از 
ژوئــن ۲۰۱۶، بعد از چند ســال متوالی که در 
لیست سیاه بود، از این لیست به دلیل اقدامات 
مشــهود در راســتای توصیه های اف ای تی اف، 
خارج شــد. اما دیگــر اقدامات مهــم ایران، از 
آن زمــان تــا به حال طــول کشیده اســت. دو 
اقــدام اصلی، یکی اجرایی شــدن پالرمو و یکی 

سی اف تی، متاسفانه  به نتیجه نرسیده است.  
در آخرین بیانیه ای کــه FATF در ۱۸ اکتبر 
صــادر کرده، این توضیحات را درباره ایران داده 
و از کشــورهای دیگر خواسته است که اقدامات 
کنترلی خودشــان را نســبت بــه تراکنش ها و 
فعالیت های مالی مربوط به ایران تشــدید کند 
که البته در بیانیه قبلی هم به این موارد اشــاره 

کرده بود.
 به عبارتی به طور مشخص از همه اعضا و همه 
کشورها خواسته است که به موسسات مالی شان 
توصیه کنند تا بررســی های موشکافانه ای برای 
فعالیت هــای اقتصادی مرتبط با ایران داشــته 

باشند.  
کــه  می خواهنــد  کشــورها  از  همچنیــن   
تراکنش های بانکی مربوط به اشخاص حقوقی یا 
حقیقی ایرانی را تشدید کنند، اطلاعات آن ها را 
دقیق تر بررسی کنند و سعی کنند که مستندات 
لازم را برای بررســی آن ها به طور کامل مطالبه 

کنند.  

معنای این جملات این است که موسسات مالی 
و بانکی هرجا که به اســم ایران برخورد کردند؛ 
به اسم شرکتی که شخصیت حقوقی مربوط به 
ایران دارد یا حتی شخصیت حقیقی که گذرنامه 

ایرانی دارد، متمایز و ســختگیرانه تر از دیگران 
باید بررسی کنند که دلیل تراکنش مالی اش چه 

بوده است.  
این میزان موشــکافی و نیاز به صرف وقت برای 
بررسی در نهایت بانک ها و موسسات مالی را به 
این سمت می برند که تمایلی به کار با ایرانی ها 
نداشته باشند. در بیانیه آخر FATF اشاره هم 
نشده که چنین محدودیت هایی تنها مربوط به 

داخل ایران است.  
بسیاری از مدعیان بی فایده بودن انطباق ایران 
با FATF می گویند مــا که تعاملات بانکی با 
دنیا نداریم، پــس پذیرفتن و نپذیرفتن آن چه 

تفاوتی دارد؟
 در پاســخ به آن ها باید گفت که در مالزی، در 
ترکیه و در خیلی از کشورها ما هر ازچندگاهی 
می شــنویم که حســاب ایرانیان و تجار مقیم 
آن جا را به صرف اینکــه گذرنامه ایرانی دارند، 
می بندند. گذشــته از موانع تجاری برای داخل 
اندازه ای  کشــور، تبعات نپذیرفتن FATF به 
اســت که ســختی زندگی را در تمام دنیا برای 
کســانی که گذرنامه ایرانی دارند، افزایش داده 

است.  
تمام این ها در شــرایطی است که ما هنوز وارد 
لیست سیاه نشده ایم، اگر وارد شویم نه تنها این 
اقدامات تشدید می شــود، بلکه موسسات پولی 
و مالــی دنیا به هیچ وجه حاضر نخواهند شــد 
که تراکنش های مالی با ظــن ارتباط با ایران، 
انجام دهند. در این شــرایط حتی نقل و انتقال 
پول برای خرید غدا و دارو نیز بسیار دشوارتر از 
گذشته می شود، زیرا با درجه بالای حساسیتی 
که روی ایران به وجود مــی آید بانک ها نگران 
این خواهند شــد که قادر به اثبات اینکه پولی 
که جابجا می شود، حتما صرف خرید دارو یا غذا 

می شود، نخواهند بود.  
این مساله، روی تک تک شهروندان ما فشار وارد 
می کند. باید تلاش کرد که وارد لیســت ســیاه 
نشــویم و همین تعامل محدود با جهان برایمان 

باقی بماند.  
از سوی دیگر اگر وارد لیست سیاه شویم، برای 
فروش همین میزان کم نفت هم دچار مشــکل 
شدیدتر می شــویم و تجارت سایر محصولات با 

دنیا نیز سخت تر می شود.

ایران دوره ای چند ســاله حتی در لیست سیاه 
FATF قرار داشت اما چنین تبعات گسترده ای 
ایجاد نشــد. پس چرا الان ممکن اســت چنین 

اتفاقاتی بیفتد؟  
بعضی از مخالفان انطباق ایران فکر می کنند که 
مثل ســال های قبلی که در لیست سیاه بودیم، 
اتفــاق خاصی نمی افتد. مــا از ۲۰۰۸ تا ۲۰۱۶ 
در برخی سال ها در لیست ســیاه بودیم، آن ها 
می گوینــد که طی این دوره چــه اتفاقی افتاد؟ 

الان هم می تواند همان باشد.  
مســاله این اســت که میزان انطباق کشورها با 
FATF در سال ۲۰۱۹ اصلا قابل مقایسه با ۵ 
سال گذشته نیســت. در دوره گذشته تحریم ها 
بــا وجود اینکه تحریم های ســازمان ملل را هم 
داشتیم ولی می توانستیم با چین، امارات، ترکیه 
و چنــد کشــور دیگر کار کنیم، چــرا که آن ها 
چارچــوب FATF را ســختگیرانه اجرا نمی 
کردند و موضوع هنوز برایشان جدی نشده بود.  

اما الان میزان انطباق چین و دیگر کشــورها با 
FATF قابل مقایســه با ۵  سال پیش نیست؛ 
الان حتی رئیس FATF چینی است. در دوره 
گذشــته رئیس آمریکایی بود و همین مساله را 
دلیل برخورد با ایران می دانستند. اما در آخرین 
اجلاس رئیس چینی بود و باز هم این اولتیماتوم 
را به ایران داد. اگر ما وارد لیســت سیاه شویم، 
شــرایط اقتصادی و تجاری به مراتب سخت تر 
می شــود. در حالیکه اقتصاد ما به خاطر اتفاقات 
ناشــی از تحریم، بسیار شکننده و ضعیف است؛ 

آن هم می تواند ضربه مضاعف شود.
ای کاش می شد بدون به خطر انداختن اقتصاد 
کشــور و معیشت شــهروندان، بودن در لیست 
ســیاه را ســه ماه تجربه می کردیم، تا تندروها 
بفهمند که نپذیرفتن این قوانین، چقدر می تواند 

آسیب به ما وارد کند. 
در صورت ورود به لیست سیاه این احتمال قوی 
وجود دارد که حتی همین سه چهار بانک فعلی 
در کشورهایی که هنوز به آن ها نفت می فروشیم 
یا عواید فروش نفت نزد آن ها موجود است، ارائه 
خدماتشــان به ایران را متوقــف کنند. به طور 
مثال، بانک کونلون چین هر قدر که بیشتر زمان 

می گذرد، سختگیرانه تر برخورد می کند.

در وضعیــت فعلی هر پولی کــه از منابع مالی 
ایران در بانک کونلــون به خرید کالای مجاز یا 
عادی مثل مــواد غدایی یا مواد اولیه صنایع در 
چین تخصیص داده می شود، ۷ مرحله ممیزی 
می شــود. چنین چیزی ســابقه در هیچ جای 
دیگر ندارد. این در حالی است که بانک کونلون 
چین در دوره گذشــته تحریم ها تاســیس شد 
کــه به ایران خدمات دهد. دقت کنید بانکی که 
با پول خود ما به وجود آمده، حاضر نیســت که 
مثل گذشته با ایران کار کند و ۷ مرحله ممیزی 

و بررسی برای تخصیص پول انجام می دهد.  

در مــورد این بانک ها نیز این نگرانی وجود دارد 
که با رســیدن فوریــه، در شــرایطی که ایران 
انطباق خود را با FATF انجام نداده باشــد، از 
ارائه خدمات به تجارت های به نام ایران ســر باز 

زنند.  
حتی بعضی از بانک هایی که در ســایر کشورها 
داریــم، شــعب بانکهای خــود ما هســتند یا 
سهامداران شان ایرانی هستند، احتمال دارد که 
تراکنش هــای محدود را هم نتوانند انجام دهند 
یا حتی تعطیل شــوند. چرا کــه آن ها باید تابع 

قوانین کشور میزبان باشند.  
خطر دیگــر این اســت که مقام هــای پولی و 
مالی ایران، اگــر به خارج ایران ســفر کنند با 
مواجه شــوند؛ ممکن  غیرمتعارف  برخوردهای 
اســت که آن ها را به ظن پولشویی به جایی راه 
ندهند یا حتی بازجویی کنند. این اتفاقات همه 

محتمل است. شرایط بسیار بد خواهد بود.
در نهایت، به نظر شــما ایــران در مدت تعیین 
شــده، می تواند از ورود مجدد به لیســت سیاه 

FATF، بگریزد؟
نمی توانــم خیلــی قاطع بگویم؛ امــا اگر اندک 
تعقل و تدبیری باشد باید قبل از فوریه کار را به 
سرانجام برسانیم. من تردید و دودلی را در کلام 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام می بینم، 
همینکه مســاله را بلاتکلیف گذاشته اند، نشان 
می دهد خودشان هم نمی دانند که چه کار باید 
کنند. در غیر این صورت می توانســتند تاکنون 

مخالفت کنند و پرونده بسته شود.  
 ،FATF از طرفی شاید تصورشان این است که 
اهرم چانه زنی ما با دنیاســت. این هم اشــتباه 
است. این موضوع قابل مقایسه با برجام نیست. 
یک چارچوب مشــخص شــده و  توافق شــده 
بین المللی است. حتی تذکرهایی به کشورهایی 
مانند پاکســتان هم داده می شود که اگر توصیه 
ها را مراعات و رسیدگی نکنند، آن ها هم ممکن 
اســت که وارد لیست سیاه شــوند. اما بعضی ها 
توهــم دارند که همه دنیا علیه ایران توطئه می 

کند.  
کره شــمالی، تنها کشوری در تمام جهان است 
که در لیســت ســیاه FATF قــرار دارد؛ ما 
می بینیم که هیچ جای نقشه تجاری دنیا جایی 
از کره شمالی نیســت. چرا که کشور محدود و 
بسته ای است. آیا ما قرار است با کره شمالی در 

یک رده باشیم؟

یک اســتاد دانشــگاه از جایگاه نامناسب 
انتقــاد کرد و گفت:  آموزش های مهارتی 
ســهم آمــوزش مهارتی بــه آموزش های 
نظری باید ۸۰ درصد باشد در حالی که در 

کشور ما برعکس است.
برات قبادیان، اســتاد دانشــگاه و معاون 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت با بیان 
اینکه آمــوزش می دهیم تــا بتوانیم امور 
کشــور را اداره کنیم گفــت: تربیت منابع 
انسانی برای مشاغل مختلف امری ضروری 

است که در همه جوامع انجام می شود.
وی افزود: هرچقدر ســهم آموزش مهارتی 
بیش از آموزش نظری باشــد فرد قابلیت 
بیشــتری بــرای اشــتغال دارد در حالی 
که نظام دانشــگاهی ما غالبا مشــتمل بر 
آموزش های نظری اســت. باید به ســمت 
آمــوزش های مهارتی برویم، بخشــی که 
کشــور به شدت در این زمینه دچار ضعف 
است. یکی از نقاط ضعف اساسی کشور ما 
عرضه محور بودن آموزش ها به جای اینکه 

تقاضامحور بودن است.
این استاد دانشگاه و معاون وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت به جایــگاه آموزش های 
مهارتی اشــاره کرد و گفت: سهم آموزش 
مهارتی باید ۸۰ درصد باشــد در حالی که 

در کشور ما برعکس است.
معــاون وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
با بیان اینکه حرکتهایــی را در وزارتخانه 
شــروع کرده ایم ادامه داد: در ۲.۵ ســال 
اخیــر چهارطرح بــزرگ را مطرح کردیم. 
در نهایت به طرح توانمندســازی تولید و 
توســعه اشــتغال پایدار )تاپ( رسیده ایم. 
ســامانه ای به این منظور راه اندازی شده 
اســت. بــالای ۱۲۰۰ بنگاه ثبــت نام و 
مشــکلات علمی خود را فهرست کرده اند 
و بالــغ بر ۸۵۰ پــروژه در ســامانه ثبت 
شده اســت اما تا اکنون ۲۹ دانشجو ثبت 
نام کردهاند. وقتی تبلیغات خوب نیســت 
تا دانشجوها و اســاتید روی این پروژه ها 
که مورد نیاز هســتند کار کنند، چه باید 

بکنیم؟.
وی افــزود: هنــوز نتوانســته ایم به منابع 
انسانی به چشم ســرمایه نگاه کنیم. باید 
بینــش را در دولت و مجلس عوض کنیم. 
اگر این نگاه تغییر کند جای دســتگاه ها 
در بودجــه ریــزی عوض می شــود. مگر 
ژاپن، کره جنوبی و ســنگاپور نفت دارند؟ 
یک نعمت کشــور ما جمعیت جوان است 
و ناراحت هســتیم کــه نمی توانیم به نحو 

احسن از این سرمایه بهره مند شویم.
قبادیان ادامه داد: باید مســیر را بازنگری 
کنیــم. آمادگی کامــل در وزارت صنعت 

داریم. از امروز برای کارآموزی دانشجویان 
قول قطعی می دهم که مشکلی برای رفتن 
به کارخانه ها ندارند. ســامانه مشترکی با 
وزارت علوم داریم. کارآمــوزی به معنای 
آشنایی مختصر است. اما بحث فراتر از آن 
است. ما مایل هستیم دانشجو یک ترم در 

دانشگاه و یک ترم در کارخانه باشد.
میرزاده، سخنگوی کمیسیون  میرحمایت 
تحقیقــات مجلس شــورای  و  آمــوزش 
اســلامی با اشــاره به وضعیت رشته های 
مهارتی گفت: در آمــوزش و پرورش قبلا 
نظام مهارتی دو ساله بود و اکنون سه ساله 

شده که امیدوار کننده است.
وی افزود: یکی از معضلات اصلی این است 
که دانشــگاه باید قبل از جذب دانشــجو، 
نیازســنجی برای اشتغال انجام دهد. مثلا 
رشــته های مربوط به دریا در تهران نباید 
ارائه شــود بلکه باید در اســتانهای مجاور 
دریا ارائه شــود. دانشــگاه ها به خوبی به 
رسالت خود عمل نکرده اند. تعامل صنعت 
و دانشگاه برای نیازسنجی اشتغال ضعیف 

بوده است.
میرزاده در ادامه گفــت: انتظارات جامعه 
از ســطح آموزش بالاســت اما بودجه به 
اندازه این انتظارات نیســت. در حالی که 
باید برعکس باشــد و بودجه افزایش یابد. 
اگر آموزش و پرورش متحول نشــود برای 
دانشــگاه هم اتفاقی نمی افتد. آیا شده تا 
کنون به جای کتب مضر کمک آموزشــی 
برای مهارت تبلیغ کنیم؟ مشــکل مهارت 
زمانــی حل می شــود که همــه بپذیرند 
آموزش و پرورش مهم اســت و باید به آن 

توجه شود.
وی با بیان اینکه رشــته های مهارتی باید 
توسعه یابند تا بتوانیم بخشی از مشکلات 
اشتغال را حل کنیم گفت: آموزش مهارت 
بســیار هزینه بر است و نگه داری و تامین 
تجهیزات هنرستانها هزینه سنگینی دارد.

ایــن نماینده مجلس شــورای اســلامی 
با اشــاره به اینکه در عمــل اگر دولت در 
بودجه ســال بعد، آموزش و پرورش را به 
خوبــی نبیند عکس العمل ســختی را در 
مجلس و کمیســیون آموزش خواهد دید 
گفــت: دولت هم دریافته اســت تا کنون 
به آموزش و پرورش کم توجهی شــده و 
اکنون وقت توجه به آن است. مجلس نیز 

پشتیبانی خواهد کرد.
میرزاده با اشاره به اعلام آمارهایی از صرفه 
جویــی ۴۰ هزارمیلیــاردی از محل گران 
شــدن نرخ بنزین افزود: آموزش و پرورش 
۱۰ هزار میلیارد کسری بودجه و ۱۰ هزار 
میلیــارد تومان بدهی تا ســال قبل دارد. 

اگر ۲۰ هــزار میلیارد به بودجه آموزش و 
پرورش افزوده شــود بدهی این وزارتخانه 
صفر می شــود. باید تا عیــد ۹۹ این مبلغ 
به آموزش و پرورش داده شــود. حالا که 
بنزین گران شده اگر هزینه آن به آموزش 
و پرورش و دانش آموزان برگردد مردم هم 
رضایت خواهند داشت. باید ۱۰ درصد هم 

به بودجه سالانه افزوده شود.
وی با اشــاره به پیشنهادی مبنی بر اینکه 
باید رئیس جمهور دســتور دهد تا وقتی 
آموزش و پرورشــی ها حقــوق و مطالبات 
خود را نگرفته انــد، هیئت دولت حقوقش 
را دریافت نکند گفت: باید احســاس کنند 
دو روز و ۱۰ روز دیــر شــدن حقوق چه 
معنایــی دارد؟ در وزارتخانه هــای دیگر و 
حتــی در مجلس این وضعیــت تاخیر در 
دریافت حقوق ها نبوده اســت. گاهی یک 
ســال می گذرد و نیروی حق التدریس و 

سربازمعلم حقوقش را دریافت نمی کند.
وضعیت آموزش و پــرورش نگران کننده 

است
 وی بــا بیــان اینکه وضعیــت آموزش و 
پرورش نگــران کننده اســت. فرهنگیان 
ناخشنود هســتند که چرا درباره پرداخت 
حقــوق آنهــا صحبــت می شــود، اما در 
دســتگاه های دیگــر اینگونه نیســت که 
ببینیم مسئول وزارتخانه ای به رسانه ملی 
آمده و دربــاره پرداخت مطالبات و حقوق 

پرسنلش صحبت کند.
میــرزاده در ادامه با بیان اینکه شــورای 
سنجش و پذیرش دانشــجو درباره مجوز 
ظرفیت و رشته ها تصمیم می گیرد گفت: 
اگر آمایش سرزمینی داشته باشیم، دیگر 
با رفت و آمــد وزرا وضعیت ثابت می ماند. 
بودجه رشــته های  امیدواریــم در لایحه 

مهارتی هم دیده  شوند.
وی دربــاره مصوبه تنوع مــدارس گفت: 
شــورای نگهبان ایراد گرفتــه و در هفته 
پیــش رو در کمیســیون دوبــاره مطرح 
می شــود تا ایرادات رفع شوند و به صحن 
برگــردد. ابهاماتــی از جملــه در مدارس 

سمپاد وجود داشت.
نیروهــای  بکارگیــری  دربــاره  وی 
حق التدریــس و مربیان پیش دبســتانی 
و نهضتی هــا گفت: در آخرین جلســه به 
وزیر مهلت و ضرب الاجل دادیم تا سریعا 
دســتورالعمل را ارائه دهند. آن دســته از 
آموزشیاران نهضتی با سابقه همکاری قبل 
از سال ۹۱ بدون آزمون و بعد از سال ۹۱ 

با آزمون باید جذب و بکارگیری شوند.

 گزارش

تبعات نپذیرفتن قوانین FATF چیست
تعیین ضرب الاجل برای آقای وزیر جهت ارسال

 آیین نامه جذب معلمان حق التدریس
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جهانگیری آئین نامه اجرایی نحوه صدور تضمین نامه های 

عهده دولت را ابلاغ کرد

اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری آئین نامه اجرایی »نحوه 
صدور تضمین نامه های عهده دولت جمهوری اسلامی ایران« را برای اجرا 

به دستگاه های اجرایی ذیربط ابلاغ کرد.
جهانگیری آئین نامــه اجرایی »نحوه صدور تضمین نامه های عهده دولت 
جمهوری اســلامی ایران« را برای اجرا به دســتگاه های اجرایی ذیربط 

ابلاغ کرد.
بر این اساس، هیات وزیران در جلسه هشتم آبان ۱۳۹۸ با هدف مدیریت 
تضامین دولت و تســویه به  موقع آن ها و پیگیری وصول مبالغ پرداختی 
توسط دولت، آئین نامه اجرایی »نحوه صدور تضمین نامه های عهده دولت 

جمهوری اسلامی ایران« را تصویب کرد.

براساس این آیین نامه، سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است سامانه 
جامع مدیریــت تضامین دولت را به گونه ای تهیــه، اجرا و بهره برداری 
 نمایــد که کلیه فرآیند هــای مرتبط با تضمین  نامه هــای مربوط، اعم از 
ارسال درخواست، صدور، اصلاح، تمدید، مطالبه و پرداخت وجه، ابطال، 
تأیید و همچنیــن مبادله الکترونیکی تضمین  نامه  ها را دربرگرفته و پس 
از بررســی و کنترل ضوابط و مقررات، نسبت به تخصیص شناسه یکتای 

تضمین، اقدام کنند.
همچنیــن بانک مرکزی و کلیه بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی 
نیز موظفند پیش از اعطای تســهیلات و یا ایجاد تعهدات به پشــتوانه 
تضمین نامه ها، از صحت مندرجات تضمین  نامه  به وســیله استعلام آن از 

طریق سامانه)ها( مرتبط بانک مرکزی اطمینان حاصل کنند.

علی اصغر زارعان دســتیار ویژه رئیس سازمان انرژی 
اتمی با بیان اینکه ایران در بومی سازی صنعت هسته 
ای پیشــرفت های قابل توجهی به دســت آورده است، 
گفت: ظرفیت غنی  سازی ایران امروز به میزان هشت 

هزار و ۶۶۰ سو رسید.
زارعان تصریح کرد: قبل از گام ســوم کاهش تعهدات، 
تولید روزانه  ما ۴۵۰ گرم غنی  سازی اورانیوم بود و هم  
اکنــون با در نظر گرفتن کلیــه  جوانب برجامی، تولید 
روزانــه بــه ۱۰ برابر یعنی حــدود ۵۰۰۰ گرم در روز 

رسیده است.
وی ادامه داد: هم اکنون ذخیره اورانیوم غنی شــده به 
بیش از ۵۰۰ کیلوگرم رسیده  و این مهم رو به افزایش 
اســت. ضمن اینکه در روزهای آینده به مرز ۱۱ هزار 

سو خواهیم رسید.  

وی خاطرنشــان کرد: در یــک فرآینــد زمانی کوتاه 
برحســب فرمایشــات مقام معظم رهبری در کاهش 
تعهدات،  دســتور رئیس جمهــور در چارچوب برنامه  
های از قبل پیش بینی شده و تصمیم  مسئولان نظام 
بــه ویژه هیأت نظارت بر برجــام،   با توجه به آمادگی 
های همه جانبه بلافاصله آنچــه که مدنظر بود، انجام 

گرفت.
زارعــان تصریح کرد: به دلیل هدف گذاری هایی که از 
پیش انجام گرفته توانایی تولید هر درصدی از اورانیوم 
را کــه نیاز باشــد داریم و این حاکــی از تلاش، آینده 
نگری، عدم خودشــیفتگی و حرکــت بی  وقفه جهت 

رسیدن به قله های نهایی در انرژی اتمی است.
وی با یادآوری این نکته که دشــمنان انواع و اقســام 
توطئه هــا را جهت کُند کــردن فعالیت های صنعت 
هسته ای در دســتور کار قرار دادند، افزود:  استراتژی 
نظام ســلطه نابودی تمامی زیرســاخت های صنعت 
هســته  ای به ویــژه در فردو بوده و هســت. همانطور 
که اوباما رئیس جمهور ســابق آمریکا اعتراف کرد که 
"اگر می توانســتیم پیچ و مهره های صنعت هسته ای 
را بــاز می کردیم، ولی نتوانســتیم"، قطعاً این رویکرد 
بیگانگان با شــیوه های گوناگون خصوصاً از سوی رژیم 
صهیونیستی دنبال می شــود اما فردو پویا، با نشاط و 
زنده تر از گذشته به فعالیت های خود ادامه می دهد.  

دولت باید بنزین را تدریجی گران می کرد
عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: گران کردن نرخ بنزین براساس مجوزهای قانونی تحت اختیار دولت انجام شده است اما بهتر 

بود طی ۶ سال و بصورت تدریجی افزایش می یافت.
علی اکبر رنجبرزاده در واکنش به افزایش قیمت بنزین، گفت: گران کردن نرخ بنزین براســاس مجوزهای قانونی تحت اختیار 
دولت انجام شــده اســت اما افزایش ۳۰۰ درصدی قیمت بنزین تدبیر درستی نبود و نباید به یکباره بنزین تا این حد افزایش 

می یافت.
وی تاکید کرد: بهتر بود پیشنهاد افزایش قیمت بنزین در لایحه بودجه ۹۹ مطرح و نظرات نمایندگان  هم در این مورد اتخاذ 

می شد.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: قاچاق سوخت موضوعی است که همه ما به آن واقف هستیم و معتقدیم 
باید کنترل شود اما دولت برای کنترل آن باید در طول ۶ سال گذشته به تدریج قیمت بنزین را افزایش می داد چراکه افزایش 

یکباره و ۳۰۰ درصدی قیمت بنزین برای مردم سخت است.
رنجبرزاده خاطرنشان کرد: یارانه های پنهان بسیار زیادی در جامعه وجود دارد که طبقات مرفه آن را در اختیار دارند و اطلاعات 

آن موجود است که می توان از این طریق یارانه نقدی دهک های پائین جامعه را افزایش داد و حتی سه برابر کرد.

دولت ۶سال اقتصاد را معطل برجام کرد

حمیدرضا فولادگر رئیس کمیســیون ویــژه حمایت از تولید ملی گفت:  
دولت در ۶ سال گذشته، اقتصاد کشور را در انتظار بر جام گذاشت.  

فولادگــر درباره عملکرد اقتصادی دولت پس از شکســت برجام، گفت: 
دولت مجموعه یکپارچه نیســت و تیم واحــدی برنامه های اقتصادی و 
صنعتی دولــت را مدیریت نمی کند. دولت بخش هــای مختلفی دارد،  
بخش هایی از دولت پس از برجام در راستای اجرای سیاست های اقتصاد 

مقاومتی فعال شدند و توجه به تولید داخلی دارند.
وی افزود: در بخش هایی، شــرکت های دانش بنیــان، معاونت علمی و 
فناوری، وزارت صمت، وزارت اقتصاد در زمینه کســب و کار اقداماتی در 

راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی  انجام داده اند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس با بیان اینکه بخش سیاســت خارجی 
دولت طی شــش سال گذشــته کشــور را در انتظار برجام، پسابرجام و 
»اینســتکس« گذاشت، تصریح کرد دولت ۶ ســال، اقتصاد کشور را در 

انتظار بر جام گذاشت.  
فولادگر تاکید کــرد: اگر دولت به توان و ظرفیت داخلی توجه می  کرد 
و در راســتای رفع موانع تولید و سرمایه گذاری و بهبود فضای کسب و 
کار و اجرای اصل ۴۴ تمرکز و از تولیدکنندگان داخلی حمایت می کرد، 

بیشتر به نتیجه می رسید.
وی بــا بیان اینکه یقیناً با اجرای سیاســت های اقتصاد مقاومتی و تولید 
داخل دوران تحریم را پشــت ســر می گذاریم، اظهار داشت: بسیاری از 
اقتصاددانــان خارجی اعلام می کنند کــه ایران کم کم در مقابل تحریم 

خارجی واکسینه شده است.
رئیس کمیســیون ویژه حمایــت از تولید ملی گفــت: آمریکا و غرب از 
همه توان خود برای تحریم ایران اســتفاده کرده است، اگر سیاست های 
اقتصاد مقاومتی زودتر اجرا شــده بود و دولت در مســیر خودکفایی گام 
برمی داشت، اقتصاد کشور در برابر تکانه های خارجی واکسینه  شده بود.
فولادگر با بیان اینکه دولت در جلســات اعــلام می کند که تغییر برنامه 
داده و در راستای سیاســت های اقتصاد مقاومتی گام بر می دارد، بیان 
کرد: بخش هایی از دولت نیز تغییر برنامه دادند و در راستای رونق تولید 

گام هایی برداشته اند.
وی گفــت: اگر دولت از ابتدا این حمایت ها را از صنایع داخلی انجام می 
داد، با خسارت های کمتری در برابر تحریم های آمریکا مواجه می شد.  
رئیس کمیســیون ویژه حمایت از تولید ملی تاکید کرد: در صورتی که 
پس از ابلاغ سیاســت های اقتصاد مقاومتی در سال ۹۲ این سیاست ها 
اجرا می شــد،  تکانه های اقتصادی ناشــی از تحریم های آمریکا چنین 

ضرباتی را به پیکره اقتصاد کشور وارد نمی کرد.

میثم معصومی
متعدد  روزها عکس العمل های  این 
و البتــه متفاوتــی را در خصوص 
افزایش قیمت بنزین شاهد هستیم. 
که نشان دهنده اهمیت این کالا در 
تصویر ذهنی جامعه اســت. اما آیا 
واقعا میزان عکس العملی که نسبت 
به ایــن رویداد داریم متناســب با 
بزرگــی و اهمیــت آن در واقعیت 

زندگی ما است؟
متعدد  روزها عکس العمل های  این 
و البتــه متفاوتــی را در خصوص 
افزایش قیمت بنزین شاهد هستیم 
که نشــان دهنده اهمیت این کالا 
در تصویر ذهنی جامعه است. اما آیا 
واقعا میزان عکس العملی که نسبت 
به ایــن رویداد داریم متناســب با 
بزرگــی و اهمیــت آن در واقعیت 

زندگی ما است؟
بیایید با یک مثال این موضوع را باز 
کنیــم و بدین منظور نقش و تاثیر 
هزینه مســکن را بــا هزینه بنزین 
در سبد زندگی مان مقایسه کنیم. 

اهمیت ایــن دو را هم برای تداوم 
حیات خود در ذهن مقایسه کرده 
و در نهایــت منصفانه بودن قیمت 
آنها را در مقایسه با استانداردهای 
جهانی را با هم مقایسه کنیم. می 
یا  هزینه ســوخت  ببینم  خواهیم 
مسکن هریک چند درصد از سبد 
ایران و  هزینه یــک خانــواده در 

استاندار جهانی را شامل می شود.
به عنوان مثال کشــور ژاپن که به 
خاطر شهرهای متراکم خود نسبت 
به میانگین جهانی قیمت مســکن 
در آن بسیار سنگین محسوب می 
شود، را بررسی می کنیم. براساس 
آمار سرشــماری سال ۲۰۱۷  این 
کشــور، در میان گروه های سنی 
متفاوت، خانواده های زیر ۴۰ سال 
با نزدیک ۴۰ درصد اجاره نشــینی، 
رکورددار هســتند. امــا نکته قابل 
توجه این است که فقط ۹.۲ درصد 
از درآمد این خانوارها به مســکن 
اختصاص پیــدا می کند. در حالی 
کــه ۱۶.۲درصــد از درآمد همین 

خانــوار برای حمــل و نقل هزینه 
می شود که هزینه سوخت خودروها 
بخشی از آن اســت. این اعداد در 
میانگین کل جامعــه به ترتیب به 
۵.۸ و ۱۴ درصــد کاهش می یابد. 
و اگر این آمار را فقط به خانوارهای 
با هزینه  اجاره نشین محدود کنیم 
مســکن کمتر از ۳۰ درصد مواجه 
می شویم.  نتیجه مقایسه این اعداد 
و ارقام با واقعیت های امروز جامعه 

ایران نیاز به بیان ندارد.
این تفاوت فاحش در حالی رخ داده 
اســت که مطابق به تصریح قانون 
ایران،  اســلامی  اساسی جمهوری 
حق مســکن برای تمــام ایرانیان 
تضمیــن شــده اســت و  در برابر 
بر  بنزین هیچ مســئولیتی  تامین 
عهده دولت یا سایر ارکان حکومت 
قرار نگرفته اســت. ولــی در واقع 
کمترین  مختلف  دولت هــای  طی 
از طرف دولت  تاثیرگــذار  حرکت 
برای حل مسکن را شاهد هستیم 
و جامعه هم نســبت بــه این حق 

خود، بی تفاوت به نظر می رســد. 
اما در سوی مقابل حساسیت های 
اجتماعی بر مسئله قیمت بنزین و 
سایر سوخت ها چنان بالاست که 
دولت نمی تواند دست از حمایت در 
قالب کنترل قیمت بنزین بردارد و 
هر وقــت کمی از حمایت خود کم 
می کند، شاهد نارضایتی های اقشار 
مختلف جامعه هستیم.  به راستی 
چرا عکس العمل ها در این دو مقوله 

اینقدر متفاوت است؟
شــکی نیســت که ارائه ســبدی 
حمایتی و رفاهی بــرای اطمینان 
از تامین حداقــل نیازهای حیاتی، 
از وظایف دولت ها اســت و تغذیه، 
شغل، درمان، مسکن از مهمترین ها 
هستند. اما دولت های ما دهه هاست 
که به دلیــل عدم موفقیت در ارائه 
نیازهای  خدمات مناسب در حوزه 
حیاتی ســعی کرده با مخدری به 
نام یارانه بــه کالاهایی مثل بنزین 
درد نواقــص در حوزه های دیگر را 
کــم کند و متاســفانه گویا جامعه 

هم این رویکرد را می پسندد. این 
روند تا جایی ادامه پیدا کرده است 
که متاسفانه تاثیرات مخرب یارانه 
سوخت سال ها است که جامعه ما 
را از درون خورده و می خورد. دیگر 
تســکین کننده هم نیســت، ولی 
قطع آن هم درد بسیار زیادی دارد. 
آیا بهتر نیســت حالا که این درد 
را داریم تحمــل می کنیم به جای 
اعتراض به کم شدن مخدر، درمان 

اساسی درد را مطالبه کنیم؟
به راستی اگر حجم هزینه مسکن 
از سبد هزینه های خانواده به جای 
بــالای ۹۰ درصــدی فعلی کمتر 
از ۵۰ درصــد بود و یــا تا این حد 
تاثیر  آیا  نمی کــرد،  بیداد  بیکاری 
افزایش نرخ بنزین در ســبد خانوار 
اتفــاق مهمی بود؟ به یاد آوریم که 
در ابتــدای دهه ۸۰ هــم، چه آن 
زمان که دولت وقت قصد داشــت 
قیمت بنزین را بــالا ببرد و موفق 
نشد و چه آن زمان که موفق شد، 
حساســیت های اجتماعی کمتر از 

الان نبــود، در حالی که با توجه به 
آستانه  زمان،  آن  اقتصادی  شرایط 
اقتصادی مردم  تحمل فشــارهای 
بســیار بالاتر از امروز بود. بنابراین 
هرچه دیرتر ایــن جراحی صورت 
بگیرد، درد بیشتری برای جامعه به 

همراه خواهد بود.
 حال که دولــت تصمیم گرفته یا 
به دلیل شرایط دشــوار اقتصادی 
مجبور شــده اســت تا دســت به 
این جراحی بزنــد. بیاییم دولت را 
تشــویق کنیم که از سیاست های 
توزیع ثروتی دســت بــردارد و به 
جــای آن زیرســاخت هایی کافی 
فراهــم کنــد تا هیچ کــس نگران 

مسکن و شغل خود نباشد.
جامعــه نبایــد فرامــوش کند که 
مطالبه اصلی اش چه باید باشــد. 
بنزیــن و تثبیت قیمــت آن نیاز 

اساسی یک جامعه نیست.
دکترای معماری، پژوهشگر شهری

کارشناس مسائل سیاســی گفت: دولت پیش از 
اجرای دو نرخی شدن بنزین باید افکار عمومی را 

آماده و آنها را اقناع می کرد.
حمیدرضا ترقی کارشناس مسائل سیاسی با اشاره 
به افزایش قیمت بنزین،  اظهار داشت: هر طرحی 
که منافع یا مضراتش به مردم برگردد، برای آنکه 
بــه نحو مطلوبی اجرا شــود، در درجه اول دولت 
نیازمند اقناع افکار عمومــی جامعه یعنی همراه 
کردن و همدل کردن مردم با تصمیم دولت است.

وی ادامــه داد:  اگر دولــت در اقناع افکار عمومی 
ضعیف عمــل کند و نتواند همدلــی مردم را در 
اجــرای یک قانون و برنامه بدســت بیاورد، بطور 
طبیعی بــا واکنش و عکس العمــل منفی مردم 

روبرو می شود.
این کارشــناس مسائل سیاســی تصریح کرد:  با 
توجه به اینکه اعلام ایــن تصمیم تقریبا از نیمه 
شــب صورت گرفت و درست در شب عید میلاد 
حضرت رســول اعظم)ص( به مردم اعلام شــد، 
طبیعتا نشان دهنده این است که اقدامی عجولانه 
و بدون مهندســی و آماده ســازی افکار عمومی 

جامعه صــورت گرفته و تبعــات و آثار منفی آن 
در جامعه ممکن اســت برای کشــور مشکلاتی 
پدید بیاورد و بهانه ای به دســت دشــمنان برای 

سوءاستفاده از این شرایط دهد.
وی بیان کرد:  اگرچه اصل موضوع دو نرخی شدن 
بنزین اقدامی بود که در دولت آقای احمدی نژاد 
انجام شد و مردم مدتی به این شیوه عادت کردند، 
لغو این اقدام در دولت آقای روحانی کار اشتباهی 
بود چراکه امروز بعد از شــش سال به این نتیجه 

رسیده اند که باید این روش را ادامه دهند. 
ترقی اظهار کرد:  زمانی کــه این نوع تصمیماتی 
را که با سرنوشــت مردم روبروست، بدون فکر و 
اندیشــه لغو می کنیم و پس از چند سال مجددا 
آن را اجرا می کنیم،  نشــان دهنده این است که 
دولــت تصمیماتش مبتنی بــر منطق صحیح و 
درستی استوار نیست و نه لغو کردنش در آن دوره 
درست بود؛ نه آنکه امروز با این کیفیت و وضعیت 
و در شــرایطی که هنوز آمادگی و مقدمات لازم 
در جامعه به لحاظ سوخت، جایگاه بنزین و افکار 
عمومی فراهم نشده است،  تصمیم را اتخاذ کنیم.

سیاسی

ترقی: 
دولت باید پیش از دو نرخی کردن بنزین

 افکار عمومی را آماده می کرد

»کسری بودجه ای که هم اکنون داریم می تواند 
به افزایش تورم منجر شــود اما افزایش قیمت 
بنزین خصوصــاً با این ترتیبــات و تمهیدات، 
تورمی ایجاد نخواهد کرد یا تورم ناشــی از آن 
بســیار اندک خواهد بود. هــر چند ما در ماه ها 
و ســال آتی تورم ناشــی از کســری بودجه را 
خواهیم داشت.« علی ربیعی، دستیار ارتباطات 
اجتماعی رئیس جمهوری و سخنگوی دولت، در 
یادداشت هفتگی خود در روزنامه ایران نوشت: 
»اصلاح قیمت بنزین بالاخره پس از چند سال 
بحث و بررســی در دولت، پنجشنبه شب کلید 
خورد. من ترجیح می دهم اســم این سیاســت 
دولت را عادلانه ســازی یارانه بنزین بنامم؛ چرا 
که قرار نیســت از حجم یارانه پرداختی بنزین 
به مــردم حتی یک ریال کم شــود. صرفاً قرار 
است بخشــی از یارانه بنزین که تا به  حال تابع 
مصرف هر فرد بود، حالا به شــکل مســتقیم 
داده شــود. اقتصاددانان دهه هاســت نسبت به 
ناعادلانــه بــودن، غیر بهینه  بــودن و هزینه زا 
بــودن یارانه پنهان بنزیــن و حامل های انرژی 
در کشور هشــدار داده و بارها و بارها خواستار 
واقعی ســازی قیمت حامل های انرژی و بنزین 
شده اند. اما دولت در چند سال گذشته در حال 
بررســی طرح های مختلف مطرح شده در این 
حوزه بود و به دلایلی که در ادامه خواهم گفت 
با پیچیدگی هــای متعددی برخــورد کرد. اما 
بالاخره با بررسی جمیع جوانب و شرایط کشور، 
دولت پس از سال ها بررسی کارشناسی به این 
نتیجه رســید که بهترین راهکار، سهمیه بندی 
بنزین برای هر خــودرو و افزایش قیمت بنزین 
غیر ســهمیه ای بــه ۳ هزار تومان اســت. این 
تصمیم بسیار ســخت بود. همه با اقتصاددانان 

همراهند کــه بنزین ارزان موجب مصرف بیش 
از حد، قاچاق گســترده، از بیــن رفتن منابع 
کشور، کاهش منابع بودجه و در نتیجه کسری 
بودجه شــده و این یارانــه نه تنها اثرات جانبی 
مثبت )مثل یارانه آموزش یا یارانه شیر مدارس( 
ندارد بلکه اثرات جانبی منفی )همانند افزایش 
آلودگی، کاهش بهــره وری و...( دارد. همچنین 
غالب افراد متخصص هم نظــر بودند که بنزین 
ارزان نه تنها به عدالــت توزیعی نمی انجامد که 
به نفع ثروتمنــدان و دهک های بالای درآمدی 
تمام می شود.تا اینجا سعی کردم به عنوان یکی 
از اعضای دولت کــه در جریان کلیه بحث ها و 
بررســی ها و طرح های گوناگــون برای افزایش 
قیمت بنزین در چند سال گذشته بودم روایتی 
صحیــح و منصفانــه از تصمیم گیــری در این 
خصوص را بدهم. در ادامه سعی خواهم کرد از 
نگاه خودم در دفاع از طرح دولت برای افزایش 

قیمت بنزین نکاتی را ذکر کنم:

۱- فــارغ از این کــه مصرف بنزیــن در ایران 
بشدت بالاســت، مصرف بنزین در کشور ما به 
شکلی اساســی دچار انحراف است. به  صورتی 
که بر اســاس داده هــای هزینه-درآمد خانوار، 
بالاتریــن دهک درآمــدی بیــش از ۱۱ برابر 
ضعیف ترین دهــک درآمــدی از یارانه بنزین 
اســتفاده می کند. در حالی که فلسفه پرداخت 
یارانه این اســت که از ثروتمندان گرفته شود و 
به فقرا داده شود! در حامل های انرژی از جمله 
بنزین این امر معکوس است. یعنی یارانه کوری 
به همه پرداخت می شــود اما طبیعی است که 
خانواده های ثروتمندتر که ماشین های بیشتری 
دارند به نســبت خانوارهای ضعیف تر که یا یک 
ماشــین دارند یا اصلًا ماشــین ندارند بیشتر از 
این یارانه اســتفاده می کنند. لذا هرچه بتوانیم 
بخشی از این یارانه را از این حالت خارج کرده 
و به صورت مســتقیم به مــردم کمک کنیم به 
عادلانه تر شــدن آن کمک خواهد کرد. به نظر 

بنده دولت با ایــن تصمیم گامی در این جهت 
برداشت.

۲- در بنزین عملًا دولت در حال پرداخت یارانه 
به ازای مصرف بیشتر است؛ به  طوری که مطابق 
بررسی های جهانی بیشترین میزان سرانه بنزین 
در جهان با توجه به ســطح توســعه یافتگی در 
ایران اتفاق می افتد. یعنی دولت مجبور شــده 
قیمت بنزین را سرکوب کند تا بتواند این یارانه 
را به همه به صورت یکسان بدهد. اما این شیوه 
از پرداخــت یارانه که با به هم زدن مکانیســم 
قیمت ها انجام می شــود بشــدت ناکاراست و 
ناکارایی هم ایجــاد می کند. اولین ناکارایی که 
در اثــر این روش ایجاد می شــود مصرف بالاتر 
و غیــر بهینه اســت. مصرف بیشــتر بنزین به 
معنای از بین بردن منابع کشور و مصرف کمتر 
کالاهای دیگر است که می توانند برای سلامتی 
مردم، برای آموزش کودکان و برای بهداشــت 

مفید باشند.
۳- بررسی های متعدد کارشناسی نشان می دهد 
که با احتساب ســهم در نظر گرفته شده برای 
خودروهای عمومــی در این طرح، عملًا حدود 
۷۰ درصد از کل بنزین مصرفی روزانه با قیمت 
ســهمیه ای )۱۵۰۰ تومــان( و تنها ۳۰ درصد 
از آن بــا قیمت ۳۰۰۰ تومانــی مصرف خواهد 
شد. لذا بخش عمده بنزین به صورت سهمیه ای 
اعطا خواهد شــد و مردم نبایــد نگرانی از ابعاد 
تورمی این افزایش داشته باشند. از سوی دیگر 
اقتصاددانان با روش های علمی نشــان داده اند 
که افزایش قیمت بنزین در ســنوات گذشــته 
در ایران و در کشــورهای مختلف جهان حتی 
بــدون تدبیر برای در نظر گرفتن این تمهیدات 
یا اثر تورمی نداشته یا اثر تورمی آن ناچیز بوده 

است. بنابراین نگرانی از اثرات تورمی این طرح 
چندان صحیح نیســت. البته کسری بودجه ای 
کــه هم اکنون داریم می تواند بــه افزایش تورم 
منجر شــود اما افزایش قیمت بنزین خصوصاً با 
این ترتیبات و تمهیدات، تورمی ایجاد نخواهد 
کرد یا تورم ناشی از آن بسیار اندک خواهد بود. 
هر چند ما در ماه ها و ســال آتی تورم ناشی از 

کسری بودجه را خواهیم داشت.
۴- مصرف بیشــتر کالای مضر بــرای محیط 
زیســت هماننــد بنزین بــه معنــای آلودگی 
بیشــتر چه در هوا، چــه در آب و چه در خاک 
کشور است. اســتفاده غیر ضروری از خودروها 
همچنین ســبب افزایش حجم ترافیک ها شده 
که خود عوارض بســیار دیگری دارد. بنابراین 
برداشــتن گام هایی برای کانالیزه کردن یارانه 
بنزین و دادن آن به شــکل مســتقیم به مردم 
حرکتــی مفید و مؤثر در جهــت بهبود محیط 

زیست و آلودگی هواست.
۵- شکاف قیمتی ایجاد شده میان قیمت بنزین 
در ایــران و کشــورهای منطقه ســبب قاچاق 
گسترده ســوخت به خارج از کشور شده است. 
آمارهای مختلفی از میــزان قاچاق وجود دارد 
که هیچ کدام به صورت کامل قابل اتکا نیست اما 
منطق اقتصادی نشان می دهد که حجم قاچاق 
بسیار گســترده باشد. سرکوب قیمت بنزین به 
شکل ســابق سبب می شود تا منابع ملی کشور 
به کشــورهای همسایه سرازیر شــده و مردم 
کشور کمترین نفع و باندهای قاچاق بیشترین 
منافع را کسب کنند. افزایش قیمت بنزین قطعاً 
حرکت در مسیر به صفر رساندن قاچاق بنزین، 
ایجاد بســتر برای حرکت به ســمت صادرات 

بنزین و کسب درآمد ارزی برای کشور است.

عادلانه سازی یارانه بنزین از دید سخنگوی دولت
خبر: 

خبر ظرفیت تولید غنی  سازی ایران به ۸ هزارو ۶۶۰ سو رسید

مطالبات اصلی را فراموش نکنیم

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم معصومه نقشی دارای شناسنامه شماره 341 به شرح دادخواست به کلاسه 980617/98 ش 5/ح از این 
دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان احمد پورکریم به شناسنامه 515 
مهاباد در تاریخ 98/6/3 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه آن مرحوم منحصر است به شش پسر، دو 

دختر و یک زوجه.
1- معصومه نقشی فرزند عزیز دارای شناسنامه شماره 341 زوجه متوفی

2- سلیمان پور کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 983 پسر متوفی
3- اسماعیل پور کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 2860055223 پسر متوفی

4- یوسف پور کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 2860381775 پسر متوفی
5- جلال پور کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 2928914226 پسر متوفی
6- فردین پور کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 2860482946 پسر متوفی
7- ابراهیم پور کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 2860055215 پسر متوفی

8- هاجر کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 379 دختر متوفی
9- خدیجه کریم فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 2860179542 دختر متوفی

تشریفات مقدماتی درخواست مذبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر کسی اعتراض دارد و یا وصیتنامه از متوفی 
نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف سه ماه به دادگاه تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.

ایوبی - رییس شعبه پنجم شورای حل اختلاف مهاباد
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ســید حمایت میرزاده سخنگوی کمیســیون آموزش 
مجلس با بیان اینکه دانشگاه باید قبل از جذب دانشجو، 
نیازســنجی برای اشــتغال انجام دهــد، گفت: آموزش 
مهارت بسیار هزینه بر است.سخنگوی کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در برنامه پرسشگر با 
موضوع »با چه مهارتی از نظام آموزشــی به جامعه وارد 
می شویم؟«، با اشاره به وضعیت رشته های مهارتی، اظهار 
کرد: در آموزش و پرورش قبلًا نظام مهارتی دو ساله بود 

و اکنون سه ساله شده است که امیدوار کننده است.
وی با بیان اینکه یکی از معضلات اصلی این اســت که 
دانشــگاه باید قبل از جذب دانشــجو، نیازسنجی برای 
اشــتغال انجام دهد مثلا رشــته های مربوط به دریا در 
تهران نباید ارائه شود بلکه باید در استان های مجاور دریا 
آموزش داده شــود، افزود: دانشگاه ها به خوبی به رسالت 
خود عمــل نکرده اند و تعامل صنعت و دانشــگاه برای 
نیازسنجی اشتغال ضعیف بوده است.میرزاده از الگودهی 

و مثال زدن از کشــورهای خارجــی انتقاد کرد و گفت: 
اتفاقاً یک سر انتقاد به دستگاه های اجرایی باز می گردد، 
گفت: یک گلایه مدارس این اســت که هیچ کارخانه ای 
اجازه بازدید نمی دهد و همکاری نمی کند.وی اضافه کرد: 
از سوی دیگر فرایندهای بروکراسی طولانی است و ما از 
وزارت صنعت می خواهیم همکاری کند تا دانش آموزان 
و دانشــجویان بتوانند در محیط واقعی کارآموزی کنند.
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: انتظارات جامعه از ســطح آموزش 
بالاست اما بودجه به اندازه این انتظارات نیست. در حالی 

که باید برعکس باشد و بودجه افزایش یابد.

لزوم نیازسنجی دانشگاه برای اشتغال قبل از جذب دانشجو

معاون حقوق شهروندی معاونت حقوقی
 ریاست جمهوری:

پای حقوق نشر 
در فضای مجازی می لنگد

بتول آهنی معاون تحقیقات، آموزش و حقوق شــهروندی 
معاونت حقوقی ریاســت جمهوری گفت: پای حقوق نشر 
در فضای مجازی می لنگد چرا که حمایت ضعیف از مولف 
در محیط الکترونیکی منجر به کاهش تمایل آنها به نشــر 
آثار خود در محیط الکترونیکی می شــود.آهنی در دومین 
همایش ملی حقوق نشــر که در پژوهشگاه فرهنگ، هنر و 
ارتباطات برگزار شد، افزود:  قوانین حمایت از مولف و حق 
نشــر در فضای مجازی خوب هستند اما با رشد روزافزون 
نشــر و انتقال اطلاعات و عناصر اصلی زنجیره اطلاعات در 
فضای دیجیتال کافی نیستند. همچنین با افزایش باسوادی 
و تولید انبوه کتاب لازم شد از مولفان در برابر نسخه برداری 
از کتاب حمایت شــود.وی به تاریخچه قوانین بین المللی 
حق نشر اشاره کرد و گفت: نخستین قانون ملی در انگلیس 
در ســال ۱۷۱۰ نوشته شد. سپس کشور دانمارک در سال 
۱۷۴۱ و آمریکا در سال ۱۷۹۰ قوانین حق نشر را تصویب 
کردند اما این قوانین ملی،  برد ملی داشــت و در ســطح 
بین المللی کارایی نداشــت و برای دفاع بین المللی نیاز به 
اسناد جهانی بود. آهنی ادامه داد: بر همین اساس نخستین 
موافقت نامه بین المللی موافقت نامه برن بود که در ســال 
۱۸۸۶ منعقد شــد که در زمینه حقوق تبعی هم موافقت 
نامه هایی به تصویب رســید. معــاون تحقیقات، آموزش و 
حقوق شهروندی معاونت حقوقی ریاست جمهوری با بیان 
این مطلب که حق نشــر حمایت قانونی از ناشــر است که 
ابعاد مختلف تولید و پوشش را مورد حمایت قرار می  دهد، 
یادآور شــد: در ایران در قانون جزای ســال ۱۳۱۰ مبحث 
تقلید در کسب و کار مورد تحلیل و بررسی قرار گرفت که 
سرانجام در سال ۱۳۴۸ تصویب شد. بعد از انقلاب وقفه ای 
درباره حق مولف به وجود آمد که سرانجام در سال ۱۳۷۱ 
رییس قوه قضاییه وقت قانون حق نشر را به جریان انداخت.

آهنــی تصریح کرد: کاســتی هایی همچــون ابهامات در 
خلاء های قانونی و عدم توسعه فرهنگی در حمایت از حق 
نشر وجود دارد که در مقابل مزیت هایی از جمله برقراری 
تعادل نســبی میان نیاز جامعه به اطلاعات و نیاز مولف، به 

حمایت و حفظ انگیزه مولفان به تولید نیز نیاز دارد.
وی درباره حق نشــر بعد از پیدایش اینترنت اشاره کرد و 
توضیح داد: ابتدا قانون حمایــت از نرم افزارهای رایانه ای 
به وجود آمد و ســپس قانون تجارت الکترونیکی در سال 
۸۲ تصویب شد که ماده ۶۲ این قانون عنوان می کرد همه 

مقررات حق نشر در فضای اینترنت هم قابل اجرا است.
آهنی ادامــه داد: این قانون تبصره ای هــم درباره حقوق 
مرتبــط با مالکیت ادبی و هنــری دارد که پیش از این به 
عنوان حقوق جانبی مالکیت ادبی و هنری شــامل حقوق 
مادی و معنوی شــناخته می شــدند. همچنین رفتار برابر 
میان موضوعاتی دارد کــه در محیط فیزیکی تحت عنوان 

حمایت قوانین حق مولف معروف است.

طرح کشوری بررسی شیوع ناباروری 
اواخر آبان اجرایی می شود

فرناز اهدائی وند مدیر ســلامت خانــواده و تغذیه معاونت 
امور بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، از آغاز 
اجرای طرح بررسی شیوع ناباروری از اواخر آبان ماه جاری 

در کشور خبر داد.
اهدائی وند با اشــاره به این که ایران در ســال های اخیر 
با چالــش بزرگی در زمینه کاهش میــزان باروری )پایین 
تر از نرخ جانشینی( مواجه شــده است، افزود: این امر در 
درازمدت می تواند به نرخ رشــد منفی در جمعیت منتهی 
شود. طرح بررسی شیوه ناباروری در کشور مربوط به زنان 
۱۵ تا ۴۹ ســاله ایرانی اســت که ازدواج کرده اند و از آغاز 

زندگی مشترک آنها بیش از یک سال گذشته باشد.
وی با اشاره به انجام این مطالعه در ۳۰ استان کشور و بین 
۱۵۰ هزار زن ایرانی گفت: این تحقیق توسط کارشناسان 
مامایی از طریق پرسشــگری درِ منزل انجام می شــود و 
پرسشگران دانشگاه علوم پزشــکی شهیدبهشتی از اواخر 
آبان ماه با کارت شناسایی عکس دار برای اجرای این طرح 
به منازل ساکنان مناطق تحت پوشش این دانشگاه مراجعه 

خواهند کرد.
اهدائی وند تصریح کرد: این طرح کشــوری در سطح شهر 
تهران و شهرســتان های پردیس و دماوند با شرکت ۷۰۰ 

خانم  واجد شرایط اجرا خواهد شد.
به گفته وی هرم ســنی جنســی جمعیت کشور یک دوره 
گذار از جوانی به ســمت ســالمندی را نشــان می دهد و 
ایران ششمین کشــور جهان است که به سرعت به سمت 
ســالمندی پیش می رود و حوزه سلامت راهکارها، تدابیر 
و برنامــه هایی را بــرای مقابله با کاهش نــرخ باروری و 
ســالخوردگی جمعیت در دست اجرا دارد که پیشگیری و 

درمان ناباروری یکی از این راهکارها است.
اهدائی وند ناباروری را یکی از معضلات هر جامعه برشمرد 
و خاطرنشــان کرد: پیگیری، تشــخیص و درمان ناباروری 
هر ساله هزینه های ســنگینی را بر دوش جامعه تحمیل 
می کند و بر زندگی مردان و زنان در ســنین باروری تاثیر 
گذاشته و افراد مبتلا را در معرض مشکلات عاطفی و روانی 

زیادی قرار می دهد.
وی اظهار داشت: ســازمان جهانی بهداشت ناباروری را به 
عنوان یک مشکل مهم بهداشت باروری در نظر گرفته است 
و طبق برآورد این سازمان یک چهارم زوج ها در  کشورهای 

در حال توسعه از مشکلات ناباروری رنج می برند.

علی اصغر بیــات رئیس کانون عالی بازنشســتگان و 
مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی از انعقاد قرار 
داد جدید بیمه تکمیلی بازنشستگان سازمان خبر داد 
و گفت: در قرار داد جدید ســقف تعهدات درمانی ۱۵ 

درصد افزایش یافت.
بیــات در خصوص بیمه تکمیلی جدید بازنشســتگان 
تأمین اجتماعی گفت: قرارداد جدید بیمه تکمیلی پس 
از برگزاری ســه بسته در مناقصه و بازگشایی پاکت ها 
در جلسه کانون عالی بازنشستگان با حضور بازرسین و 
اعضای اصلی هیات مدیره کانون برگزار شد و در نهایت 
پس از مذاکرات لازم و با در نظر گرفتن افزایش سطح 
خدمات بیمه تکمیلی، قرارداد با شرکت بیمه ای آتیه 

سازان حافظ منعقد شد.
وی با اشــاره به اینکه قرارداد جدید از ۳۰ آبانبه مدت 
یک ســال اعتبار دارد گفت: تا اول آذرماه سال آینده 
بازنشستگان می توانند برای استفاده از خدمات درمانی 
به مراکز درمانی طرف قرارداد مراجعه و از بسته جدید 

تکمیل درمان بهره مند شوند.
رئیس کانون عالی بازنشســتگان و مســتمری بگیران 
ســازمان تأمین اجتماعی با تأکید بر اینکه حق بیمه 
تکمیل درمان بازنشســتگان تأمین اجتماعی از ۳۸ و 
هزار ۲۰۰ تومان در ســال گذشــته به ۴۴ هزار تومان 
افزایش یافته اســت، گفت: به طور متوســط تعهدات 
درمانی در بیمه تکمیلی جدید ۱۵ درصد افزایش یافته 

است.
بیات از افزایش متوســط ۱۵ درصدی سقف تعهدات 
درمانی بازنشســتگان در قرار داد جدید بیمه تکمیلی 
خبر داد و گفت: به منظور رفاه بیشــتر بازنشســتگان 
ســعی کردیم حق بیمه آنها افزایش زیادی نداشــته 
باشــند اما تعهدات افزایش یافته است که این افزایش 
شــامل بیماران خاص، صعب العــلاج، اعمال جراحی 
قلــب، پیوند کبد، کلیه، شــیمی درمانی، تالاســمی، 

هموفیلی، ام اس و غیره می باشد.
وی افــزود: در قــرار داد جدید ســقف جراحی های 
تخصصی به ۲۰ میلیون تومان، پاراکلینیک ۱ شــامل 

اسکن، ســی تی اسکن و ام آر آی به ۸۰۰ هزار تومان 
و همچنین پاراکلینیک ۲ شــامل نوار عضله ، عصب و 
مغز به ۶۰۰ هزار تومان و اعمال جراحی سرپایی نیز به 

۶۰۰ هزار تومان افزایش یافته است. 
به گفته وی ، بیش از ســه میلیــون و ۳۰۰ هزار نفر 
بازنشســته و مســتمری بگیر تحت پوشــش تامین 
اجتماعی هســتند که از بیمه تکمیل درمان استفاده 

می کنند.
به گفته وی، بازنشســتگان، مســتمری بگیــران، از 
کارافتادگان و بازماندگان به همراه همســر و یا ســایر 
افــراد تحت تکفل واجد شــرایط اســتفاده از قرارداد 
جدید بیمه تکمیلی درمان هســتند و البته افرادی که 
در گذشــته بیمه نبودند و می خواهند تحت پوشش 
قرار گیرند ســه ماه فرصت دارند تا با مراجعه به کانون 
های بازنشستگی شهر محل زندگی خود نسبت به فرم 

درخواست، برقراری پوشش بیمه تکمیلی اقدام کنند.
بیات خاطرنشان کرد: بازنشستگانی که در گذشته بیمه 
بوده اند نیز در صورتی که نمی خواهند دیگر از خدمات 
بیمه تکمیلی اســتفاده کنند حداکثر ســه ماه )تا ۳۰ 
بهمن ماه( فرصت دارند تا انصراف خود را اعلام کنند.

رئیس کانون عالی بازنشســتگان و مســتمری بگیران 
ســازمان تأمین اجتماعی یادآور شــد: سازمان تأمین 
اجتماعــی به ازای هر نفر ســه هزار تومــان در حق 
بیمــه ، بیمه تکمیلی و عمر مشــارکت مــی کند و 
همچنین شــرکت بیمه گر در قرار داد جدید موظف 
شــده به منظور ارائه خدمات بهتر به بیمه شــدگان و 
جلب رضایت بازنشســتگان و کاهش مراجعات آنها، با 
مراکز دولتی و خصوصی در بخش های بیمارستانی و 

پاراکلینیکی در سراسر کشور قرارداد منعقد کند.
بیات در مورد دلیل انتخاب شــرکت آتیه سازان حافظ 
تصریح کرد: کانون عالی بازنشستگان با توجه به اهمیت 
موضوع درمان و بیمه بازنشستگان؛ با توجه به کیفیت 
ارائه خدمات، نحوه سرویس دهی، مدیریت و نرخ حق 
بیمه، از میان شرکتهای مختلف با این شرکت بیمه قرار 

داد منعقد کرده است.

اجتماعی

علی الهیار ترکمن معاون برنامه ریزی و توســعه منابع 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه اجرای رتبه بندی 
معلمان با تقسیم بندی در ۵ طبقه قطعی است، جزئیات 

اجرای این طرح را تشریح کرد.
الهیار ترکمن درباره اجــرای طرح رتبه بندی معلمان و 
ادعای برخی نمایندگان مبنی بر ضرورت ارائه این طرح 
به مجلس شــورای اسلامی و اجرای  آن پس از تصویب 
قــوه مقننه اظهار  کرد: تقاضــا دارم تمام افرادی که در 
کشور مســئولیت دارند، از ایجاد دو دستگی خودداری 
کنند؛ درباره مسائل و مشکلات آموزش و پرورش آنقدر 
اولویــت داریم که باید حرف دولت و مجلس یکســان 
و منســجم شود و این انســجام باعث هم افزایی شده و 

مشکلات را حل کند.
وی افزود: اینکه می گویند تــا طرح رتبه بندی معلمان 
به مجلس نیاید قابل اجرا نیست و اعتبار آن در صورت 
تحقق درآمدهای نفتی دولت تأمین می شود، هیچ شاهد 
متقن و دقیقی برای آن موجود نیست و چنین اظهاراتی 
باعث ایجاد اضطراب در بین فرهنگیان و کاهش انگیزه 
کاری آنها می شود، مشــکلات آموزش و پرورش آنقدر 
زیاد اســت که دو قوه مقننه و مجریه باید مشترک و در 

رأس یک محور به سمت حل مشکلات حرکت کنند.
ë  طبق ماده 63 برنامه ششم توسعه، ملزم

نیستیم رتبه بندی را به مجلس ببریم
معاون برنامه ریزی و توســعه منابــع وزارت آموزش و 
پرورش گفت: صحبت ما با مجلس شــورای اســلامی 
در چارچوب قانونی اســت که تصویــب و به آموزش و 
پرورش ابلاغ کردند، این وزارتخانه یک دستگاه اجرایی 
است و نمی تواند حرف خلاف قانون بزند و صرفاً مجری 
قانون اســت؛ در جزء دو بند "الف" ماده 63 قانون برنامه 
ششم توسعه آمده دولت موظف است، "نظام رتبه بندی 
معلمان و اســتقرار نظام پرداخت را براساس تخصص، 
شایستگی و عملکرد رقابتی مبتنی بر نظام رتبه بندی با 
تصویب مجلس در قالب بودجه سنواتی انجام دهد"، این 
بند یکی از موارد شفاف قانون برنامه ششم توسعه است 
و تأکید دارد، تهیه نظام رتبه بندی با دولت و تصویب آن 

در قالب بودجه سنواتی با مجلس است.
الهیار ترکمن ادامــه  داد: در جزء دو بند "الف" ماده 63 
قانون برنامه ششم توســعه، هیچ جا اشاره نشده است،  
دولت بایــد لایحه ای را برای نظام رتبه بندی به مجلس 
ببرد و مجلــس آن را تصویب کنــد بنابراین کاملًا در 
قانون مشخص شده که تهیه نظام رتیه بندی معلمان با 
آموزش و پرورش و تصویب آن در قالب بودجه سنواتی 
با مجلس اســت و ایــن کار اتفاق افتــاده در حقیقت 

نظام رتبه بندی ویژگی ها و شــرایطی را تعیین کرده و 
گفته است اســتقرار نظام پرداخت براساس تخصص و 
شایســتگی، عملکرد رقابتی و مهندسی نیروی انسانی 

براساس سند تحول است.
ë !آئین نامه رتبه بندی پرابهام نمی خواهیم

وی بیان  کــرد: نظــام رتبه بندی معلمــان باید خیلی 
دقیق نوشــته شود چرا که می خواهیم این پرونده برای 
همیشه بسته و معلمان از یک نظام رتبه بندی مشخصی 
برخوردار شوند بنابراین حدود کار بسیار گسترده است و 
باید دقت شود حتی یک نکته از قلم نیفتد که بعدها در 
اجرا معلمان را با مشکل مواجه کند، نمی خواهیم کاری 
کنیم کــه در اجرا ابهاماتی به وجــود بیاید که معلمان 
دچار بلاتکلیفی شــوند، در این رابطه اقدامات متعدد و 
بحث های زیادی شد در نهایت نظام رتبه بندی معلمان 
در دولــت با یک ســری از ویژگی های خاص که تقریباً 
همه موارد را تحت پوشش ببرد و بتواند تمام جنبه های 

رتبه بندی معلمان را رعایت کند، تدوین شده است.
معاون برنامه ریزی و توســعه منابــع وزارت آموزش و 
پرورش با اشــاره به اینکه این طرح در کمیسیون های 
متعدد و تخصصی کمیســیون اجتماعی دولت طرح و 
بررسی شــد و هم اکنون در کمیسیون اصلی اجتماعی 
اســت، گفت: تقریباً 99 درصد پیشــنهادات آموزش و 
پرورش تصویب شــده اســت و احتمالًا یک شنبه هفته 
آینده به صورت قطعی تصویب می شــود، توجه داشته 
باشــید که در دولــت عمده کارها  را کمیســیون های 
تخصصی انجــام می دهندبراین اســاس وقتی طرح به 
صحن دولت می آید، مشــروح مذاکرات و بررســی های 
کمیسیون های تخصصی را مشاهده می کنند و خیلی به 

کم و کیف کار ورود پیدا نمی کنند.
افزایش حقوق را از مهر ماه محاسبه و واریز می کنیم

وی ادامه داد: هــر زمان که رتبه بندی معلمان در دولت 
تصویب شود از اول مهر احکام معلمان را برقرار می کنیم 

و معوقات آنها پرداخت می شود.
ë  اعتبار 2 هزار میلیارد تومانی رتبه بندی به

دست آموزش وپرورش رسیده است؟

الهیــار ترکمن درباره اعتبار مورد نیاز برای اجرای طرح 
رتبه بندی معلمان گفت: 2 هزار میلیارد تومان در قانون 
بودجه ســال 98 پیش بینی و به آموزش و پرورش ابلاغ 
شده است و ابلاغ سازمان برنامه و بودجه به معنای این 
است که می خواهند آن را اجرا کنند و اعتبار رتبه بندی 
معلمان در سقف دوم لایحه بودجه و مشروط به تحقق 
درآمدهــای دیگر نیســت؛ دولت اعلام کــرد هر زمان 
آئین نامه رتبه بندی را نهایــی کردید، تخصیص بودجه 
را بــه جریان می اندازیم بنابراین اینکه می گویند تأمین 
اعتبار رتبه بندی نیازمند تحقق درآمدهای نفتی دولت 
است به هیچ عنوان مورد تأیید نیست و ابلاغیه سازمان 
برنامه و بودجه به معنای آن است که می خواهند طرح 
رتبه بندی را در ســال جاری اجرایــی کنند و ضمانت 
اجــرای آن این اســت که وقتی در احــکام فرهنگیان 
لحاظ شــد به صورت حقوق به خزانه ارســال می شود 
و دولــت مکلف به پرداخت حقوق ماهانه افراد اســت.  
وی بیان کرد: تمام تلاش آموزش و پرورش این اســت، 
رتبه بندی از آذرماه اجرایی شــود اما ما باید تفصیل کار 
را رعایــت، نظر اعضای کمیســیون ها را جلب و نظرات 
متعدد را هم بررسی کنیم تا اگر اثر محدودکننده ای هم 
وجود داشت آن را مدیریت کنیم که اتفاق خاصی نیفتد.

معاون برنامه ریزی و توســعه منابــع وزارت آموزش و 
پرورش درباره جزئیات رتبه بندی معلمان و تقسیم آنها 
در 5 رتبه گفت: رتبه بندی فرآیندی اســت که منجر به 
ارتقــای کیفیت در آموزش و پرورش می شــود و هدف 
مســتقیم آن افزایش حقوق نیست اما منجر به افزایش 
حقــوق هم می شــود، تلاش کردیم بــا توجه به هدف 
کلان و ماهیتی که رتبه بندی دارد، مکانیزم هایی ایجاد 
و صلاحیت هایــی مدنظر قرار گیرد که منجر به ارتقای 
فرآیند یاددهی و یادگیری در سطح مدارس کشور شود.

ë  سه صلاحیت عمومی، تخصصی و حرفه ای برای
رتبه بندی کردن معلمان

الهیار ترکمن ادامه  داد: سه صلاحیت عمومی، تخصصی 
و حرفه ای در نظر گرفته شده است که صلاحیت عمومی 
به ویژگی های شــخصیتی افــراد برمی گردد، صلاحیت 
تخصصی شــامل دانــش و توانمندی های آموزشــی و 
پرورشــی اســت که یک معلم برای ایفای مؤثر وظایف 
حرفه ای خود باید داشته باشد و صلاحیت حرفه ای هم 
مجموعه ای از شایستگی ها، توانمندی ها و مهارت هایی 
است که معلم حین کار به دست آورده و خودش را ارتقا 
می دهد و کاملًا مرتبط با شغل معلمی است و با استفاده 
از صلاحیت های حرفــه ای می توانند وظایف خود را به 

شکل دقیق انجام دهند. 

وجود "اغلاط نگارشی" 
به دلیل تالیف شتابزده کتاب فارسی

مقایســه کتاب جدید و قدیم درس فارسی نشــان می دهد نه تنها توالی 
دروس رعایت نشده بلکه تالیف شــتابزده کتاب، خالی از اغلاط نگارشی 
نیست؛ سؤال اساسی این اســت که آیا تغییرات کتب درسی در راستای 

سند تحول بنیادین است؟!
اخیراً فهرســتی از حذفیات کتاب درسی فارسی در فضای مجازی منتشر 
شــده و بر این اساس، دروســی مانند "غزل در این ســرای بی کسی اثر 
هوشنگ ابتهاج"، "غزل جوانی، رهی معیری"، شعر "به کجا چنین شتابان، 
شــفیعی کدکنی"، داســتان "موســی و شــبان" و "رباعیات خیام" و...  از 

کتاب های درسی حذف شده اند.
فریبا ایازی روزبهانی؛ دبیر ادبیات فارســی در یادداشتی درباره تغییرات 

کتاب های درسی نوشت:
" سال تحصیلی 98-99 با چالش کمبود کتاب درسی آغاز شد  ضمن آنکه 
برخی از کتب درسی متوســطه دوم تغییراتی داشت؛ عدم هماهنگی در 
این خصوص موجب شد در برخی مدارس کتب سال تحصیلی 97 توزیع 
شود و ناآگاهی مسئولان از تغییرات کتاب جدید، مشکلاتی را ایجاد کرد.

در این مطلب، مجال بررســی دلایل ناهماهنگی در توزیع کتب درســی 
نیســت بلکه نگارنده قصــد دارد چرایی تغییرات کتاب های درســی در 

سال های اخیر را بررسی کند.
تغییر کتب درســی امری غیرقابل اجتناب اســت که باید متناسب با نیاز 
فراگیران اتخاذ شــود؛ چندی  اســت حذف و اضافات کتاب های درسی 
مسئله معلم و دانش آموز است از دید نیروهای آموزشی تغییرات چند سال 
اخیر در راستای کیفیت بخشــی نبوده است و اغلب کارشناسان آموزشی 
ضعف کتب درســی را یکی از دلایل عمده رونــق یافتن بازار کتاب های 

آموزشی می دانند.
شاید بتوان ضعف کتاب های درسی را در چند محور خلاصه کرد:

1. از نظر توالی بین مطالب کتاب های نونگاشــت، انسجام منطقی برقرار 
نیست.

2. در حذف و اضافات، بودجه بندی کتب درسی رعایت نشده به طوری که 
دروس پایه با کمبود وقت مواجه اند.

3.محتوای برخی دروس متناسب با نیاز دانش آموزان نیست.
تغییرات کتب درسی در ســال های اخیر نگرانی هایی ایجاد کرده است ؛ 
چندی پیش وزیر آموزش و پرورش در حســاب توئیتر خود با اشــاره به 
تغییرات کتب درسی نوشــت: " تغییرات  کتب درسی مطرح شده مربوط 
به 3  ســال پیش اســت اما تلنگری برای بررسی بیشتر بود؛ دستور دادم 
بررســی کارشناســانه، دقیق و منصفانه ای صورت بگیرد؛ به عنوان وزیر 
آموزش و پرورش به همه کســانی که دل نگران فرهنگ کشــور هستند 
اطمینان می دهم آموزش و پرورش پاســدار و مروج سرمایه های معنوی 

کشور است."
شــاید اگر عمر وزیران آموزش و پرورش کوتاه نبود، می توانستیم امیدوار 
باشیم "دغدغه" وزیر در آینده ای نه چندان دور تحقق یابد اما استعفاهای 
زود هنــگام وزیران آموزش و پرورش مجال تحقق وعده های وزیر را محال 

ساخته است.
دانش آموز پایه دوازدهمی می گوید: تغییرات مفیده فایده نبوده است در 
دروس پایه بیشــتر معلمان به کتب نظام قدیم رجوع می کنند زیرا کتاب 

فعلی نقاط ضعف بسیاری دارد.
جهت واکاوی بیشتر مطلب تصمیم بر آن شد تا تغییرات برخی از دروس 

متوسطه دوم بررسی شود.
در حوزه علوم انسانی ضعف تالیف بیشتر نمود دارد به عنوان مثال "فلسفه" 
دوازدهم یکی از چند کتاب درسی است که امسال تغییراتی در آن ایجاد 

شد.
مقایسه کتاب جدید و قدیم کتاب فوق الذکر نشان می دهد نه تنها توالی 
دروس رعایت نشــده بلکه تالیف شــتابزده کتاب خالی از اغلاط نگارشی 

نیست.
درخصوص دیگر کتب درسی، کتاب "فارسی" بررسی شد؛ جای خالی آثار 
فاخر نویســندگان و شــاعران پرآوازه ایران بیشتر احساس می شد؛ اغلب 
دبیران این درس بر این باورند تدریس دو ساعت در هفته زمان کافی برای 

تحلیل متون در سه قلمرو ادبی، زبانی و فکری نیست.

صفر تا صد اجرای قطعی »رتبه بندی معلمان«
 از زبان معاون وزیر آموزش  و پرورش

خبرخبر

قرار داد جدید بیمه تکمیلی بازنشستگان 
محمــد میرزا بیگــی رئیس ســازمان نظام تامین اجتماعی نهایی شد

پرســتاری با بیان اینکه کمبود پرستار یک 
معضل اساسی است، گفت: نباید به بیمار به 
عنوان شماره تخت نگاه کنیم.رئیس سازمان 
نظام پرســتاری امروز در نشســت خبری با 
اشاره به برنامه های این سازمان در دوره پنجم 
اظهار داشــت: جریان جدید در این سازمان 
ترکیبــی از جوانان دهه 70 بــا بنیانگذاران 
نظام پرستاری هستند. وی ادامه داد: ما هیچ 
عقد اخوتی با کسی نداریم مگر بر سر مصالح 
حرفه ای و  این ائتلاف با شــعار هویت، وفاق 
و همدلی در انتخابات نظام پرستاری شرکت 
کرد و تمام 25 نفر عضو شــورای عالی نظام 
پرستاری نیز در این انتخابات عضو ا ین ائتلفا 

بودند. 
رئیس سازمان نظام پرستاری افزود: چارچوب 

ایــن ائتلاف ارجــح بودن مســائل حرفه ای 
بر شــخص و گروه اســت و اعتقاد داریم که 
در فضای تعامــل و احتــرام متقابل ضمن 
طرح مطالبات و مشــکلات، باید راهکار ارائه 
شــده و تمرکز بر راهکارها باشد تا مشکلات. 
میرزابیگی تاکید کرد: معتقد هســتیم مردم 
باید کانون توجه باشــند و منفعت اقتصادی، 
گروه ســالاری باید پیرامون منافــع بیمار و 
مددجو تعریف شــود و براساس منافع بیمار 
حرکــت کنیم. وی با تاکیــد بر اینکه منافع 
مادی زمانی شدنی است که بتوانیم به مردم 
خدمات مناسب ارائه دهیم و به بیمار به عنوان 
انسان نگاه کنیم گفت: نباید به بیمار به عنوان 
شماره تخت فرد در بیمارستان نگاه کنیم و 
منزلت انسان را در نظر نگیریم. رئیس سازمان 
نظام پرســتاری با بیان اینکه باید به هویت، 

منزلت، جایگاه و منافع مردم احترام بگذاریم 
یادآور شد: اعتقاد نداریم که مشکلات موجود 
در بیمارســتان ها فقط مشــکلات پرستاران 
است البته اکنون کمبود پرستار یک معضل 
اساسی و در یکی دو ســال اخیر نیرویی در 
این خصوص جذب نشده است. میرزابیگی با 
اشاره به وضعیت جذب پرستاران در سیستم 
درمانی خاطرنشــان کرد: بــه ازای هر تخت 
بیمارستانی 2.5نفر گروه پرستاری است که 
1.8 آن پرســتار و 0.7 دیگر مربوط به بقیه 

کادر پرستاری است. 

محققان ایرانی در یک تلاش علمی، مطالعات پژوهشی برای طراحی 
و ســاخت حسگر زیستی الکتروشــیمیایی ویژه تشخیص بیماری 

آلزایمر را با حمایت ستاد توسعه علوم شناختی آغاز کردند.
به گزارش ستاد توسعه علوم شناختی، مجری این طرح تحقیقاتی 
و عضو هیات علمی پژوهشــگاه رویان در خصوص این طرح گفت: 
طراحی این حسگر زیســتی، به گونه ای است که از آن می توان به 
عنوان ابزاری برای شناسایی "وزیکل های برون سلولی خاص" از خون 

استفاده کرد. 
دکتر "فائزه شــکری" افزود: در این پژوهش اولین حســگر زیستی 
بیماری آلزایمر طراحی و ســاخته می شــود که در آن "مارکر تائو 

فسفریله" در خون بیماران مبتلا به آلزایمر تشخیص داده می شود.
وی بیان کرد: به علاوه با در نظر گرفتن طراحی خاص این حسگر، 
می توان از آن با انجام تغییرات جزیی در شناسایی بیماری های دیگر 

از جمله سرطان نیز استفاده کرد.
مجری این طــرح تحقیقاتی تحت حمایت ســتاد توســعه علوم 
شناختی یادآور شد: روش های متفاوتی برای شناسایی "مارکرهای 
زیســتی" در نمونه های مایعات بدن وجود دارد که اکثرا هزینه بر و 
پیچیده هســتند و هنوز هیچ یک از آن ها موفق نشــده اند به طور 
دقیق ابتلا به آلزایمر را در فرد نشــان دهند، بنابراین انتظار می رود 

با شناســایی وجود پروتئین "تائو فسفریله" در خون، بتوان ابتلا به 
آلزایمر را تشخیص داد.

به گفته شکری، در این پروژه تلاش بر این است ابزاری طراحی شود 
که با کمک آن بتوان ابتلا به آلزایمر را از طریق بررسی حجم بسیار 
اندکی از خون فرد نشان داد و این بیماری در مراحل اولیه شناسایی 

و از پیشرفت آن جلوگیری شود.
وی خاطرنشان کرد: با وجود طراحی و ساخت حسگرهای زیستی 
"ولتامتریــک" و "آمپرومتریک" مختلف، هنوز حســگری با قابلیت 
کمی ســازی تعداد وزیکل های برون ســلولی، قابلیت جداســازی 
وزیکل های برون سلولی خاص )دارای مارکر خاص(، حساسیت بالا، 
قابلیت تولید انبوه با درصــد تکرارپذیری و همانندی بالا و قیمت 
پایین ســاخته نشده اســت و انتظار می رود طراحی و ساخت این 
دستگاه مقدمه ای برای ساخت حسگرهای مختلف برای بیماری های 

دیگر شود.
شکری توضیح داد: این طرح نیازمند دو بخش اصلی یکی جداسازی 
"وزیکل ها" از خون و دیگری  ساخت حسگر زیستی است که تاکنون 
بــا حدود ۲۰ درصد پیشــرفت فیزیکی همراه بــوده و پیش بینی 
می شــود ساخت این حسگر با ویژگی و قابلیت موثر در سال آینده 

به اتمام برسد.

معضل جدی کمبود پرستار در کشور

آغاز طراحی حسگر زیستی الکتروشیمیایی ویژه آلزایمر در ایران
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تورم تولیدکننده تابستان
 به ۵۹.۹ درصد رسید

تغییرات میانگین شاخص کل قیمت تولیدکننده در چهار فصل منتهی 
به فصل تابســتان 1398، نسبت به مقدار مشابه در سال قبل به ۵۹.۹ 

درصد رسید.
گزارش شاخص قیمت تولیدکننده در ایران- فصل تابستان 1398  )بر 

مبنای سال پایه 1390( از سوی مرکز آمار ایران منتشر شد.
تورم فصلی

تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده کل کشور نسبت به فصل قبل )تورم 
فصلی( در فصل تابســتان 1398 به 1.3 درصد رسید که در مقایسه با 
همین اطلاع در فصل قبل، 13.1 واحد درصد کاهش دارد. کمترین تورم 
فصلی به ترتیب مربوط به بخش  های تولیدی کشاورزی )٤.7- درصد ( 

و صنعت )0.2 درصد ( است.
در عین حال، بیش ترین تورم فصلی تولیدکننده نیز به ترتیب مربوط به 

بخش های برق )22.0 درصد ( و خدمات 7.3 درصد است.
تورم نقطه به نقطه

تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده کل کشور  نسبت به فصل مشابه 
ســال قبل )تورم نقطه به نقطــه( در فصل تابســتان 1398 به ٤.٤9 
درصد رســید که در مقایســه با همین اطلاع در فصل قبل 20.1 واحد 
درصد کاهش داشــته است؛ به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
تولیدکنندگان به ازای تولید کالاها و خدماتشــان در داخل کشــور، در 

فصل تابستان 1398 نسبت به فصل قبل، ٤9.٤ درصد افزایش دارد.
در میان بخش های مختلف تولیدی کمترین نرخ مربوط به بخش برق 
)1.٤- درصــد( و بیش ترین نرخ مربوط به یخش صنعت )60.5 درصد( 

است.
تورم سالانه

تغییرات میانگین شاخص کل قیمت تولیدکننده در چهار فصل منتهی 
به فصل تابســتان 1398  نسبت به مقدار مشابه در سال قبل به ۵۹.۹ 
درصد رســید که نسبت به همین اطلاع در فصل قبل، 1.3 واحد درصد 
افزایش نشــان می دهد. در فصل مورد بررسی، در میان بخش  های اصلی 
تولیدی در کشــور، کمترین تورم ســالانه مربوط به بخش برق )3.5- 

درصد ( و بیش ترین آن مربوط به بخش صنعت )77.0 درصد( است.

داریوش باقرجوان، مدیرکل مســافری 
سازمان راهداری گفت: فعلا قرار نیست 
بین  کرایه خودروهای ســواری کرایه 

شهری افزایش یابد.
مدیرکل مسافری سازمان راهداری در 
گفت و گو با خبرنگار مهر درباره تأثیر 
اصلاح نرخ بنزین در کرایه حمل و نقل 
عمومی اظهار داشت: در حال حاضر ۳۵ 
تا ۳۶ هزار دســتگاه خودروی سواری 
کرایه جــاده ای عمومی با پلاک »ع« 
در جاده ها تردد دارند که تحت نظارت 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای به مســافران خدمــات می دهند و 

مشمول اصلاح نرخ بنزین هستند.
وی درباره سهمیه سوخت این خودروها 
و تأثیر آن بر کرایه آنها گفت: قرار است 
تا پایان ماه جــاری با کرایه موجود به 
فعالیت خود ادامه دهند تا دستورالعمل 
های مربوطه به سازمان راهداری ابلاغ 

شود.
به گفته مدیرکل حمل و نقل مســافر 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده 

ای، خودروهای کرایه مسافری جاده ای 
پیش از اعمال سهمیه بندی بنزین نیز 
مشمول دریافت ســهمیه بودند و این 
اصلاح نرخ تأثیــری در افزایش کرایه 
آنها نخواهد داشــت. چرا کــه میزان 
مصرف ســوخت مجمــوع خودروهای 
کرایه جاده ای)۳۵ تا ۳۶ هزار دستگاه( 
کمتر از یک درصد مجموع مصرف کل 

خودروهای سواری در جاده هاست .
این مقام مسوول با بیان اینکه با شرکت 

های مسافری ســواری و اتحادیه های 
مربوطــه مذاکراتی داشــته ایم، افزود: 
در حال حاضر مشــکل خاصی متصور 
نیســتیم و تا پایان آبان ماه منتظر می 
مانیم تا تصمیمات مــورد نظر گرفته 
شود چون احتمال دارد سهمیه سوخت 
خودروهای ســواری کرایــه عمومی با 
سهمیه ســایر خودروها متفاوت باشد 
و به صــورت اختصاصی در نظر گرفته 

شود.
باقرجوان با تأکید بر اینکه نرخ گازوئیل 
در اصــلاح قیمت حامل هــای انرژی 
تغییــر نمی کند یادآور شــد: هدف از 
اصلاح نرخ بنزین، افزایش رغبت مردم 
به استفاده از حمل و نقل عمومی جاده 
ای و شهری است از همین رو سازمان 
برنامه و بودجه بــرای گازوئیل، اصلاح 
قیمت در نظر نگرفته اســت درنتیجه 
کرایه اتوبوس های بین شهری افزوده 
نمی شــود؛ این اقدام، به افزایش بهره 
وری شــرکت های اتوبوســرانی منجر 
می شــود.مدیرکل مســافری سازمان 
راهــداری، عمــر نــاوگان خودروهای 
ســواری کرایه بین شــهری را ۶ سال 
عنوان کــرد و بیان داشــت: با تعدیل 
نرخ بنزین، می توانیم خدمات درب به 
درب به مسافران ارائه دهیم همچنین 
زیرســاخت های خوبی در بخش جاده 
ای داریــم که به کاهش تردد وســایل 
نقلیه شخصی می انجامد و نتیجه آن، 

کاهش تلفات جاده ای خواهد بود.

مدیرکل گمرک منطقه ویــژه اقتصادی انرژی پارس 
از افزایــش ۵۳ درصدی واردات برای توســعه فازها و 
پتروشــیمی های این منطقه در هفت ماه امسال خبر 
داد و گفــت: ۹۶.۸ هزار تن کالا به ارزش ۱.۵ میلیارد 

دلار وارد گمرک این منطقه شده است.
پارس جنوبی در سال های اخیر توسعه بالایی را تجربه 
کــرده به گونه ای که اغلب فازهــای پارس جنوبی به 
بهره برداری رسیده و در بخش پتروشیمی ها نیز شاهد 

بهره برداری و افزایش ظرفیت تولید بوده ایم.
توســعه پارس جنوبی تا آنجا است که اکنون بیش از 
۷۰ درصد از گاز مورد نیاز کشور از این میدان مشترک 

تامین می شــود. همچنین با تکیه بر تامین خوراک به 
واسطه بهره برداری از فازها،  توسعه پتروشیمی نیز در 
دســتور کار است و قرار اســت تا سال ۱۴۰۰ دومین 
جهش پتروشــیمی صورت گیرد تا ظرفیت تولید این 

صنعت به ۱۰۰ میلیون تن افزایش پیدا کند.
این در شــرایطی اســت که در ســال های اخیر، به 
دلیــل تحریم ها، تامین تجهیزات مورد نیاز از ســایر 
کشــورها با مشــکل همراه بوده با این حال،  به گفته 
مدیــر کل گمرک منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، 
 در هفت ماهه امســال، واردات برای توســعه فازها و 
پتروشیمی های منطقه عسلویه ۵۳ درصد در مقایسه 

با مدت مشابه سال قبل افزایش داشته است.
»احمد پورحیدر« ادامه داد: در طی هفت ماه نخست 
امســال، ۱۲.۷ میلیون تن کالا به ارزش ۴.۴ میلیارد 
دلار مواد غیرنفتی صادر شده که در مقایسه با مشابه 

سال قبل از نظر وزن ۱۵ درصد رشد داشته است.

محمدباقــر نوبخت رییس ســازمان برنامه و 
بودجه بابیــان اینکه برای حــدود هزار هزار 
میلیارد تومــان یارانه پنهان انرژی باید برنامه 
داشــته باشــیم گفت که کل مبلغ حاصل از 

افزایش قیمت بنزین به مردم داده می شود.
نوبخت گفــت: دو روز آینده یارانه ها و کمتر 
از ۱۰ روز دیگر درآمد حاصل از گرانی بنزین 
به خانــواده ها پرداخت می شــودوی گفت : 
حدود ۱۹ میلیــون خانوار معادل بیش از ۶۰ 
میلیون نفر حائز شرایط دریافت درآمد حاصل 
از گرانی بنزین هستند و ممکن است افرادی 
که از دریافت رایانه انصراف داده باشــند مبلغ 
تعیین شده برای هر خانواده بر اساس درآمد 

اصلاح قیمت بنزین را دریافت کنند.

وی افزود: از این به بعد سازمان برنامه و بودجه 
در ماه حدود چهار هزار میلیارد تومان پرداخت 
یارانه، ۲۴ هزار میلیارد تومان پرداخت حقوق 
کارکنان و کارمندان و دو هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان پرداخت حمایت معیشتی دارد.
نوبخت افزود: دولت در جهت سیاست کاهش 
فقر مطلق و بهبود معیشت خانوارها افزون بر 
سه تا پنج برابر کردن یارانه افراد تحت پوشش 
کمیته امداد، تــورم را نیز مهار و آن را در دو 
ســال یک رقمی کرد اما تحریم های ظالمانه 
قدرت خرید مردم را کاهش داده است و دولت 
خود را موظف می داند با منابع محدود بودجه 

ای به معیشت مردم کمک کند.
وی گفت: بر این اســاس باید منابع جدیدی 

شناسایی می شد و قانون به ما اجازه می دهد 
از یارانه انرژی برای تأمین این بودجه استفاده 
کنیم.رئیس ســازمان برنامــه و بودجه افزود: 
گران کردن بنزین یک گام به ســوی قیمت 
واقعی آن اســت زیرا این فرآورده نســبت به 

کالاهای دیگر قیمت ارزانی دارد.
نوبخت گفت: رئیس جمهور اجازه نداد حدود 
۳۰ هزار میلیارد تومان درآمدی که از افزایش 
قیمت بنزین به دســت می آیــد وارد بودجه 
عمومی شــود و بر این اساس در خزانه شماره 
حســاب خاصی تعریف شــد تا این درآمد به 
آن حســاب واریز شــود و از آن حساب نیز با 

مکانیزمی به خانواده های هدف برسد.
وی افزود: این موضوع در شــورای هماهنگی 

سه قوه تصویب شد.
نوبخت با بیان اینکه هر کس خود را متقاضی 
دریافــت درآمد حاصل از اصلاح قیمت بنزین 
می داند تقاضای خود را برای بررسی به وزارت 
رفــاه ارائه دهد گفت: درآمد حاصل از افزایش 
نرخ بنزین از حــدود ۶۴ میلیون لیتر بنزین 
ســهمیه ای و ۳۰ میلیون لیتــر بنزین آزاد و 

سوپر است.
وی افزود: با ســهمیه بندی بنزین پیش بینی 
حدود سه هزار میلیارد تومان صادرات بنزین 

می کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: بر اساس 
قانون هدفمندی یارانه ها، امســال ۱۴۰ هزار 
میلیارد تومان منابع تحصیل شــد که بخشی 
از آن به نظام مالیاتی، شــهرداری ها، سازمان 
هدفمنــدی و... اختصاص می یابد و فقط ۴۸ 

هزار میلیــارد تومان آن به مردم پرداخت می 
شود اما درآمد حاصل از افزایش قیمت بنزین 
کامل به مردم پرداخت می شــود و در جای 

دیگری هزینه نخواهد شد.
نوبخت افزود: چــون درآمد حاصل از افزایش 
قیمت بنزین در حســاب مشــخص وارد و بر 
اســاس مکانیزم شفاف و مشخصی توزیع می 
شود، دســتگاه های نظارتی ازجمله سازمان 
برنامه و بودجه، ســازمان بازرسی کل کشور و 
دیوان محاسبات می توانند بر آن نظارت کنند.

وی گفت: بر اســاس تجربه و افزایش قیمت 
حامــل های انرژی در ســال های گذشــته 
مشخص شــد افزایش نرخ این حامل ها تأثیر 
آن چنانی بر تورم ندارد اما برای جلوگیری از 
افزایش قیمت کالاها، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و ســتاد تنظیم بازار در آمادگی کامل 

قرار دارند و برنامه ریزی کرده اند.
نوبخت بــا بیان اینکه مردم تلاش دولت برای 
بهبــود و افزایش حمل و نقل عمومی را دیده 
اند افزود: ســوخت نظام حمل و نقل طولانی 
کشــور گازوئیل اســت و در این دولت استان 
های کرمانشــاه، همــدان، آذربایجان غربی و 
شرقی و گیلان به شبکه سراسری ریلی کشور 
وصل شــده اند و دولت به عهد خود وفا کرده 
اســت.وی گفت: مترو برای ســرمایه گذاری 
به انتشار اوراق مشــارکت نیاز دارد که دولت 
۵۰ درصد آن را انجام می دهد.نوبخت افزود: 
برای متروی تهران امسال هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان در نظر گرفته شــده بود که شــهردار 
تهران هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان درخواســت 

و دولت پرداخت کرد.
وی گفت: البته یارانه بلیت مترو؛ بحث دیگری 
است اما در بخش زیرساخت های مترو و اوراق 
مشارکت دولت همه پرداخت هایش را انجام 
داده است.رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: 

بخش یارانه بلیت مترو بسیار جزئی است.
نوبخت گفت: در تبصره ۱۸ بخشی از منابع را 
برای جلوگیری از آلودگی های درون شهری و 

برون شهری قرار داده ایم.
وی افزود: نوع خودروها و میزان مصرف انرژی 
آنها باید بهبود یابد و قیمت آنها نیز کم شــود 
و از وزارت صمت خواســته ایم بر این موضوع 
نظارت داشــته باشد زیرا مطالبه به حق مردم 
است.نوبخت گفت: در سال ۹۵ میزان مصرف 
بنزین روزانه ۷۳ میلیون لیتر بود که اکنون به 
بیش از ۹۶ میلیون لیتر رسیده و در مقایسه با 
سال گذشته ۱۴ و دو دهم درصد افزایش یافته 
اســت.وی با بیان اینکه سهمیه بندی بنزین 
موجــب کاهش مصــرف و در نتیجه کاهش 
آلودگی هوا می شــود افزود: با توجه به اینکه 
سازمان برنامه و بودجه مسئول پرداخت های 
دولت است، موضوع پرداخت درآمد حاصل از 
افزایش قیمت بنزین نیز بر عهده این سازمان 

گذاشته شد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه درباره روش 
توزیــع این درآمــد گفت: بالأخــره ۳۰ هزار 
میلیــارد تومــان را باید با روشــی توزیع می 
کردیم که این با جمعیت خانواده ها تناســب 

داشته باشد.

اقتصادی

افزایش ۵۳ درصدی واردات کالا برای توسعه پارس جنوبی

قواعد حاکم بر اختلافات سیاسی

روح ا... اسلامی

شــهروندان را می توان صاحبان کشــور نامید که بسته به 
توانایی اقتصادی، سواد و دانش، تجربه سیاسی و برخورداری 
از حزب، تشــکل و صنــف می توانند در امور کشــور نقش 
داشته باشند. روشنفکران و متفکران سیاسی اقشار واسطی 
هســتند کــه از منظر دانش های ســنتی، علــوم جدید یا 
روایت های روشنگرانه سعی می کنند بر افکار عمومی و ذهن 

سیاستمداران اثرگذار باشند.
سیاســتمداران نیز که بنا بر اقبال عمومی مردم، توانایی و 
کاردانی یا شــانس بر جایگاه های محدود سیاسی دسترسی 
پیدا کرده اند، سعی می کنند آبادانی کشور را در سایه بقای 
خود رقم زنند. گاهی در هر ســه سطح اختلافات و تفاوت 
دیدگاه روی می دهد؛ پرســش این است که قواعد حاکم بر 

اختلافات سیاسی چیست؟
در ذات انسان ها تمایل به قدرت، ثروت و لذت وجود دارد و 
اختلاف نظرها در هر سه سطح کاملا بدیهی و طبیعی است. 
قاعده آن اســت که اختلاف نظر شهروندان توسط احزاب و 
اصناف دســته بندی، معقول و معتدل شود و به ورودی های 
سیستم سیاست گذاری منتقل شود. در سطح شهروندی اگر 
افــراد به صورت ذره ای و جدا از هم یا توده ای و یک شــکل 
شــوند، به طور طبیعی استبداد یا توتالیتاریسم روی خواهد 
داد. شــهروندان به تنهایی توانایی دفــاع از خود را در برابر 
مخاطرات سیاسی و به دست آوردن کالاهای عمومی ندارند. 
بنابراین اختلافات در قالب روایت های مختلف که تفســیر 
متفاوت از سیاســت های داخله و خارجه اســت در صنف و 
حزب های متعدد کانالیزه و اســتاندارد می شود. روشنفکران 
نیز به طور طبیعی به علت ســر و کار داشتن با تکثر مفاهیم 
و مبانی و ســازوبرگ های متعدد فلسفی در اختلاف به سر 
می برند. حوزه عمومی پویا و فرهنگ نقد می تواند در راستای 
کمک به کشــور باشد. اگر ســطوح معرفتی روشنفکران و 
اهالی اندیشه به سمت حکومت حرکت کند، ایدئولوژی های 
سیاست زده کشــور را فرامی گیرد و اگر اصحاب معرفت به 
ســمت جامعه بروند یوتوپیــای آرمان گرایی کــه الزامات 
حکومــت داری را درک نمی کند، به صورت شــاعرانه فضای 
سیاســی را اشــغال خواهد کــرد. تعادلی میــان یوتوپیا و 
ایدئولوژی در بستر فرهنگ انتقادی در حوزه عمومی دولت- 

کشور را حفظ می کند.
در ســطوح سیاســت گذاری می توان سه ســطح طراحی، 
اجرائیــات و ارزیابــی را تفکیک کرد. گاهی شــهروندان و 
روشــنفکران و برخی سیاســتمداران طالب وضع موجود، 
شعار می دهند اختلاف در سطوح سیاسی حاکمیتی مناسب 
نیست و نشــانه ضعف و از هم گســیختگی حکومت است. 
به طور طبیعی سیاســتمداران نیز دنبــال قدرت و حفظ و 
ارتقای جایگاه خویش هســتند و طبیعی است که اختلاف 
روایت هــا و تکنیک هــا روی دهد. اختلافــات در طراحی 
سیاست چه در بخش تقنینی مجلس و چه در آیین نامه های 
اجرایی و شــوراهای عالی هماهنگی امری لازم اســت که 
اگر چنین نباشــد توان کارشناسی نهادهای سیاسی فردی 
و اســتبدادی می شود. در ســطوح اجراییات نیز با توجه به 
تفکیک قوا و تمایز ماهوی ســه قوه اختلافات امری بدیهی 
اســت و اگر نباشد به معنای همدســتی و یکدستی قدرت 
و امکان چرخش به ســمت از بین بردن حقوق شهروندان 
است. قاعده سیاست آن اســت که قوه مقننه با روایت های 
برآمده از احزاب و اصناف و با دیدگاه های متفاوت فکری که 
بر آن حاکم است در سیستمی متوازن قانون وضع می کند. 
همین طور قاعده است که نهادهای اجرایی با سطوح متفاوت 
سیاســت داخله و خارجه، غایت های فرهنگی و اقتصادی و 
امنیتی و مصلحت های کوتاه و بلندمدت باید در شــوراهای 
هماهنگی با حد ممکن بر مطالبات خود پافشاری کنند. در 
سطوح ارزیابی نیز شیوه های ارزیابی مالی، حقوقی، سازمانی 
و دموکراتیک متفاوت است و بر اساس سلسله مراتب نهادها 
و سیاســت های کلان به خصوص برنامه های توسعه در هر 
زمان شــکلی متفاوت می گیرد.آنچه اهمیت دارد این است 
که قواعد ساختاری سیاســت و اقتصاد در اختلافات به هم 
نریزد. قاعده حکومت داری شناخت سیاست داخله و خارجه 
و تاکید بر اختلافاتی است که ریشه در واقعیت دارد. بودجه، 
محیط زیســت، حقوق شــهروندان، ثروت آفرینی، کاهش 
تصدی گــری دولت در اموری که مربوط به بخش خصوصی 
اســت، پوشــش دادن کالاهای عمومی، تشریفات سیاسی 
و موضوعات دیپلماتیک، واژگانی اســت کــه در اختلافات 
سیاسی کشورهای پیشرفته به کار می رود. هر چه اختلافات 
شخصی، مبهم، پشــت پرده ای، تکراری و کلیشه ای باشد، 
به معنای ابهام در صورت مســاله و نداشــتن راه حل است. 
اختلافاتی که از یکســو فرقه ای، حزبی، کینه ای و مبتنی بر 
شکاف سازی است و از سوی دیگر کلیشه ای، ضدسرمایه و به 
دور از منطق حکومت داری است، بازنمایی از سیاستمداران 
حرفه ای در ذهن شهروندان ایجاد نمی کند. شناخت اقتصاد، 
تلاش برای جذب ســرمایه و تکنولوژی، خارج کردن کشور 
از بن بســت های کوچک و دوگانگی های غیرحرفه ای، تاکید 
بر سیاســت خارجی و دیپلماســی فعال همراستایی منافع 
سیاســتمداران با منافع دولت- کشور است. سیاستمداران 
ملی همیشــه با نــام برای کشــور خویش قهرمــان بازی 

نمی کنند، بلکه گاهی باید به ننگ از کشور دفاع کرد.

کل مبلغ حاصل از افزایش قیمت بنزین به ۶۰ میلیون نفر داده می شود

جعفر محمد نژاد ســیگارودی ســخنگوی سازمان 
انرژی های تجدیدپذیــر و بهره وری انرژی برق ایران 
گفت: اســتخراج کنندگان رمزارزها اگر نســبت به 
احــداث نیــروگاه تجدیدپذیر اقدام کــرده و اضافه 
تولید داشته باشند این سازمان برق آنها را براساس 

تعرفه های مصوب خریداری می کند.
محمد نژاد ســیگارودی افزود: مقــررات تامین برق 
مرکزهای استخراج رمزارزها هجدهم آبان ماه امسال 
توسط وزیر نیرو ابلاغ شدکه در بخشی از این مصوبه 
به استخراج کنندگان رمزارزها اجازه داده شده انرژی 
الکتریکی مورد نیاز خود را با سرمایه گذاری و ایجاد 
ظرفیت تولید برق از محــل انرژی های پاک تامین 

کند.
مدیرکل روابط عمومی سازمان ساتبا ادامه داد: بر این 
اساس مراکزی که با احداث نیروگاه های تجدیدپذیر 
انرژی برق خــود را تامین کنند، می توانند با تزریق 
انرژی مازاد بر مصرف خود به شبکه، مطابق مقررات 
بازار برق، معادل آن را در ســاعت های کســر تولید 

نسبت به مصرف، از طریق شبکه دریافت کنند.
محمدنژاد ســیگارودی خاطرنشان کرد: چنانچه در 
طول دوره صدور صورتحســاب، خالص برق تزریقی 
این نوع مشترکان به شبکه مثبت باشد، سازمان ساتبا 
مابه التفاوت تولید و مصــرف این نوع نیروگاه ها را با 
نرخ نیروگاه های تجدیدپذیر و پاک خریداری می کند. 

چنانچه خالص برق تزریقی به شــبکه منفی باشد، 
مابه التفاوت میزان مصرف و تولید مراکز اســتخراج 
رمزارزها توسط شرکت برق منطقه ای با تعرفه برق 
مربوط به این نوع مراکز، محاســبه و از آنها دریافت 

خواهد شد.

برق اضافه استخراج کنندگان رمزارزها خریداری می شود

لیســت ۱۸ میلیون خانوار مشــمول دریافت کمک 
معیشتی خانوار که بالغ بر ۶۰ میلیون نفر می شود، از 
سوی وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی جهت برقراری 

کمک ماهیانه به دولت ارائه شد.
پس از اعلام دولت مبنی بر حمایت معیشــتی از ۱۸ 
میلیون خانوار معادل حدود ۶۰ میلیون نفر از جمعیت 
کشور، خانوارهای مشمول این طرح توسط وزارت رفاه 

انجام شده است.
همزمان با اعلام شرکت ملی پالایش وپخش فرآورده 
های نفتی برای اصلاح قیمت و سهمیه بندی بنزین، 
رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه از پرداخت کمک 

معیشتی به ۱۸ میلیون خانوار خبر داد.

همچنین یکی از مسئولان سازمان برنامه در گفتگو با 
خبرنگار مهر، جزئیات پرداخت این کمک معیشتی را 
اعلام کرد. براساس گفته های وی، میزان پرداخت به 
خانوارهای تک نفره ۵۵ هزار تومان، دو نفره ۱۰۳هزار 
تومان، سه نفره ۱۳۸ هزار تومان، چهار نفره ۱۷۲ هزار 
تومان و پنج نفره و بیشتر ۲۰۵ هزار تومان خواهد بود.
قرار اســت ۱۸ میلیون خانوار مشمول طرح حمایتی 
دولت شوند و در این زمینه وزارت رفاه به عنوان تنها 
مرجع شناســایی خانوارهای مشمول دریافت حمایت 
معیشتی، جامعه هدف این طرح را شناسایی و در قالب 

آیین نامه ای به دولت ارسال کرده است.
وزارت رفــاه با مکانیزم های موجــود از جمله پایگاه 
اطلاعــات رفاه ایرانیان خانوارهایی کــه می توانند از 
حمایت معیشــتی دولت بهره مند شوند را شناسایی 
کرده است که پس از نهایی شدن در سازمان برنامه و 

بودجه طی روزهای آینده واریز خواهد شد.
بر اســاس آنچه کــه رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
اعلام کرده، اولین مرحله واریز طرح حمایت معیشتی 

حداکثر تا ۱۰ روز آینده انجام خواهد شد.
از آنجا که کمک معیشــتی دولت قرار اســت به بُعد 
خانوار پرداخت شود، سهم هر عضو خانواده از این رقم 

متفاوت است. 
در هر خانوار، متناســب با تعداد اعضا، در واقع به هر 
عضو ارقامی متفاوت به این شــرح پرداخت می شود: 
نفر اول ۵۵ هزار نفر تومــان، نفر دوم ۴۸ هزارتومان، 
نفر ســوم ۳۵ هزار تومان، نفر چهارم ۳۴هزار تومان،  
نفر پنجم ۳۳ هزار تومان و نفر ششم و هفتم و ... صفر 

ریال پرداخت می شود. 
در همین زمینه علی مروی، رئیس اندیشکده مطالعات 
حاکمیت و سیاســت گذاری با ابــراز نگرانی از نحوه 
شناسایی این ۱۸ میلیون خانوار گفت: بعید نیست که 
خانوارهای فراموش شــده در یارانه نقدی، در این ۱۸ 

میلیون هم از قلم بیفتند.
وی افزود: چتر حمایتی دولت مشــوق زندگی مجری 
مستقل و تنبیه گر فرزندآوری است چرا که سرانه یارانه 
با افزایش تعداد خانواده به شدت کاهش پیدا می کند.

کرایه تاکسی های بین شهری فعلا افزایش نمی یابد

خانوارهای مشمول طرح حمایت معیشتی
 شناسایی شدند

خبر کوتاه

یادداشت

روزنامه یادگار امروز منتظر ارائه پیشنهادات 
و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com



   5 yadegar_emrooz@yahoo.com ��286��شماره�-��1398��26�آبان�ماه�اخبار�استانها�یکشنبه

مقالهخبر کوتاه
مانور مدیریت شرایط اضطراری در پالایشگاه گاز ایلام برگزار شد

حضورمدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان غربی در فرمانداری چایپاره 
ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز :

مهندس موســوی مدیــر کل منابــع طبیعی 
و آبخیزداری اســتان با حضــور درفرمانداری 
شهرســتان چایپاره در جلســه ایی پاسخگوی 

مشکلات مردمی شد
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری آذربایجانغربی مهندس موســوی 
مدیــر کل منابع طبیعی اســتان بــا فرماندار 
شهرســتان چایپاره دیدار و در جلســه ایی با 
حضورمســئولان برخی دســتگاهها پاسخگوی 

مشکلات مردمی شد.
در این جلســه فرماندار شهرســتان چایپاره با 
تقدیر از حضور مهندس موسوی در شهرستان 
چایپــاره گفــت: بخــش اعظمی از توســعه 

زیرســاختهای این شهرستان ارتباط مستقیم با منابع طبیعی دارد که تلاش داریم با مرتفع 
کردن برخی از مشکلات ؛ راه توسعه این شهرستان بیش از پیش هموار گردد.

وی افــزود: اجرای پروژه های آبخیزداری ؛ اجرای طرحهای مرتعداری از مهمترین رویکردها 
در بخش منابع طبیعی این شهرستان است که نیازمند توجه بیشتر را می طلبد و امیدواریم 
در کنار حفاظت و احیاء عرصه های ملی ؛ بهره برداری اصولی نیز از این منابع خدادادی در 

راستای تامین منافع عمومی شهرستان توسعه 
یابد.

در این جلسه مهندس موسوی مدیر کل منابع 
طبیعی اســتان با ضرورت توجه بیش از پیش 
مســئولان به موضوع منابع طبیعی گفت: قبل 
از هــر چیزی هدف همــه خادمان عرصه های 
ملــی؛ حفاظت و احیاء عرصه های ملی اســت 
کــه باید همه مردم و نهادهــای دولتی در این 
راســتا همراه و یاریگر ما باشند. چراکه عرصه 
های ملی متعلق به همه نسلهاست و باید برای 
توسعه و پویایی عرصه های ملی هر چه در توان 

داریم بکار ببندیم.
وی افــزود: خوشــبختانه با اجــرای طرحهای 
آبخیزداری از محل صندوق توســعه ملی در دو 
ســال گذشته در سطح کشور هم اینک ما شاهد توســعه طرحهای آبخیزداری دراکثر نقاط 
استان هستیم که شهرستان چایپاره نیز از این امرمستثنی نبوده و در حال حاضر بالغ برهفت 

میلیارد ریال اعتبار برای اجرای طرحهای آبخیزداری در این شهرستان هزینه شده است.
در ادامه این نشست مهندس موسوی با همراهی نمایندگان سایر دستگاههای دولتی دراین 

شهرستان پاسخگوی سوالات مردم شد

شــهرکرد- احســان محمودی -خبرنگار یادگار 
امروز:

بیســتمین کنفرانس ملی جوش و بازرســی و 
نهمین کنفرانس ملی آزمایش های غیر مخرب 

در دانشگاه شهرکرد آغاز شد.
افتتاحیــه بیســتمین کنفرانس ملــی جوش و 
بازرســی و نهمین کنفرانس ملی آزمایش های 
غیر مخرب بــا حضور مهندس اقبال عباســی 
اســتاندار چهار محال و بختیــاری، دکتر علی 
اوســط هاشمی رئیس سازمان فنی و حرفه ای و 
معاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، دکتر 
سعید کریمی رییس دانشگاه شهرکرد، مهندس 
عبدالوهاب ادب آوازه رییس انجمن جوشــکاری 
و آزمایــش های غیر مخرب ایــران و جمعی از 
دانشــگاهیان و متخصصان صنعــت جوش در 

دانشگاه شهرکرد آغاز شد.
دکتر سعید کریمی در این کنفرانس ضمن تبریک هفته وحدت 
و خیر مقدم گفت: با تلاش صنعت گران و جوشــکاران استان 

هفشجان به عنوان قطب جوش ایران معرفی شد.
رییس دانشــگاه شهرکرد در ادامه گفت: با توجه به رتبه بندی 
های دانشکده های فنی و مهندســی سراسر جهان، دانشکده 
فنی و مهندسی  دانشگاه شهرکرد در رتبه بندی جهانی تایمز  

از بین 40 دانشکده ایران  رتبه12 را به خود اختصاص داد.  
دکتر سعید کریمی اظهار امیدواری کرد برگزاری این همایش 
ها راهی برای پیوند هر چه بیشــتر دانشگاه با صنعت و جامعه 

باشد.
مهندس اقبال عباسی نیز در این کنفرانس ضمن خیر مقدم و 

تبریک هفته وحدت گفت: از اواسط سال گذشته تاکنون بیش 
از ۷۰۰ میلیارد تومان از محل اعتبارات نفت بابت تســهیلات 
اشــتعال زایی با ســود ۴ درصد در اســتان توزیع شده است 
که علی رغم توزیع این میزان تســهیلات ارزان قیمت، میزان 

اشتغال پایدار ایجاد شده در سطح استان چشمگیر نیست.
اســتاندار چهار محال و بختیاری در ادامه گفت:  مهارت آموزی 
و ارائــه مهارت تخصصی باید در بین جوانان و دانش آموختگان 
دانشــگاهی نهادینه شود و دانشــگاه ها باید به این مهم توجه 
بیشتری داشته باشند زیرا از دوره های گذشته اعتبارات اشتغال 
زایــی در قالب طرح های زودبازده، مشــاغل خــرد و در قالب 
تســهیلات دولتی برای طرح های دانــش بنیان در حال توزیع 
است که باید برای تحقق شغل پایدار، مهارت آموزی را گسترش 

داد و در زمینه ایجاد اشتغال پایدار گام برداشت.

عبدالوهــاب ادب آوازه نیــز در این کنفرانس به 
شــهرت اســتان چهارمحال وبختیاری و شهر 
هفشجان به عنوان قطب جوش کشور اشاره کرد 
و گفت: در چهار دهه گذشــته صنعت جوش و 
هنر جوشــکاری فراز و نشیب زیادی را در سطح 

ملی و بین المللی پشت سر گذاشته است.
رییس انجمن جوشــکاری و آزمایش های غیر 
مخرب ایــران افزود: گواهینامه جوشــکاری در 
بکارگیری نیروها در طرح های مختلف اشــتغال 
الزامی اســت، ایــن اقدام به منظور اســتفاده از 
نیروهای متخصص در مشاغل است و  جهت ارج 
نهادن به فعالان در عرصه جوشکاری یک روز در 

تقویم به نام روز جوشکار نامگذاری خواهد شد.
عبدالوهــاب ادب آوازه گفت:  برای آنکه بتوانیم 
بانک اطلاعاتی جوشــکاران را تکمیل کنیم باید 
توافقنامه همکاری و آزمون تعیین صلاحیت جوشکاران برگزار 
شــود و این کار در ســازمان های فنی و حرفه ای سراسر کشور 

انجام می گیرد.
دکتر علی اوسط هاشــمی نیز در این کنفرانس گفت: جوش، 
صیانت و امنیت را به دنبال دارد. صنعت جوش فقط به عنوان 
یک رشــته نیست و نقش بسیاری در صنعت و پیشرفت کشور 
دارد و صنایع بزرگ بخش عمده ای از نگاهشان به جوش است.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  در ادامه گفت:کشورهایی 
در جهــان بالغ بر 34 میلیارد دلار تنها در این بخش ســرمایه 
گذاری می کنند و در زمان  وقوع زلزله شش ریشتری و زمانی 
که 30 هزار نفر از زیر آوار خارج می شود بخشی از ارزش جوش 

نشان داده می شود.

برگزاری کنفرانس های  ملی جوش و بازرسی و آزمایش های غیر مخرب در دانشگاه شهرکرد

دستگیری اختلاس گر ۳۰میلیارد ریالی در شهر ایلام 

ایلام -اسما عظیمی-خبرنگاریادگار امروز:
فرمانده انتظامی استان از دستگیری اختلاس گر ۳۰ میلیارد ریالی در شهر ایلام 

خبر داد. 
“سردار نورعلی یاری« اظهار داشت:در پي دستور مقام قضائی مبنی بر دستگیری 
فردی به اتهام اختلاس، موضوع به صورت ویژه در دستور کار پلیس امنیت عمومی 

قرار گرفت.
وی تصریح کرد: برای جلوگیری از خروج غیر قانونی متهم از کشور با انجام اقدامات 

فنی و پلیسی و در کوتاه ترین زمان ممکن مخفیگاه متهم شناسایی شد.
فرمانده انتظامی استان در خاتمه با اشاره به اینکه ماموران پلیس امنیت عمومی با 
همکاری انتظامی شهرستان ایلام در یک عملیات ضربتی و غافلگیرانه توانستند، 
متهم را دستگیر کنند، خاطر نشان کرد: متهم با تشکیل پرونده برای مطالبه به حق 

مردم به مرجع قضائی معرفی شد.

دیدار مدیرکل بنیاد مسکن آذربایجان غربی با 
مدیرکل را ه و شهرسازی استان

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
مهندس بدلی – مدیرکل بنیاد مسکن آذربایجان غربی و معاونین ایشان ضمن  
حضور در اداره کل راه   شهرسازی استان با مهندس حمزه لویی – مدیرکل را 

ه شهرسازی ، دیدار و گفتگو نمود .
مهندس بدلی در این دیدارخانه ســازی و تأمین مســکن برای افراد جامعه 
خصوصاً اقشار محروم و مستضعف را یکی از از اهداف اصلی راه و شهرسازی و 
بنیاد مسکن عنوان نموده و از اتمام نزدیک به  80 هزار واحد  مسکن روستایی 
و نیز اتمام تمامی 11 هزار و 37 واحد ســهمیه این بنیاد در شهرهای زیر 25 
هزار نفر در طرح مسکن مهر و نیز از اتمام تمامی واحدهای تحت نظارت ستاد 
معین  بنیاد مسکن آذربایجان غربی مستقر در مناطق زلزله زده استان کرمانشاه  

توضیحاتی به آقای حمزه لو ارائه نمود.
مهندس بدلی به طرح اقدام ملی برای خانه سازی نیز اشاره  و از سهم 2 هزار 
و 700 واحدی بنیاد مســکن آذربایجان غربی در شهرهای زیر 100 هزار نفر 
جمعیت و اقدامات صورت گرفته توسط این بنیاد در اجرای این طرح در استان 
مطالبی را عنوان نموده و با توجه به همکاریهای خوب راه وشهرسازی با بنیاد 
مســکن در سنوات گذشته در اجرای طرح مســکن مهر ، خواستار ادامه این 

همکاریها در اجرای اقدام ملی نیز شد .
مهندس بدلی در ادامه گفت : بنیاد مســکن آذربایجان غربی توانســته است 
تاکنون 2082 طرح هادی برای روســتاهای بالای 20 خانوار اســتان نقشه 
طــرح هادی تهیه نماید . ولی با عنایت به افق 10 ســاله این طرح ها و نیاز 
به بازبینی و بازنگری طرح های هادی برای این روستاها در جهت جلوگیری 
از رشــد ناهمگون و تخریب زمین های زراعی خصوصاًدر روستاهایی که در 
حریم شهرهای بزرگ واقع گردیده اندو  با توجه به تأکیدات استاندار محترم 
،  همکاری بیش از پیش  راه و شهرسازی در به نتیجه رسیدن  بازنگری طرح 

هادی روستاهای واقع شده در حریم شهرها را درخواست نمود. 
مهندس حمزه لو- مدیرکل راه و شهرسازی استان در این دیدار: راه شهرسازی 
و بنیاد مسکن را یک خانواده با سر فصل های مشترک در اقدامات و فعالیت ها 
دانسته و با توجه به  بدنه قوی و منسجم بنیاد مسکن استان و روحیه جهادی 
کارکنان این نهاد انقلابی گفت : با وجود بنیاد مسکن آذربایجان غربی ،  راه و 
شهرســازی استان دیگر در رسیدن به اهداف و سیاست های اعلامی از طرف 

دولت محترم خود را تنها نمی بیند
حمزه لو در ادامه گفت  : ما دو هدف که یکی اتمام واحدهای باقیمانده از مسکن 
مهر و دیگری شــروع اقدام ملی میباشد در دستور کار داریم که خوشبختانه 
بنیاد مســکن تاکنون توانسته است کارنامه درخشانی در اجرای مسکن مهر 
و انجام تمامی تعهدات خود در این زمینه ارائه نماید و درخصوص طرح اقدام 
ملی نیز با توجه به اقدامات خوب انجام گرفته تا امروز بنیاد مسکن آذربایجان 
غربی،  امیدوار گردید طرح اقدام ملی نیز پربارتر از طرح مسکن مهر در استان 
آذربایجان غربی اجراوبه ثمر برســد  . ایشــان بهترین راهکار برای اجرای هر 
طرحی را در تشکیل جلسات هم اندیشی و بررسی نقاط ضعف و رفع نواقصات 
و خلاء های موجود عنوان نموده و بر تشــکیل کارگروههای مشترک بین دو 

مجموعه برای انجام طرح اقدام ملی و سایر اقدامات مشترک تأکید نمود
در ایــن این  دیدار دو طرف در خصوص  اجرای پــروژه دیوار حایل در پروژه 
مسکن مهر شهربازرگان ، انجام پروژه های مشترک عمرانی و نیز سایر اقدامات 

مشترک بحث و گفتگو نمودند

برگزاری جشنواره >نخستین واژه؛ آب<
  در مدارس روستایی خراسان رضوی

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
 جشنواره “نخســتین واژه؛ آب” و زنگ آب با هدف ترویج فرهنگ مدیریت 
مصرف بهینــه آب در بین دانش آموزان ابتدائی به صورت نمادین و همزمان 
با سراســر کشور در روستاهای خراسان رضوی برگزار شد.جشنواره نخستین 
واژه آب بــا هدف نهادینه کردن مصرف بهینــه آب در بین دانش آموزان و بر 
مبنای دستورالعمل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور و با همکاری اداره 
کل آموزش و پرورش خراســان رضوی برای یازدهمین سال متوالی در سطح 
روستاهای استان و به صورت نمادین در مدارس روستایی کاظم آباد پنجشنبه 
واقع در حوالی شهر مشهد آغاز شد.رئیس اداره روابط عمومی و آموزش همگانی 
آبفار خراسان رضوی با اشاره به کاهش منابع آبی استان و بحران آب در کشور 
گفت: فرهنگ  ســازی در مصرف آب و ضرورت مصرف بهینه موضوع بسیار 
مهمی اســت که باید از مدارس آغاز شــود و آموزش دانش آموزان به ویژه در 
مقطع ابتدایی و اســتمرار این حرکتها می تواند نتایج موثر و ماندگاری را در 
آینده داشته باشد.سید رضا موسوی بر لزوم نهادینه کردن فرهنگ صرفه جویی 
در تمام امورات زندگی تاکید و افزود: اجرای برنامه های فرهنگی و آموزشــی 
به منظور ترویج فرهنگ استفاده صحیح از آب به یک ضرورت تبدیل شده و 
همکاری تمامی دستگاهها به خصوص  آموزش و پرورش لازم و ضروری است.

موسوی ادامه داد: طبق پیش بینی های انجام شده امسال آموزش ۳۰۰ هزار 
نفر دانش آموز ابتدایی در سطح روستاهای خراسان رضوی برنامه ریزی شده 
اســت.وی بیان کرد: در این جشنواره با استفاده از ظرفیت هنری هنرمندان 
راهکارهای مصرف صحیح آب در قالب برنامه های شاد و مفرح به دانش آموزان 
آموزش داده شــد و تعدادی از این دانش آموزان به  عنوان ناجیان آب معرفی 
شدند تا در حوزه فرهنگ  سازی مصرف آب در سطح مدرسه و روستای خود 
اقدامــات لازم را انجام دهنــد و به عنوان حامیان آب، به همگان تأکید کنند 
تا آب را به درســتی اســتفاده و مصرف آن را مدیریت کنند.همچنین اجرای 
گروه سرود دانش آموزی، دکلمه، برگزاری مسابقات مختلف فرهنگی از جمله 
مسابقه نقاشی با موضوع آب = زندگی و اهدای جوایز به برندگان این مسابقات 
و توزیع بسته فرهنگی در بین دانش آموزان از جمله برنامه های اجرا شده در 

این مراسم بود.

ایلام-اسماعظیمی-خبرنگاریادگارامروز :
رئیــس پدافند غیر عامــل و مدیریت بحران 
شــرکت پالایش گاز ایلام از برگزاری مانور 
ســطح 3 مدیریــت شــرایط اضطــراری با 
همکاری دســتگاههای معین و امدادرســان 
برون سازمانی در پالایشــگاه گاز ایلام خبر 
داد و گفت: این مانور با همکاری 10 دستگاه 
اجرایــی اســتان در پالایشــگاه گاز ایلام به 
منظور سنجش، ارزیابی و ارتقای سطح توان 
تیم های پاسخ به شــرایط اضطراری برگزار 

شد.
به گــزارش روابط عمومــی، مهندس »علی 
کمندی«  هــدف از برگزاری ایــن مانور را 
افزایش سطح هماهنگی و همکاری واحدهای 
درون سازمانی و دستگاههای اجرایی استان 
برای پیشگیری از حوادث عنوان کرد و افزود: 
ارتقاء سطح آمادگی مواجهه با حوادث توسط 
نیروهای امداد و نجات و فوریت هاي پزشکی 
از جمله آتش نشــانی، ایمنی و بهداری مورد 

ارزیابی قرار گرفت.
وی اظهــار داشــت: افزایش همــکاری ها و 
هماهنگی هــا و نحوه واكنش اعضای کمیته 
مدیریــت شــرایط اضطــراری در حوادث و 
بکارگیری دستورالعمل های اجرایی مدیریت 

بحــران و پدافند غیر عامل در تصمیم گیری 
های لازم، از جمله اهداف برگزاری این مانور 

بوده است.
وی هماهنگی و همکاری بیشتر با شرکت های 
بالا دستی و پائین دستی این پالایشگاه را از 
دیگر نتایــج برگزاری این مانور عنوان کرد و 

ادامه داد: اســتفاده از امکانات برون سازمان 
برای مواجهه با حــوادث و ایجاد هماهنگی 
برای به اشتراک گذاری امکانات و تجهیزات 
دستگاه های اجرایی از دیگر اهداف برگزاری 

این مانور بوده است.
مهنــدس کمندی تصریح کرد: از دیگر نتایج 

چنین مانورهایی، مشــخص شدن کمبودها، 
تجهیزات و امکانات مورد لزوم برای مواجهه 

با حوادث در بحرانهای مختلف است.
رئیــس پدافند غیر عامــل و مدیریت بحران 
شــرکت پالایــش گاز ایلام ابــراز امیدواری 
کرد بــا انجام ایــن قبیل مانورهــا، اهداف 
غیــر  پدافنــد  و  بحــران  مدیریــت  کلان 
عامــل که همانا ســرعت، دقت، مشــارکت 
 و همــکاری و هماهنگــی به موقع اســت، 

محقق شود.
مهندس کمندی افزود: این مانور با همکاری 
و هماهنگــي مدیریت هماهنگي و نظارت بر 
تولید و امور HSE  شــركت ملي گاز ایران، 
اداره كل مدیریت بحران اســتانداري ایلام، 
اداره كل پدافند غیر عامل اســتانداري ایلام، 
اعضــا كار گرو آب و انرژي شــوراي پدافند 
استان شامل پتروشــیمی ایلام، شركت گاز 
اســتان ایلام، شــرکت پخش فرآورده های 
نفتی منطقه ایلام،آب و فاضلاب شــهری و 
روستایی استان، شــرکت توزیع برق استان، 
شــرکت انتقال برق منطقــه ای برق غرب و 
دانشــگاه علوم پزشکی اســتان با محوریت 
پالایشــگاه گاز ایلام به مناسبت گرامیداشت 

هفته پدافند غیر عامل برگزار شد.

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز : 
نزدیک به ۲ میلیــارد تومان مصالح و 
تجهیزات برای اجرای ادامه پل حصارک 
خریداری شــده و انتظــار می رود این 
طرح تا پایان سال جاری به اتمام برسد.

علی کمالی زاده در گفت و گو با پایگاه 
خبری کرج امروز، با اشاره به اتمام پروژه 
حصارک تا پایان امسال، اظهار داشت: 
ریسک تورم خارج از اختیارات مدیریت 
شهری است و سبب روی زمین ماندن 
بسیاری از طرح ها شده که نمونه ای از 
آن پل حصارک است.وی با بیان اینکه توقف این پروژه ناشی از به وجود آمدن مشکل در تامین منابع 
مالی و افزایش قیمت مصالح بوده اســت، گفت: ۲ میلیارد تومان اعتبار مصوب شورا برای فعال سازی 
مجدد این پروژه و خرید مصالح و تجهیزات تخصیص داده شــده که انتظار می رود این طرح تا پایان 
سال جاری به اتمام برسد.این مسئول ادامه داد: البته با مدیریت خوب شورای اسلامی شهر و حمایت 
هایی که در حوزه تصویب اعتبارات و منابع مالی از سوی این بخش صورت گرفته، توانسته ایم از توقف 
بسیاری از پروژه ها جلوگیری کنیم.شهردار کرج در ادامه به اجرای طرح بزرگراه شمالی نیز اشاره کرد و 
افزود: در نظر داریم ادامه این پروژه را در قالب اخذ عوارض انجام دهیم. همچنین در تلاشیم ضمن تفاهم 
با وزارت راه و شهرسازی، سرعت اجرای طرح را به حداکثر برسانیم.کمالی زاده، تعریض خط ۴ حصار 
را نیز از طرح های مهم مدیریت شهری برشمرد که با توجه به اتصال بزرگراه شهید خرازی به آن، هم 
اکنون مرحله دیواره سازی اش انجام شده است.به گفته این مسئول، با توجه به اجرای عملیات جابجایی 

معارض های طرح، انتظار می رود قبل از فرا رسیدن نوروز ۹۹، شاهد تعریض خط ۴ حصار باشیم

مظفری-  عبــدالله   – ســاوجبلاغ 
خبرنگاریادگارامروز:

به گزارش روابط عمومی شهرداری 
و شــورای اسلامی شــهر چهارباغ 
،حســن کوه فلاح معاونت خدمات 
چهاربــاغ  شــهرداری  شــهری 
گفت:جهت تقویت آدرس شهری و 
تســهیل در رفت و آمد شهروندان، 
اصلی  معابر  تابلوهــای شناســایی 

مهدی آباد نصب شد
وی تصریــح کرد یکــی از وظایف 

شــهرداری ها نصب تابلــوی نامگذاری معابر اســت و عدم نامگذاری معابــر باعث ایجاد 
مشکلاتی برای شهروندان شده است.

معاونت خدمات شــهری شــهرداری چهارباغافزود: بــا توجه به گســترش محدوده های 
 شــهر ، رونــد شناســایی و نصــب تابلوهــای نامگــذاری معابــر بــه صورت مســتمر 

ادامه دارد.
کوه فلاح  ادامه داد: عملیات نصب تابلوی معابر با هدف سهولت در شناسایی آدرس معابر، 
یکسان سازی و بهبود وضعیت شناســایی معابر و کوچه ها، و دسترسی آسانتر شهروندان 

به آدرس دلخواه انجام می شود.
وی خاطر نشان کرد:طی هفته های گذشته تابلوهای شناسایی معابر اصلی چهارباغ و  ملک 
آباد نصب شــده بود و این روزها عوامل مدیریت ناحیه 2 شهرداری چهارباغ در حال نصب 

تابلوهای شناسایی معابر و خیابان های مهدی آباد هستند.

حسن�کوه�فلاح�معاونت�خدمات�شهری�شهرداری�چهارباغ�خبر�داد؛

تابلوهای شناسایی معابر مهدی آباد نصب شد
شهردار�کرج�عنوان�کرد؛

اتمام پروژه پل حصارک تا پایان سال  

رسانه و آسیب های اجتماعی
ارومیه - مینا اصلانی:

از اینرو با هدف تحقق وضعیت اجتماعی 
مناسب تر، سیاستگزاری در حوزه آسیب 
های اجتماعی با بکارگیری رسانه های 
درگیر در این حوزه که حقیقتا دلســوز 
اجتماع بوده و اهدافی جز بهبود وضعیت 
محیــط زندگی اجتماعی ســالم برای 
فرزندان این مرز و بوم ندارند ضروری می نماید و این مهم حاصل نمی 
شود جز با پاکسازی اجتماع رسانه ای از نیات تمویل و مصرف گرایی 
و این نیز به نوبه خود به دســت نمی اید جز با ایجاد شرایط رفاهی و 
تامین معاش و رفع نیازهای این جمعیت، تا به دور از نگرانی های مالی 
و معیشتی نسبت به وظیفه خود همت گمارند. در چنین وضعیتی بستر 
نقد و انتقاد آگاهانه فراهم امده و حرکتهای زیرساختی برای پرورش 
استعدادهای حرفه ای رسانه ای بدون نگرشهای قومی مذهبی و دیدگاه 
تنگ نظرانه مرتبط با حزب و قومیت خاص اماده می شــود چرا که 
هدف رسانه دیگر اهداف مادی نمی باشد. پس از ابزارهای مهم سلطه 
بر جهان، کشورهای حامی تروریسم مطبوعات و رسانه ها را به عنوان 
بزرگترین عامل سیطره بر دنیا معرفی کرده و این مهم را جز با نفوذ بر 
بطن تشکیلات رسانه ای جهان و فراهم آوردن تسهیلات سودجویانه و 
مرفه سازی آنها در جهت نشر اکاذیب و تبلیغات منفعت طلبانه خویش 

به دست نمی آورند.
تاثیر رسانه ها در تغییر نگرشهای جامعه بدیهی است کما اینکه تا ۵۰ 
ســال پیش شاید بعضی خشونتها به عنوان اسیب شناخته نمی شد 
طوری که در زندگی های امروزی همواره این سوال در اذهان عمومی 
وجود دارد که چه عاملی باعث جهش صعودی یکباره آمار خشــونت 
به ویژه در بین اعضای خانواده ها شــده است حال اینکه خشونت ها 
همواره بوده و این تاثیر رسانه ها و ارتباط آن با اشکار سازی این آسیب 

می باشد.
اینک در شرایط بحران سیاسی، اقتصادی و اجتماعی اکنون جامعه، 
بیش از هر زمانی به رسانه ها و تقویت اعتماد اجتماعی از طریق رسانه 
ها در راستای تقویت انسجام ملی نیاز هست و جامعه موظف است برای 
پیشبرد اهداف بلند مدت حفظ امنیت ملی و عمومی حق دسترسی 
به اطلاعات شهروندان در مجرای قوانین اسلامی  و ملی را به رسمیت 
شناخته و از هر گونه تهدید و تحریم و قلع و قمع رسانه ها و خبرنگاران 
ممانعت به عمل اورد تا جایی که اعتماد اجتماعی در جامعه نهادینه 

شود.
در بحــث از آســیبهای اجتماعی و ارتباط ان با رســانه ها ابتدا باید 
آسیبهای اجتماعی ریشه یابی و تشریح شده و نسبت به کاهش اسیب 
با اســتفاده از رسانه ها اقدام نمود. همانطور که می دانیم هر کشوری 
برای خود ارزشها و هنجارهایی دارد و مردم زندگی خود را بر اساس آن 
هنجار یا عرف و یا همان ارزش پایه گذاری کرده و پیش می برند. در 
جامعه ما در دهه های اخیر دو نوع ارزش تعریف شده، یک ارزشی که 
ذاتا ارزش محسوب می شود و از سوی همگان مورد پذیرش واقع شده 
و حتی در سطح جهانی نیز بعنوان هنجار ملی با افتخار از آن یاد می 
شــود و هویت و اصالت و فرهنگ ملت را تعریف می کند دوم ارزشی 
قراردادی و موقتی که با نفوذ افکار سطحی نگر و فرهنگهای غیر بومی 
و شاید کم ارزش شدن ارزش های ذاتی در چامعه شکل گرفته است. 
هر گاه این ارزشهای قراردادی به نقطه عطفی برسد که عمومیت برای 
رسیدن به ان نقطه بدون توجه به راههای درست و نادرست نیل به ان 
در تلاش باشند چرا که کمبود آن را هم عرض با واقع شدن در درجه 
چندم حق شهروندی بینگارند، آسیب اجتماعی رخ می دهد و این یک 
مسیر پنهان وقوع آسیب اجتماعی در جامعه است که خود آسیب های 

اجتماعی فرعی دیگری را دامن می زند. 
زندگی های لاکچری، تشــریفات بی حساب و کتاب، مکانهای فوق 
لوکس زندگی، لباســهای برند و… که متاســفانه ترویج آن از اقشار 
پردرآمد جامعه و مخصوص از ســوی خود مدیران دولتی آغاز شده و 
به تدریج سطوح پایین فرهنگی را نیز زیر سیطره خود می برد همان 
ارزش های قرار دادی هســتند که دم به دم در جامعه تغییر شکل و 
ماهیت می دهند و آمار نشان می دهد بسیاری از طلاق ها، سرقتها، تن 
فروشیها، خشونتها، اعتیاد و ...در بررسی پرونده های موجود در دستگاه 
قضایی معلول آن بوده و بیشتر این متهمان در بازجویی ها و بازرسی ها 
ادعا می کنند که نبود زندگی های سطح بالا و اتومبیل مدل بالا و … 
را با طرد شدن از جامعه برابر می بینند. رسالت اصلی رسانه ها تغییر 
این دیدگاه ها از جامعه و القای معیار ارزشــگذاری افراد در جامعه بر 
مبنای ویژگی های انسانی و اقدام عملی در جهت نهادینه ساختن این 
دیدگاه با ابزارهای رسانه ای می باشد و این پاکسازی ذهنی از این افکار 
مسموم ابتدا جز از طریق صاحبان مسند و مقام در جامعه عملی نمی 
گردد چرا که یک جامعه به مثابه خانه ای است که در آن فرزندان نه با 
تربیت و امر و نهی بلکه با الگوبرداری از والدین انتخاب روش می کنند. 

مدیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه ساری خبر داد؛

توزیع 2 هزار لیتر سهمیه نفت سفید
 برای هر خانوار

ساری – امیری فرخبرنگاریادگارامروز
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری گفت 
: از اول ســال ۹۸ تــا کنون چهار مرحله ســهمیه نفت ســفید 
خانوارهای فاقد گاز طبیعی اعلام شــده اســت که هنوز توسط 

برخی از آنها به طور کامل ذخیره سازی نشده است .
ســبحان رجب پور مدیرشــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه ســاری بیــان کرد : با توجه به مشــکلات احتمالی فصل 
زمستان و به منظور سوخت رسانی به موقع به خانوارهای ساکن 
مناطق ییلاقی فاقد گاز ، این شــرکت با برنامه ریزی و تدابیرلازم 
به منظور مصرف و ذخیره ســازی نفت ســفید برای فصول سرد 
سال از آغاز فصل بهار در چند مرحله کالا برگ اعلام کرده است .

ســبحان رجب پور با تاکید بر دریافت کامل سهمیه نفت سفید 
توســط مصرف کنندگان ، اظهار کرد : علی رغم توصیه های این 
شــرکت در طول ســال در خصوص دریافت به موقع سوخت به 
مصرف کنندگان نفت ســفید در مناطق صعب العبور و ییلاقی ، 
هنوز توســط برخی از آنها به طور کامل ذخیره سازی نشده است 
و این رویه مشکلاتی را در جهت توزیع سوخت در فصل سرما به 

همراه خواهد داشت .
رجب پور اظهار کرد : آندســته از مصــرف کنندگانی که از نفت 
سفید اســتفاده می کنند با کالابرگ اعلام  شده در نوبت چهارم 
) به شــماره های  ۳۲۴ یک نفره و دو نفره به مقدار ۴۰۰ لیتر ، 
۲۲۴ ســه نفره و چهار نفره به مقدار ۵۰۰ لیتر ، ۵۲۴ پنج نفره و 
شــش نفره به مقدار ۵۰۰ لیتر ، ۱۲۴ هفت نفره به بالا به مقدار 
۵۰۰ لیتر ( ، نســبت به دریافت و ذخیره ســازی سوخت خود از 

فروشندگی های مربوطه اقدام نمایند .
وی ادامــه داد : اعتبار کالا برگ اعلام شــده در مرحله چهارم از 

تاریخ ۱۰/۸/۱۳۹۸  لغایت ۳۰/۹/۱۳۹۸  می باشد .

خبر
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وزیر نفت اعلام کرد:
درآمد ٣١ هزار میلیاردی با اصلاح نرخ بنزین

بیژن زنگنه، وزیر نفت گفت: برآورد می شود سالانه درآمد دولت 
از محل اصلاح قیمت بنزین 30 تا 31 هزار میلیارد تومان باشد، 
علت این برآورد این است که هنوز رفتار مصرف کنندگان را در 

برخورد با نوع مصرف نمی دانیم.
وزیر نفت در ارتباط مســتقیم اخبار سراسری با بیان اینکه در 
حال حاضر روند تولید بنزین در کشــور مطلوب اســت، گفت: 
بنزین یکی از نقاطی بود که آمریکا تلاش داشــت با تحریم آن 
کشور را با چالش رو به رو کند، در حالیکه در دور جدید تحریم 

در این بخش ناکام ماند.
وی با بیان اینکه اکنون شاهد صادرات بنزین هستیم، ادامه داد: 
اگر رشد میانگین مصرف 10 تا 11 درصدی سالانه کشور پا برجا 
می ماند و سیاستی هم برای مدیریت مصرف شکل نمی گرفت 

در سال 1٤00 نیاز به واردات بنزین به وجود می آمد.
به گفته این مقام مســوول برآوردهای ما نشان می دهد که در 
نتیجه اصلاح تعرفه بنزین با حدود 93 تا 9٤ میلیون لیتر بنزین 
کنترل شده مواجه هستیم. از این میزان دو سوم بنزین سهمیه 
ای و یک سوم بنزین آزاد است. 6٤ میلیون لیتر بنزین از طریق 

کارت سوخت وارد روند سوخت گیری می شود.
زنگنه با اعلام اینکه برآورد می شــود ســالانه درآمدهای دولت 
از ایــن محل حدود 30 تا 31 هزار میلیارد تومان باشــد، اظهار 
داشــت: علت اینکه گفته می شود برآورد هزینه ای است، چون 
هنوز رفتار مصرف کنندگان را در برخورد با بنزین آزاد یا سهمیه 

ای نمی دانیم.

وزیــر نفت با تاکید بر اینکه تمامی درآمد حاصل از این محل به 
اقشار متوســط و ضعیف بر می گردد، تصریح کرد: محل تامین 
مبلغی که قرار اســت چند روز آینده واریز شود، مشخص شده 
و این محل پیش از کســب درآمد از محل گرانی بنزین در نظر 

گرفته شده است.
این مقام مسوول با بیان اینکه به خودروهای دولتی سهمیه ای 
تعلق نمی گیرد، گفت: مصوبات و سهمیه انواع خودروها و وانت 

بار ها را مشخص کردیم. 

هزینه ۲۷۰ میلیارد تومانی بیمه سلامت درسال 
۹۷ برای داروی دیابت

نوشین جزایری  رئیس گروه دارو دفترخدمات تخصصی سازمان 
بیمه ســلامت ، از پرداخــت هزینه ۲۷۰ میلیــارد تومانی این 

سازمان درسال ۹۷ برای داروی دیابت خبرداد.
رئیس گروه دارو دفترخدمات تخصصی ســازمان بیمه سلامت 
گفــت: داروهای بیماران دیابتی جزو پرهزینه ترین داروها برای 
سازمان بیمه سلامت محسوب می شود، درسال ۹۷ بیش از ۲۰۰ 
هزار بیمه شده انسولین قلمی دریافت کرده اند که بابت آن ۲۳۵ 

میلیارد  تومان از سوی سازمان هزینه شده است.
 وی افــزود: بیمــاری دیابت جــزو گروه بیماری هــای غدد و 

متابولیسم محسوب می شود و ازشیوع بالایی برخوردار است.
 جزایری تصریح کرد: ۸ داروی خوراکی ضد دیابت تحت پوشش 
بیمه سلامت قراردارد که درسال ۹۷ بیش از ۳۷ میلیارد تومان 

بابت آن هزینه شده است.

 رئیس گروه دارو دفترخدمات تخصصی ســازمان بیمه سلامت 
تاکید کرد: علاوه بر داروهای خوراکی، داروهای تزریقی بیماران 
دیابتی شامل قلم و ویال های انسولین و داروی لیراگلوتاید نیز 
تحت پوشــش قراردارد. این داروها جزو پرهزینه ترین داروهای 
سازمان درطی ســنوات اخیر محسوب شــده و اکثر قلم های 

تزریقی با فرانشیز ۱۰ درصد به بیمه شدگان ارایه می شود.
 وی اظهارداشــت: ارائه قلم های انسولین و لیراگلوتاید براساس 
شروط و ضوابط بیمه ای از طریق تشکیل پرونده درسامانه تایید 
دارو امکان پذیراســت و هزینه این داروها از طریق این ســامانه 
کنترل می شــود. بیماران دیابتی پس از تشــکیل پرونده اولیه 
درمراجعــات بعدی به داروخانه های طرف قرارداد، بدون نیاز به 
مراجعه به واحدهای تایید نســخ امکان دریافت دارو را خواهند 

داشت.
 جزایری گفت: براســاس قوانین بالادستی افزایش تعهدات من 
جمله تعهدات دارویی مشروط به تامین بارمالی است و داروهای 

دیابت نیز از این قاعده مستثنی نیستند.
 رئیس گروه دارو دفترخدمات تخصصی ســازمان بیمه سلامت 
افزود: عــلاوه برداروها و خدمات اختصاصی مبتلایان به دیابت، 
ســالانه بخش قابل توجهی از هزینه های سازمان صرف خدمات 
درمان عوارض ثانویه ناشی از بیماری دیابت از جمله همودیالیز 

و درمان های جراحی و بستری می شود.

 اگر چه آمار مطمئنی از قتل  های خانوادگی مانند ســایر آسیب های اجتماعی در دسترس 
نیســت، اما شواهد حاکی از آن است که این پدیده در جامعه رو به افزایش است به نحوی 
که عضو ثابت اخبار حوادث شده است. اگر پیش تر دگرکشی مد بود و قتل بیشتر خارج از 
فضای خانواده رخ می داد، اما امروزه جنایت ها رنگ وبوی تلخ تری به خود گرفته اســت و از 

همسرکشی، فرزندکشی، برادر و خواهرکشی و گاه پدر و مادرکشی حکایت دارد.
 گزارش قتل های خانوادگی رفتاری هنجارشــکنانه تلقی می شــود و افراد خانواده ترجیح 
می دهند این قبیل قتل ها بخاطر حفظ آبرو خانواده پوشیده بماند. اگر چه آمار مطمئنی از 
قتل  های خانوادگی مانند سایر آسیب های اجتماعی در دسترس نیست، اما شواهد حاکی از 
آن است که این پدیده در جامعه رو به افزایش است به نحوی که عضو ثابت اخبار حوادث 
شده است. اگر پیش تر دگرکشی مد بود و قتل بیشتر خارج از فضای خانواده رخ می داد، اما 
امروزه جنایت ها رنگ وبوی تلخ تری به خود گرفته است و از همسرکشی، فرزندکشی، برادر 
و خواهرکشی و گاه پدر و مادرکشی حکایت دارد. قتل های خانوادگی در چند سال اخیر آن 
قدر افزایش یافته است که حتی صدای مسئولان را که پیشتر سعی در لاپوشانی آسیب ها 
داشــتند نیز درآورده و آنان را برخلاف رویه جا افتاده وادار به واکنش کرده است. پیش تر 
»شهیندخت مولاوردی« در واکنش به افزایش قتل های خانوادگی در کشور با بیان این که 
جامعه نباید به نحوی مدیریت شود که روز به روز شاهد افزایش چنین فجایعی باشیم، از 

مسئولان و متولیان خواست که در این زمینه دست روی دست نگذارند. 
وی در واکنش به قتل های خانوادگی و پدیده همسرکشــی و دخترکشی، گفت: این ها را 
نمی توانیم تعمیم دهیم و بگوییم پدیده اســت و شایع شده، این مسائل به صورت موردی 
اتفاق می افتد و حتی ممکن است، برخی مواقع یک زن، شوهرش را بکشد. این مساله حتی 
یک موردش هم زیاد و دردناک است و برای جامعه ما که داعیه عدالت اجتماعی و حکومت 

دینی دارد، زیاد است. به نظرم ریشه بیشتر این فجایع در فقر است. 
عبدالصمد خرمشاهی، حقوقدان و وکیل دادگستری نیز دو سال پیش به افزایش قتل های 
خانوادگی هشــدار داد و به رســانه ها گفت: »قتل های خانوادگی زیاد شده؛ مسئولان هم 
می دانند! فقر و مشــکلات مالی. اعتیاد، طلاق، فقدان امنیت شغلی، امنیت روانی از جمله 

علل افزایش قتل های خانوادگی است.« 
عالیه شکربیگی، جامعه شناس نیز گفته بود: »قتل های خانوادگی نشان می دهد درصدی از 
خانواده های ما به پوچی رسیده اند و باور به معنویت و اخلاق را از دست داده اند.« بسیاری بر 
این باورند که قتل های خانوادگی پدیده جدیدی نیست و قبلا هم وجود داشته است، اما به 
دلیل نبود یا ضعف فضای رسانه ای اطلاع رسانی نشده یا به صورت ضعیف اطلاع رسانی شده 
است، اما امروزه به دلیل وجود شبکه های اجتماعی اکثر این نوع خبر ها رسانه ای می شوند 

و مردم در جریان آن قرار می گیرند. 
عده ای دیگر معتقدند: قتل مصداق بیرونی جامعه خشــن ماست که خشونت از در و دیوار 
آن می چکد. به نحوی که اگر در گذشته قتل ها و خشونت ها شامل اعضای جامعه می شد، 
حالا به درون خانواده راه پیدا کرده و اعضای خانواده خشم شــان را بر ســر همدیگر خالی 
می کنند. این پرسش که چرا آدم ها روی به قتل عضوی از خانواده که شاید روزی مهر او را 
نیز در دل داشتند می آورند، پرسشی کلیدی است که مولفه های مشخصی دارد. مولفه هایی 
که بار ها و بار ها در طول این سال هایی که از دو برابر و سه برابر شدن قتل های خانوادگی 

سخن به میان آمده، از سوی کارشناسان امر گفته شده است.
 یک جامعه شناس با بیان این که قتل های خانوادگی محدود به یک یا دو علت نیستند، بلکه 
مجموعه عواملی هستند که به خشونت و قتل منجر می شوند، ریشه قتل های خانوادگی را 
به خشونت شایع در جامعه گره زد و پیشتر به »همدلی« گفت: »خیلی وقت است که آژیر 
قرمز خشــونت در کشور ما به صدا در آمده است. خشونتی که ریشه در مسائل اقتصادی، 

فرهنگی، اجتماعی و سیاسی دارد.«
امان ا... قرایی مقدم تاثیر مشــکلات اقتصادی و فقر را بیشتر از گزینه های دیگر دانست و 
افزود: وقتی فقر در جامعه حاکم شود به درون خانواده ها نیز سرایت می کند و فضای حاکم 

بر خانواده را متاثر می کند.
 وی با بیان این که اقتصاد زیر بنای یک جامعه سالم است، افزود: اگر اقتصاد فرو بریزد بدون 
تردید ارکان های دیگر را نیز با خود به پایین می کشــد. اعتیاد، طلاق، عدم آموزش، فقدان 
امنیت شغلی، امنیت روانی و بسیاری از موارد دیگر ریشه در فقر اقتصادی دارند. همه این 
آسیب ها به طور زنجیره وار به همدیگر وصل هستند و درنهایت می توانند زمینه یک قتل و 
حتی چند قتل را فراهم کنند. قرایی مقدم به نبود شادی وافزایش خشونت در کشور اشاره 

کرد و فقدان شادی را نیز یکی از دلایل افزایش خشونت در سطح جامعه دانست. 
وی افزود:جامعه ما جامعه غم زده ای اســت که مردمانش خندیدن را فراموش کرده اند. چرا 
که نه تنها زمینه های شادی و خندیدن در جامعه از بین رفته است، بلکه برای احیای این 

موضوع هم هیچ اقدامی صورت نمی گیرد. 

دلالان بــازار ارز کــه بــه هر بهانه ای متوســل 
می شــوند تا با ایجاد تلاطم در بازار ارز، سودی 
موقت را برای خود کسب کنند، این بار، افزایش 
قیمــت بنزین را بهانه کرده انــد که البته به نظر 

کارشناسان، غیرمنطقی و موقتی است.
دلالان که در سال ۹۸ به دلیل ثبات و تعادل بازار 
ارز کمترین بازدهی را از این بازار کسب کرده اند، 
همواره تلاش کرده اند که به بهانه مختلف، قیمت 
ارزهــای عمده از جملــه دلار را بالا برده و برای 

خود کسب سود کنند.
مســایل مربوط بــه تحولات برجــام و گام های 
هسته ای ایران تاکنون از مهم ترین بهانه ها برای 
ایجاد نوســان در قیمت دلار بوده اند اما به دلیل 
مدیریت دولت و بانک مرکزی و همچنین کاهش 
تاثیر روانی مســایل مربوط به گام های هسته ای 
ایران، به تدریج این بهانه از دلالان گرفته شــده 
اســت به طوری که بازار دیگر، نســبت به این 

تحولات، واکنش منفی نشان نمی دهد.
البته ماجرا به اینجا ختم نشده و دلالان به سراغ 
سایر مسایل برای نوسان گیری از بازار ارز می روند 
که در این میان، ســهمیه بندی و افزایش قیمت 

بنزین نیز بهانه خوبی بوده است.
با وجود این که هیچ رابطه منطقی و مستقیمی 
بین افزایش قیمت بنزین و رشد بهای دلار وجود 
ندارد، اما دلالان با فضاســازی در فضای مجازی 
تلاش کرده اند که بازار را ملتهب کرده و با ایجاد 
نوسان و رشــد قیمت ها برای مدتی کوتاه برای 

خود سودسازی کنند.

بر اساس مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا از بامداد جمعه )۲۴ آبان( بنزین برای 
تمام وسایل نقلیه بنزین سوز سهمیه بندی شد. 
بر این اســاس، قیمت بنزین معمولی سهمیه ای 
هر لیتر ۱۵۰۰ تومــان و قیمت بنزین معمولی 
غیرســهمیه ای به ازای هر لیتــر ۳ هزار تومان 
تعیین شد، همچنین قیمت بنزین سوپر هر لیتر 

۳۵۰۰ تومان تعیین شده است.
در این میــان، دلالان بازار ارز در فضای مجازی 
از جمعه شــب که قیمت بنزین بالا رفت، سراغ 
فضاسازی برای رشد قیمت دلار رفتند که به نظر 
کارشناســان، موقتی است و به دلیل غیر واقعی 
بودن، به سرعت به حالت عادی بازخواهد گشت.
قیمت دلار در آخریــن روز کاری هفته و پیش 
از بســته شــدن بازارها ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومانی 
بود، اما روز جمعه با علام افزایش قیمت روندی 
افزایشی یافت به طوری که اکنون قیمت دلار در 
صرافی های بانکــی ۱۱ هزار و ۷۰۰ تومان اعلام 

شده است.
البته در بــازار آزاد، قیمت ها اندکی بالاتر بوده و 
به نرخ هــای نزدیک ۱۲ هزار تومان نیز خرید و 

فروش می شود.
ë  تاثیر تورمی ۴ واحد درصدی افزایش

قیمت بنزین
عبدالناصــر همتی رئیــس کل بانک مرکزی در 

واکنش به این نوســان ها در صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: در این چند روز تحت تاثیر انتظارات 
ناشــی از تقاضای فصلی ارز، عوامل سیاســی و 
همچنین اخبار افزایش قیمت بنزین، در مقایسه 
با نرخ میانگین ســه ماه گذشته، افزایش قیمت 

دلار در بازار آزاد حدود سه درصد بوده است.
همتی اعلام کرد: محاســبات اداره بررسی های 
اقتصادی بانک مرکزی نشــان می دهد که تاثیر 
افزایش امروز قیمت بنزیــن در تورم، در حدود 

چهار واحد درصد در سال خواهد بود.
وی افزود: متوســط نرخ دلار در بازار آزاد در سه 
ماه گذشته، با ثبات نسبی معادل ۱۱ هزار و ۴۰۰ 

تومان بوده است.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: اگر وضعیت 
مطلــوب ذخایر ارزی بانک مرکــزی و نیز مازاد 
عرضه نســبت به تقاضای ارز در بخش اسکناس 
و حواله را نیز در نظــر بگیریم، نظریه بالا بودن 
ریسک ســرمایه گذاری در ارز همچنان پابرجا 

خواهد بود.
همتــی تاکید کرد: نرخ کنونــی ارز تحت تاثیر 
بیش جهش قبلی ناشــی از عوامــل انتظاری و 
تداوم تحریم ها بوده و از پشــتوانه عوامل بنیانی 

برخوردار نیست.
ë رابطه قیمت دلار و بنزین

رئیس هیأت مؤســس کانون صرافان با اشاره به 
برخی ادعاهــا برای بالابردن قیمت دلار به بهانه 
افزایــش قیمت بنزین گفت: افزایش قیمت دلار 

می تواند نرخ بنزین را بالا ببرد اما رابطه معکوس 
وجود ندارد، بهای دلار تابع نرخ بنزین نیست.

»اصغر سمیعی« اظهار داشــت: قیمت دلار در 
روزهای اخیر تحت تاثیر رشد تورم و سایر عوامل 
تمایل به افزایش داشته و این بار، بنزین را بهانه 

کرده است.
رئیس هیأت مؤســس کانون صرافان گفت: نرخ 
دلار تحــت تاثیــر میزان تورم در کشــورمان و 
همچنین نرخ تورم در کشورهای حوزه دلار قرار 
دارد که دلار با تعدیل به موقع و با شــیب ملایم 

نرخ می تواند این شکاف را پرکند.
سمیعی خاطر نشان کرد: با توجه به شکاف نرخ 
تورم بین ایران و کشــورهای اصلی حوزه دلار، 

کاهش شدید قیمت دلار را نباید انتظار داشت.
وی گفت: هیچ گاه نباید قیمت دلار را ســرکوب 
کرده و آن را ثابت نگاه داشــت، زیرا امکان دارد 
فنر قیمت دلار جمع شــده و به یکباره بالا برود، 

همان طور که در سال های گذشته رخ داده است.
رئیس هیأت مؤســس کانون صرافان اضافه کرد: 
بنابرایــن باید اجازه داد که نرخ دلار همپا با نرخ 

تورم، نوسان داشته باشد.
ســمیعی اظهار داشــت: نرخ دلار در سال ۹۷ 
نوسان زیادی داشت اما از ابتدای سال ۹۸ شاهد 
تلاطم در این بازار نبوده ایم و نوسان های اندکی 
وجود داشــته است که البته بهتر بود اجازه داده 
شــود بر اســاس نرخ تورم، بهای دلار نیز رشد 

داشته باشد.
رئیس هیأت مؤسس کانون صرافان خاطر نشان 
کرد: برای مهار نرخ دلار باید تورم در کشور تک 

رقمی شده و پول ملی تقویت شود.
سمیعی با اشاره به افزایش نرخ بنزین گفت: ثابت 
نگاه داشــتن بهای بنزین در سال های طولانی، 
درست نبوده و باعث شده است که قیمت بنزین 

یکباره بالا برود.

منصــور غلامی وزیــر علوم، تحقیقــات و فناوری 
کشــورمان در دیدار با مدیر کل یونســکو، ضمن 
برشمردن پیشرفت های ایران در زمینه های علمی 
و دانشگاهی، بر آمادگی برای تبادل این تجربیات با 

یونسکو تاکید کرد.
غلامی، که در راس هیاتی برای شرکت در چهلمین 
نشست کنفرانس عمومی سازمان علمی، آموزشی 
و فرهنگی ملل متحد، )یونسکو( در پاریس حضور 
داشت، با اودری ازوله، مدیرکل یونسکو دیدار و در 
خصوص زمینه های همکاری بین جمهوری اسلامی 

ایران و سازمان یونسکو تبادل نظر کرد.
در این دیــدار وزیر علــوم، تحقیقــات و فناوری 
کشورمان با اشــاره به اهمیت فعالیت های یونسکو 
در مباحث علمی، آموزشــی و فرهنگی در ســطح 

جهانی، با یادآوری پیشرفت ها و دستاوردهای ایران 
در زمینه های علمی و فرهنگی طی دهه های اخیر، 
آمادگی کشورمان برای ارتقای سطح همکاری های 
منطقــه ای و بین المللی و ارائه تجربیات کشــور از 
طریق کمیســیون ملی یونســکو در ایران و دفتر 

منطقه ای یونسکو در تهران را اعلام کرد.
وی، ضمن برشــمردن مــواردی از همکاری های 
علمــی و دانشــگاهی کشــورمان در منطقه غرب 
آسیا، به موضوع ارائه شرایط تحصیل برای فرزندان 
پناهندگان خارجی مقیم ایران پرداخت و به دستور 
رهبر معظــم انقلاب مبنی بر لــزوم ثبت نام همه 
کودکان افغانســتانی در مدارس ایران، چه آنها که 
دارای شــرایط قانونی حضور در ایران هستند و چه 
آنها که مدارک قانونــی حضور در ایران را ندارد، را 

یادآوری کرد.
غلامی در ادامه با اشــاره بــه حوزه های صلاحیت 
یونسکو، به برنامه های مدون کشورمان در حوزه های 
میراث فرهنگی ملموس و ناملموس، مدیریت آب، 
محیط زیســت و ذخیره گاهها، اقیانوس شناســی، 
حوادث طبیعی مانند زلزله و سیل اشاره کرد و آنها 
را زمینه های مناسبی برای تهیه برنامه های مشترک 
جهــت تعمیق پیوندهــای موجود با کشــورهای 
منطقه، تبادل تجربه به منظور دستیابی به توسعه 

پایدار وتعمیق دوستی بین ملت ها دانست.
وی در همین راستا خواســتار تلاش جمعی برای 
محو »فاصله علمی« در جهان و ایجاد شرایط لازم 
برای دسترسی همه ملت ها به دستاوردهای علمی 

بشریت شد.
اودری ازوله مدیر کل یونسکو نیز با اشاره به جایگاه 
ایران در یونســکو، به ســوابق درخشان این کشور 
در عرصه تمدن ســازی، علم و فرهنگ اشــاره کرد 
و خواستار بهره برداری از کلیه ظرفیت های موجود 

برای ارتقاء روابط فیمابین شد.
وی پیشــرفت ایران در زمینه هــای علمی و فنی 
را فرصتــی برای توســعه روابط با این ســازمان و 
همکاری های منطقه ای دانست و از ایران به عنوان 

یکی از اعضای فعال و تاثیر گذار یونسکو نام برد.

موج  سواری دلالان ارز با قیمت بنزین
خبر

گوناگون

دلایل افزایش قتل های خانوادگی در کشور

وزیر علوم در دیدار با مدیر کل یونسکو:

 تلاش جمعی برای محو »فاصله علمی« در جهان
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افقي :

  1 - ســاده تر، آســان تر - ظرف مسی ته گرد 
- عدس

 2 - مبلغی که بابت ضرر و زیان داده می شود، 
تاوان - یکی از بروج فلکی - آسمانی

 3 - حــرف فاصلــه، خمیدگــی کاغــذ، لنگه بار 
- آرزومنــد، مایل و راغب - کبــودی اندك در 

پوست 
4 - گنبد - مجلس روسیه - آزمون، امتحان 5 

- برای گشایش کار می خرند - نیروگاه شمال

 6 - زیبا رو - دریغا، دور دست
 7 - جمــع منــت هــا - محــل ورود، مرواریــد 
درشــت، درون صدف - ضمیــر داخلی، داخل، 

دوم شخص مفرد
 8 9 - دهان - بیماری صرع - واحد پول تایلند 
10 - از شــاگردان میر عمــاد - بلای بنیان کن 
11 - آگاه ناتمــام - مختــرع اتــاق حباب 12 - 
مرکز حکومت تیموریان، شــهری در ازبکستان 

- چیستان - چشم درد 
13 - جامــه بلند - طبخ - یازده، دو یار هم قد 
14 - اســمی دخترانه - صــد و یازده - یاقوت 

سرخ
 15 - از کشــورهای آفریقایی - دارای تشــنج 

- محدوده
--

عمودي :

 1 - هرج و مرج، آشــفتگی، نابســامانی اوضاع 
- شاه ترکان 

2 - عاقبت، پایان، آخرالامر - لحنی از سی لحن 
باربد 

3 - نشــانه جمع، بله شــیرازی، بله بی ادب - 
شــخصی کــه از هنر چیــزی نمی دانــد - کمك 
کننده 4 - درخشیدن - نزد - خود رأی، فردای 

تازی - از صفات باریتعالی 
5 - نوعی پخت برنج - باز کردن 

6 - لقمه چرب گربه - کتاب مقدس هندوان
 7 - هنگام غروب، شبانگاه - گوسفند 

8 - شــرکت نفتی فرانســه - از ابــزار باغبانی 
9 - یسار بدون ته - در حال لرزیدن

 10 - قســمت جلوی زین اســب - پدر بیگانه 
کودتــای 1332  وزیــر  نخســت  11 - زهــد، 

شمسی - قفل کمربند
 12 - بــاران کــم - برابر ومســاوی - وســیله 

باغبانی، دست افزار باغبان - نیزه 
13 - کامپیوتر - ســر کــرده، بزرگ - صد متر 
مربع، واحد ســطح، پســوند فاعلــی, مخفف اگر 
14 - جنس اغلب ســنگهای زمین - نوعی گرگ 

معروف، جزیره استرالیایی 
15 - نوعی کیك - همیشگی
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خبر خبر 

ساری – امیری فرخبرنگاریادگارامروز
همزمان با هفته وحدت ، طرح گازرسانی 
به پنج روستای کوهســتان » طویر » از 
بخش مــرزن آباد شهرســتان چالوس با 
حضور معــاون هماهنگی امــور عمرانی 
استانداری مازندران و جمعی از مسئولان 

محلی به بهره برداری رسید.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان 
مازندران،« جعفــر احمدپور » مدیرعامل 
شــرکت گاز مازندران در این آئین گفت: 
برای گازرسانی به روستاهای سرچشمه ، 
ده شهر ، دهنار ، طویر و چال زمین حدود 

۴۵ میلیارد ریال اعتبار هزینه شد.
جعفر احمدپور افزود: با صرف این میزان 
اعتبار و شبکه گذاری حدود ۳۲ کیلومتر 
دستکم ۶۰۰ خانوار از نعمت گاز بهره مند 

خواهند شد.
وی اظهار داشــت: اجــرای این طرح در 
زمان تحریــم های ظالمانه و نوســانات 
قیمــت ارز در ایــن منطقه کار بســیار 

دشواری بود.
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران تصریح 
داشت: امروز اولویت دولت تامین آسایش 
و رفاه مردم است و بنابراین از وزارت نفت 
خواسته شــده تا تمامی روستاهای بالای 

20 خانوار از نعمت گاز برخوردار شوند .
احمدپور افزود: اجرای چنین طرح هایی 
می توانــد زمینه مهاجــرت معکوس از 
شــهرها به روســتاها را فراهم کرده و در 

نهایت منجر به اشتغال زایی شود.
وی بــا تاکید بر رعایت نــکات ایمنی در 
مصرف گاز ابــراز امیدواری کرد به زودی 
علمک خانه های این روســتاها نصب می 

شود.
معاون امــور عمرانی اســتاندار مازندران 
در مراســم افتتاح این طرح ها گفت: بعد 
از انقلاب، برخــورداری مناطق محروم از 

امکانات، از عوامل توســعه یافتگی کشور 
بود.

“مهدی رازجویان« افزود: مسئولان نظام 
و در راس آن مقام معظم رهبری، همواره 
بر توجه به مناطق محــروم و دور افتاده 
تاکید داشــته و این مهم در دســتور کار 
همه دولت ها قرار گرفت که در این دولت 

هم از جایگاه بالایی برخوردار بوده است.
وی تصریح کرد: از شــرکت گاز مازندران 
که تلاش زیادی برای گازرسانی به مناطق 
مختلف استان بویژه روستا های دوردست 

و کوهستانی دارند تشکر می کنیم.

در ادامه »قاسم احمدی لاشکی« نماینده 
مردم نوشــهر ، چالوس و کلاردشــت در 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه 
بعد از چهل ســال از انقــلاب دولتهای 
مختلف برای خدمــات مختلف آمدند و 
رفتند اما مهم آن اســت که مردم راضی 
باشــند، اظهــار داشــت: گازرســانی به 
روستاهای بالادست کوهستان با افزایش 

پیمانکاران سرعت بیشتری بگیرد.
وی با بیان اینکه کوهستان منطقه سردی 
اســت، هرچه زودتر بایــد علمکها نصب 
شــوند، گفت: گازرسانی به مســیر برار، 
حریث، آغوزداربن و شهرســتان نیز جزو 

اولویتهای ماست.
ناصر زندی« فرماندار شهرستان  “محمد 
چالوس در این مراســم گفت: گازرسانی 
از نعمتهای بزرگی ست که بعد از انقلاب، 
مردم بویــژه اهالی مناطق دوردســت و 

کوهستانی از آن بهره مند شدند.
وی با اشــاره بــه اینکه ایجــاد امکانات 
موجب مهاجــرت معکوس به روســتاها 
می شــود، تصریح داشت: پروژه گازرسانی 
به روستاهای بالادســت )فشکور تا ناتر( 
بهره بــرداری  به  آینده  شــهریور ســال 

می رسد.

مظفــری-  عبــدالله   – ســاوجبلاغ 
خبرنگاریادگارامروز:

عمــران  شــرکت  رئیــس  نایــب 
کــرد:  اعــلام  شهر جدید هشــتگرد 
زمینی به مســاحت ۱۵۰ هکتــار برای 
راه اندازییک شــهرک صنعتی »هایتک« 
در شهرجدیدهشــتگرد به منظور تامین 
اشــتغال در نظرگرفته شــده که در حال 
طی کردن مراحل اداری در جهت تثبیت 

مالکیت دولت است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت عمران 
حاجی  محمد علی  شهرجدیدهشــتگرد؛ 
زاده با اشــاره به اینکه فلســفه و رسالت 
وجودی شــهرهای جدید تامین مسکن و 
اشتغال اســت، گفت: در شهرهای جدید 
مشــکل اسکان حل شــده اما با توجه به 
اینکه در گذشــته توجه کمتری به تامین 
اشــتغال شــده لذا در سیاســتهایجدید 
وزارت راه و شهرســازی درصدد هستیم 
مشــکل اشتغال نیز به نحوی حل شود تا 
شهرهای جدید محلی بعنوان اسکان دائم 

مورد استقبال متقاضیان قرار بگیرد.
وی افزود: در همین راستا اقداماتی جهت 
تثبیــت مالکیــت۱۵۰ هکتــار زمین در 
تا  آغاز شده  اطراف شهرجدیدهشــتگرد 
با واگذاری به صنایع »هایتک«، مشــکل 
اشتغال جوانان شهر از این طریق مرتفع 

گردد.
وی در ارتباط با ساختمان هاي نیمه كاره 

ناجا در ورودي شــهر جدید هشتگرد كه 
سیماي زیباي این شهر را مخدوش كرده 
گفت: این طرح پنج هزار واحدی از سال 
۸۵ در بهترین نقطه شــهر آغاز شد اما از 

سال ۸۹ متوقف شده است.
وي گفت: این طرح بزرگ مســكوني كه 
یكي از بهترین ســازه های نیمه کاره در 
شــهرجدید هشتگرد اســت اما به دلیل 
فقدان اعتبــار مالي به صورت اســكلت 
رها شــده بود که مدیران شرکت عمران 
با  مــادر تخصصی جلســات متعــددی 
دســت اندرکاران پروژه مذکور داشته که 
توافق هایی بین طرفین انجامیده و مشکل 

در آینده نزدیک برطرف خواهد شد.
حاجی زاده با بیان اینکه شــرکت عمران 
یک شــرکت درآمد هزینه است و بودجه 

ردیــف عمومی ندارد و تمامی هزینه ها از 
طریق فروش زمین تامین می شود گفت: 
در حــال حاضر اولین و مهمترین دغدغه 
شهر مترو اســت اما با این وجود از دیگر 
مســائل شهر غافل نشــده ایم و سعی بر 
تکمیل مشکلات زیربنایی و روبنایی شهر 

هستیم
حاجی زاده در ارتبــاط با تامین خدمات 
روبنایی و زیرســاختی در شــهر جدید 
ازخدمات  برخی  تامین  هشــتگرد گفت: 
مانند  پروژه هایــی  ،احــداث  زیربنایــی 
مدرســه، مراکــز درمانی، فضای ســبز، 
ورزشــی، فرهنگــی و انتظامــی و ... در 
اولویت مــا قــرار دارد و در زمان حاضر 
هم تعدادی مدرسه، درمانگاه و کلانتری  
تحویــل داده ایم اما به دلیــل نبود کادر 

تخصصــی، بطــور کامل مورد اســتفاده 
ادارات مرتبط قرار نگرفته است.

نایب رئیس شــرکت عمران شهر جدید 
هشــتگرد گفت: شــرکت عمران ابتدا به 
عنوان متولی ســاخت دغدغه فضای سبز 
شــهر را دارد و در همین راســتا ساخت 
بیش از ۵ هکتار فضای ســبز و پارک را 
در دستور کار خود قرارداده و با مشارکت 
بخش خصوصی در حال احداث بزرگترین 
پارک شهر است که تا تابستان سال آینده 

به بهره برداری خواهد رسید.
عمــران  شــرکت  رئیــس  نایــب 
شهرجدیدهشــتگرد در خصــوص ایجاد 
آرامستان که از مطالبات جدی مردم این 
شهر است نیز اظهار داشت: برای تحویل 
زمین برای احداث آرامســتان در شــهر 
هیچ مشــکلی وجود نــدارد و باجانمایی 
مکان مناسب توسط مشاور مربوطه پس 
از تایید دســتگاههای بهداشتی وزیستی، 
اینشــرکت زمینــی را بدیــن منظور در 

اختیار متولی آن قرار خواهد داد.
وی همچنیــن در خصــوص مطالبــات 
شــهروندان در خصــوص عــدم نبــود 
ادارات اظهار داشــت: در صورت تصمیم 
مســئولین محترم اســتان و شهرستان 
شــرکت عمران آمادگی تحویل زمین به 
دستگاههای دولتی برای جانمایی ادارات  
 در این شــهر را دارد و از آنها اســتقبال 

خواهد کرد.

مظفــری-  عبــدالله   – ســاوجبلاغ 
خبرنگاریادگارامروز:

دومین اجلاســیه نماز با حضور قائم ستاد 
اقامه نماز کشــور، امام جمعه، مدیر ستاد 
اقامه نماز اســتان البرز و جمعی از مدیران، 
فرهنگیــان، اولیا و دانش آموزان در ســالن 

بزرگ ۹ دی شهر هشتگرد برگزار شد .
قائم مقام ســتاد اقامه نماز کشــور گفت: 
تــلاش می کنیم که در جامعــه اقامه نماز 
اتفــاق بیافتد و مردم با آثــار و برکات نماز 
آشــنایی پیدا کنند و نماز خود را اول وقت 

در مسجد و به جماعت بخوانند.
محمود مظفری افز ود: کســانی که مسئول 
هستند امکانات و تمهیدات لازم برای اقامه 

نماز در مساجد و نمازخانه های بین راهی فراهم کنند.
قائم مقام ســتاد اقامه نماز کشور اظهار داشت: درزمان 
حاضر در مدارس و ادارات دولتی  روند رو به رشــدی 
طی می شــود اما تا نقطه مطلوب فاصله داریم و هنوز 

نماز اولویت اول مسئولین ما نیست.
مظفر افزود: هنوز مردم آشــنایی کامل و جامع نسبت 

به نماز ندارند و همچنین در شــیوه  های دعوت به نماز 
طــلاب ما مهارت های دعوت به نماز را به صورت کامل 

بلد نیستند.
وی گفــت: متاســفانه آموزش و پرورش چند ســالی 
اســت که در این زمینــه روند رو به نزولــی را دارد و 
از وضعیــت خوبی برخوردار نیســت و علتش هم این 

اســت که در مدارس روحانی  وجود ندارد 
و معلم پرورشــی به تنهایــی توانایی آن را 
ندارد و بایــد حداقل در هفته یک روز یک 
روحانی در کنــار دانش آموزان نماز بخواند 
و به سوالات و شــبهات آنها پاسخ بدهد و 
هفته اییا ماهییکبار بچه ها را به نزدیکترین 
مسجد محل برده و بچه ها را با مسجد آشنا 
کند چرا که این  روحانیت است که میتواند 

آنها را  با دین آشنا کند.
مظفر افزود: متاســفانه آمــوزش و پرورش 
در این زمینــه کمرنگ عمل کرده و انتظار 
داریم که بیش تر و با کیفیت تر در این مورد 

ورود کند.
مدیر ســتاد اقامه نماز استان البرز با تاکید 
بر اقامه نماز در مدارس گفت: باید تلاش کنیم در همه 

مدارس شاهد اقامه نماز جماعت باشیم.
حجت الاسلام ســید اکبر موسوی عملکرد ستاد اقامه 
نماز استان البرز را خوب ارزیابی کرد اما کافی ندانست 
و گفت: در تلاش هستیم با تعامل با آموزش و پرورش 

با جذب روحانی در این زمینه تلاش نماییم.

احداث شهرک صنعتی در شهرجدیدهشتگرد

دومین اجلاسیه نماز ساوجبلاغ با محوریت مدرسه ونماز برگزار شد

رفع تصرف 10 هزار متر مربع  از اراضي دولتي 
شهرستان لنجان

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز : 
10000 متر مربع از اراضي دولتي متعلق به سازمان ملي زمین و مسكن به 

ارزش 6 میلیارد ریال رفع تصرف و به دولت بازگردانده شد.
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رســاني راه وشهرسازي استان اصفهان، 
عزت اله یسلیاني رئیس اداره راه وشهرسازي شهرستان لنجان با اعلام این 
خبر گفت: 10000 متر مربع از اراضي دولتي متعلق به سازمان ملي زمین و 

مسكن با ارزش 6 میلیارد ریال رفع تصرف و به دولت بازگردانده شد.
یسلیاني اظهار داشت: بر اساس مفاد دادنامه متضمن خلع ید و قلع و قمع 
مســتحدثات، این میزان اراضي واقع در دره نوگوران از توابع شهر باغشاد 
به اجرا درآمده و آثار تصرفات شــامل درختان، آلاچیق و اتاقك قلع و قمع 

گردید.
وي اظهار داشت: این حكم با حضور عوامل یگان حفاظت از اراضي سازمان 
ملي زمین و مســكن در اســتان ، نیروي انتظامي و با دســتور دادستان 
شهرستان و در راســتاي حفظ و صیانت از اراضي دولتي، اجرایي و اراضي 

به دولت بازگردانده شد.

برگزاری نشست هم اندیشي 
اساتید دانشگاه شهرکرد

شهرکرد- احسان محمودی -خبرنگار یادگار امروز:
نشست هم اندیشي اساتید دانشگاه شهرکرد با حضور جمعی از هیات رییسه 

و اعضای هیات علمی دانشگاه شهرکرد برگزار شد.
نشست هم اندیشــي اساتید دانشگاه شــهرکرد با حضور حجت الاسلام 
دكتر سعید صفي مسئول نهاد نمایندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه، 
دكترغلامرضا شــمس معــاون اداري، مالي و مدیریت منابع دانشــگاه، 
دكترکرامت الله ســعیدي معاون فرهنگي- اجتماعي دانشگاه،دكترپژمان 
طهماسبي معاون دانشجویي دانشگاه، دكترحمدالله مشتاقي معاون آموزشي 

دانشگاه و جمعی از اعضای هیات علمی دانشگاه برگزار شد.
راهبردهاي معاونین در حوزه هاي تخصصي و پیشنهادات و انتقادات نسبت 

به آیین نامه ها و امورات دانشگاه از مهمترین موضوعات این نشست بود.

رونمایی از طرح اورژانس گل و گیاه ساری
ساری – امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شــهرداری ســاری، با توجه به 
ضرورت برقراری ارتباط دوسویه میان شهروندان و مدیران، عین الله احمدی 
سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری ساری با هدف  
رفع مشکلات و دغدغه های شهروندان در زمینه حفظ و نگهداری و توسعه 
فضای سبز شهری و نیز خدمت رسانی مطلوب تر ضمن رونمایی از طرح 

اورژانس گل و گیاه با شهروندان در بوستان ولایت دیدار و گفت و گو کرد.
کارشناسان این سازمان در قالب »اورژانس گل و گیاه«  با هدف امداد رسانی 
به گیاهان و مشــاوره های لازم را جهت حفظ و نگهداری گیاهان و فضای 
سبز به شهروندان ارائه کردند. گفتنی است، اورژانس گل وگیاه پاسخگوی 
ســوالات شهروندان در خصوص نگهداری انواع گیاهان آپارتمانی و زینتی 
ومحوطه ایی بوده است. طرح اورژانس گل و گیاه که با استقبال شهروندان 
روبرو شده است، سه شنبه های هر هفته در یکی از پارکهای شهر ساری و با 

حضور مدیران و کارشناسان سازمان برگزار خواهد شد.

عملکرد بخش های مختلف بندرامیرآباد 
مورد بررسی قرار گرفت

ساری – امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
با حضور دو روزه ممیزان سازمان بنادرودریانوردی به بندرامیرآباد واحدهای 
مختلف این بندر بررســی و ممیزی شــدند. به گــزارش روابط عمومی 
بندرامیرآباد؛ ممیزی داخلی سیســتم مدیریت یکپارچه )IMS( به مدت 
دو روز با حضور کارشناســان خبره در منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد 
آغاز و عصر روز ســه شــنبه ۲۱ آبان ماه ۹۸ با ارائه گزارش نتایج ممیزی  
بــه مدیران این بندر ، پایان یافت. بنابراین گــزارش ، ممیزان در ارزیابی و 
ممیــزی از واحدهای امــور دریایی ، بنــدری ،تعمیرونگهداری تجهیزات 
و همچنین واحدهــای HSE و یگان حفاظت بندرامیرآباد  ضمن مثبت 
ارزیابی کردن عملکرد سیستم مدیریت یکپارچه بندرامیرآباد و انطباق آن 
بر اســاس اســتانداردهای ISO ،   ۹۰۰۱:۲۰۱۵ ISO ۱۴۰۰۱:۲۰۱۵ و 
ISO ۴۵۰۰۱:۲۰۱۸ ، این بندر را جزء بهترین بنادر در سیستم مدیریت 
یکپارچه )IMS( برآورد و بر آموزش ممیزان داخلی سازمان و ایجاد بستر 
لازم جهت تربیت ممیزان خبره بر اساس استانداردهای جهانی تأکید کردند. 
ســیاوش رضوانی مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر امیرآباد در پایان جلسه 
ضمن تشــکر از ممیزان و همکاران حاضر در جلسه گفت: از زمان استقرار 
سیســتم های مدیریت یکپارچه اقدامات قابل ملاحظه ای را در سازمان و 
بنادر شاهد هستیم که هر ساله با انجام ممیزی ها در سطوح مختلف ما را به 

استانداردهای جهانی نزدیک تر می کند.

همزمان با هفته وحدت؛

مشعل گاز 5 روستای بخش مرزن آباد چالوس روشن شد

yadegar_emrooz@yahoo.com

سمنان-بابامحمدی-خبرنگاریادگار امروز :
نماینده ولی فقیه در استان سمنان، فعالیت ها و خدمات شهرداری سمنان 
را در ساخت و تکمیل مصلی سمنان را ستود و گفت: آثار فعالیتهای ناظم 

رضوی شهردار سمنان ماندگار می شود.
آیت اله شاهچراغی در دیدار شهردار سمنان گفت: همکاری و همراهی شورا 
و شهرداری فرصت مناسبی جهت خدمت به مردم، افزایش رضایتمندی و 
توسعه و آبادانی شهر بوده و انتخاب ناظم رضوی به عنوان شهردار سمنان 
یکی از فرصت های خوب اســت  تا شورا و شهرداری در نهایت همگرایی 
در مســیر خدمت به شهر تلاش کنند. آیت اله شاهچراغی با اشاره به آیه 
شریفه » تَعاوَنُوا عَلَى الْبِرِّ وَ التَّقْوى  « فعالیتها و خدمات شهرداری سمنان را 
در ساخت و تکمیل مصلی سمنان را ستود و خواستار مشارکت همه نهادها 
و شهروندان در تکمیل فاز نهایی مصلی شد .  وی اظهار داشت: به استناد 
آیه تعاون، شــهروندان، خیرین و دیگر مسئولین و سازمانها را دعوت می 
کنیم در ســاخت مجموعه پرافتخار مصلی یاری گر باشند. احداث مصلی 
سمنان نیاز به اعتبار زیادی دارد که در این خصوص ضروری است تا همه 
آحاد جامعه و دســتگاه های اجرایی برای تکمیل آن کمک کنند. نماینده 
ولی فقیه در اســتان در ادامه به مهمترین ویژگی خدمات شــهرداری در 
پروژه ساخت و تکمیل مصلی اشــاره کرد و گفت: مشورت و همفکری از 
بارزترین خصوصیت فعالیتهای شهرداری بود و مدیران شهری سعی کردند 
با نظرخواهی و مشورت گرفتن از فعالان ستاد برگزاری نمازجمعه، بهترین 
و مفیدتریــن خدمات را ارائه نمایند .  آیت اله شــاهچراغی ضمن تقدیر 
از فعالیتهای شهرداری ســمنان در حوزه های مختلف شهر گفت: تدین، 
خلوص نیت، تعهد، عمل به قول و عاشــقانه کار کردن مهمترین مشخصه 
فعالیتهای ناظم رضوی شهردار سمنان است و همین سبب می شود آثار 
فعالیتهای ایشان ماندگار شــود .   در پایان این جلسه از فعالیتهای سید 
محمد ناظم رضوی شــهردار ســمنان با اهدای لوح تقدیر توسط آیت اله 

شاهچراغی  تقدیر شد 

روشهای پرداخت صورتحساب برق طرح ملی 
قبض سبز در مازندران

ساری – امیری فرخبرنگاریادگارامروز
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق مازنــدران از راهکارهای لازم جهت 

پرداخت آسان صورتحساب برق در مازندران خبر داد .
مهندس رضــا غفاری گفت : پــس از حذف قبض کاغذی ، مشــترکان 
مازندران می توانند تنها با داشــتن شناســه قبض 13 رقمی به 10 روش 

صورت حساب برق مصرفی خود را پرداخت نمایند .
وی افزود : اولین روش  پیوند ذیل – ارســال صورتحســاب پیامک است 
که با این پیوند ،مشــترکان به درگاه بانکی ارجاع می شــوند و می توانند 

صورتحساب قبض برق خود را پرداخت نمایند .
مدیرعامل شــرکت توزیع نیــروی برق مازنــدران روش دوم در پرداخت 
صورتحسابهای برق مصرفی را  APPهای صنعت برق بنام آپ موبایل ذکر 
کرد و یادآور شــد : در این روش ، مشترکان می توانند شناسه قبض خود 
را در آپ ثبت کنند و از طریق آن از صدور قبض جدید مطلع شــوند و از 

همانجا صورتحساب خود رابپردازند .
www. غفاری از وب ســایت شرکت توزیع نیروی برق مازندران با آدرس
maztozi.ir و درگاه اینترنتی به آدرس  www.saapa.ir سامانه آنلاین 
پرداخت الکترونیکی ، این سامانه در راستای طرح حذف قبوض کاغدی و 
با هدف تسهیل امر پرداخت قبوض مشترکین... به عنوان یکی از روشهای 
پرداخت صورتحســاب برق مصرفی مشترکان یاد کرد و افزود : مشترکان 
مازندرانی می توانند با ورود به وب سایت های مذکور به قسمت پرداخت 
صورتحساب مراجعه و با وارد کردن شناسه  و ارجاع به درگاه بانکی قبض 

خود را بپردازند .
وی خاطرنشــان کــرد :کــد دســتوری بــا شــماره #1521*733* و 
#1521*741* نیز یکی از روشــهای پرداخت هزینه صورتحســاب برق 
مصرفی است که مشترکان می توانند با شماره گیری و دنبال کردن مراحل 

آن ، قبض خود را پرداخت کنند .

اجرای طرح جامع نظارت 
پایگاه های اورژانس کشور در ساري

ساری – امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
طرح نظام جامع نظارت مراکز فوریت های پیش بیمارســتاني دانشگاه 
هاي علوم پزشکي کلان منطقه آمایشي قطب یک كشور)مازندران،گیل

ان،گلستان،سمنان ، بابل و شاهرود( در ساري اجرا شد .
در این برنامه  که با حضور قائم مقام رئیس ســازمان اورژانس کشــور 
، مدیران و کارشناســان اداره نظــارت منطقه کلان آمایش قطب یك 
كشور برگزار شــد ، عملكرد واحدهاي مختلف مركز فوریتهاي پیش 
بیمارستاني دانشگاه علوم پزشــكي مازندران و تعدادي از پایگاه هاي 
اورژانس اســتان مازندران مورد پایش و ارزیابي قرار گرفت و در پایان 
گزارش نتایج پایش مراكزاورژانس پیش بیمارستاني قطب شمال كشور 
توسط پایشگران ارائه شد. گفتنی است طبق گزارش پایش ارائه شده 
در ســامانه برنامه عملیاتی اورژانس کشور  توسط توسط پایشگران و 
بازرســین اورژانس کشور ، طی ۷ ماهه گذشته میزان پیشرفت برنامه 
عملیاتي مرکز فوریتهاي پیش بیمارســتاني دانشــگاه علوم پزشکي 
مازندران با کسب امتیاز بالا بسیار مطلوب گزارش شد و در بین مراكز 

كشور جزو چهار مركز برتر شناخته شد.  

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز : 
سرپرســت پلیس آگاهی استان از کشــف یک محموله پوشاک 
خارجــی قاچاق به ارزش 2 میلیارد ریال در بازرســی از یک انبار 
تخلیه بار خبر داد.  ســرهنگ »حسین ترکیان« در گفت وگو با 
خبرنگار پایگاه خبری پلیس اظهار داشت: ماموران اداره مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی اصفهان طرح بازرســی از انبارهای 
تخلیه بار را اجرایی کردند. وی افزود: در بازرسی از یک انبار تخلیه 
بار 9 کیسه پوشاک خارجی کشف شد که مالک مدارک گمرکی را 
ارائه نداد و محموله توقیف شد. این مقام انتظامی با اشاره به اینکه 
ارزش محموله کشف شده توسط کارشناسان 2 میلیارد ریال اعلام 
شده بیان داشت: در این رابطه یک نفر نیز دستگیر و تحویل مراجع 
قضائی شــد. سرپرست پلیس آگاهی اصفهان هر گونه فعالیت در 
زمینه وارد کردن ، نگهداری و توزیع کالای قاچاق را زمینه ســاز 
رکود اقتصادی کشور و یکی از عوامل افزایش بیکاری جوانان دانست 
و اظهار داشت : مشارکت مردمی با پلیس در شناسایی و برخورد با 

اینگونه مجرمان تاثیر بسزایی دارد.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز : 
رئیس پلیس راه استان از تصادف یک کامیون بنز با سواری سمند 

در محور »کاشان- قم« و فوت 2 نفر خبر داد. 
سرهنگ »حســین پورقیصری« در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس اظهار داشت: در پی اعلام یک مورد تصادف منجر به 
فوت در محور »کاشان-قم« ، بلافاصله گشت پلیس راه »کاشان-

قم« به محل حادثه اعزام شد.
وی افزود: در این حادثه یک کامیون بنز با سواری سمند تصادف 
کرده بود که راننده و سرنشــین خودروی ســمند به علت شدت 

جراحات وارده در دم فوت شدند.
این مقام انتظامی بیان داشت: علت وقوع این حادثه رانندگی توسط 
کارشناسان پلیس راه »کاشان-قم« تجاوز به چپ سواری سمند 

اعلام شده است.
رئیس پلیس راه اصفهان تاکید کرد: رعایت سرعت مطمئنه و مجاز 
و پرهیز از عجله و شتاب در رانندگی تا حد زیادی از وقوع حوادث 

رانندگی پیشگیری می کند.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز : 
اســتان  انتظامــي  فرماندهــي  عملیــات  معــاون 
اصفهــان از كشــف 10کیلوو700گرم تریاک توســط 
 مامــوران ایســتگاه بازرســي شــهید امامي شــهرضا 

خبر داد. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ » علي 
ملكي آهنگران » اظهار داشــت :عوامل ایستگاه بازرسي 
شهید امامي شهرضا به یک دستگاه پژو 405 مشکوک 

و آن را متوقف کردند.
وی افزود: در بازرســی از این خــودرو مقدار 10 کیلو و 

700 گرم تریاک کشف شد.
این مقام انتظامی بیان داشت: در این رابطه یک سوداگر 

مرگ دستگیر و تحویل مراجع قضائی شد.
معاون عملیات پلیس اصفهان خاطر نشان کرد: مبارزه 
با سوداگران مرگ در اولویت کاری نیروی انتظامی است 

و پلیس با این افراد برخورد قاطع و قانونی می کند.

کشف محموله میلیاردی پوشاک قاچاق 
در بازرسی از انبار تخلیه بار 

تصادف سمند و کامیون بنز با 2 کشته
 در اصفهان 

كشف بیش از 10 کیلو تریاک 
درایستگاه بازرسي شهید امامي شهرضا 

نماینده ولی فقیه در استان سمنان:
آثار فعالیتهای ناظم رضوی شهردار سمنان

 ماندگار می شود



استفاده از دمنوش زنجبیل، دارچین، زعفران و چای کوهی برای افزایش گردش خون و 
گرمایش بدن در فصل سرما مناسب است.

یونس حیدری پژوهشگر طب سنتی گفت: در فصل سرما استفاده از دمنوش های گیاهی 
ضد آلرژی توصیه می شود. 

وی اظهار داشــت: دمنوش ترکیبی مرزنجوش، آویشــن و چای کوهی یک داروی ضد 
آلرژی، آنژین، میگرن و سینوزیت است.

 حیدری بیان کرد: یکی از بهترین دمنوش ها برای فصل پاییز که فصل خشــکی هوا و 
سرماخوردگی است، ترکیب آویشن و عسل می باشد و در افراد با سیستم ایمنی ضعیف 

بسیار مفید است. 
این پژوهشــگر طب ســنتی عنوان کرد: برای پیشــگیری و درمان عفونت ریه مصرف 
دمنوش گیاه پولک، پونه،آویشــن، مرزنجوش و بابونه برای پاکســازی بدن از عفونت و 

ویروس بسیار موثر است.
 وی تصریح کرد: دمنوش گل محمدی، گیاه دم اســب، زعفران و هل در فصل پاییز در 

تقویت سیستم ایمنی و مشکلات کلیوی موثر است.

 حیدری افزود: مصرف دمنوش اکیناسه)سرخارگل(، بابونه و چای کوهی برای پیشگیری 
از سرماخوردگی و رفع عفونت برونشیت تاثیر چشمگیری دارد. 

این پژوهشــگر طب سنتی اظهار داشت: برای رفع سرفه های خشک یا خروسک چهار 
تخم یا لعاب دانه به مفید است، همچنین استفاده از بخور اکالیپتوس و عنبر النسارا برای 

پاکسازی محیط زندگی توصیه می شود.
 وی عنوان کرد: استفاده از دمنوش زنجبیل، دارچین، زعفران و چای کوهی برای افزایش 
گردش خون و گرمایش بدن در فصل سرما مناسب است که در افراد مبتلا به فشارخون 

استفاده از لیمو امانی در کنار آن موثر است.
 

حیدری تصریح کرد: در زمان ســرما و آلودگی هوا مصرف دمنوش ســنبل الطیب، گل 
گاوزبان، لیمو امانی و گل ســاعتی برای تقویت اعصــاب و جلوگیری از گرفتگی عروق 

تاثیر چشمگیری دارد.
 این پژوهشگر طب ســنتی افزود: دمنوش ترکیبی پر سیاوشان، زوفا، آویشن و سنبل 
الطیب روزی یک اســتکان صبح ناشتا برای تقویت ریه و دفع مواد صنعتی و سرطان زا 

بسیار مفید است.
 وی با بیان اینکه در اســتفاده از دمنوش ها به طبع افراد باید توجه شــود، یادآور شد:  
افراد با طبع گرم نباید زعفران، آویشن و عسل را مصرف کنند زیرا در ابتلا به آفت دهان 
تاثیرگذار هستند و توصیه می شود این اشخاص از لیمو ترش یا لیمو امانی برای ایجاد 

تعادل در دمنوش ها استفاده کنند.

عبدالحسین شاهوردی رئیس پژوهشگاه رویان گفت: قوانین و 
آیین نامه های اجرایی نیز باید همپای دانش سلول های بنیادی 
به روز شود تا خدای ناکرده در این حرکت علمی خللی ایجاد 

نشود. به کمک قوانین سودجویی ها به حداقل می رسد.
شاهوردی در حاشــیه همایش روز جهانی خون بند ناف که 
امــروز ۲۴ آبان در پژوهشــگاه رویان برگزار شــد، در جمع 
خبرنگاران گفت: امروز روز گرامیداشت همه  همکارانی است 
که در حــوزه ذخیره خون بند ناف فعالیت کردند. امیدواریم 
این نشســت ها برای فرهنگ سازی و توسعه این دانش خیر و 

برکت داشــته باشــد. در دنیا در حوزه پزشکی تغییرات زیاد 
و سریعی را مشــاهده می کنیم. تکنولوژی با پزشکی همراه 
شده و موجب شده است شناخت بیشتری نسبت به سلول  و 
ارگان های مختلف داشته باشیم. امروزه می گویند سال ۲۰۵۰ 
سال تولید قطعات یدکی انسان است و از الان می بینیم  که با 
همکاری مهندسان مختلف ارگان های مختلفی در حال شکل 

گرفتن هستند.
وی افزود:  امروز با کمک ســلول بیماری های زیادی در حال 
درمان هستند. محور اصلی اتفاقات جدید مثل پزشکی مبتنی 

بر فرد و یا پزشکی بازســاختی سلول است و در دنیا در این 
زمینه ســرمایه گذاری های زیادی می شود. کشوری در آینده 
می تواند حرفی برای گفتن داشته باشد که بانک های سلولی 
آن ذخیره و تنوع بیشتری داشته باشد. خدا را شکر می کنیم 
که محققان ما در این زمینه فعال هستند و دانش  خود را در 
ســطح جهانی انعکاس داده اند و باعث ارتقای جایگاه علمی 
کشور شده اند. تمام سازوکارهای این روند باید به خوبی شکل 
گیرد. قوانیــن و آیین نامه های اجرایی نیز باید همپای دانش 
به روز شود تا خدای ناکرده در این حرکت علمی خللی ایجاد 

نشود. به کمک قوانین سودجویی ها به حداقل می رسد.
شــاهوردی ادامه داد: امیدواریم کارآزمایی بالینی تحقیقاتی 
که تکمیل شده اند، در زمینه های مختلف به زودی آغاز شود. 
اخیرا چند مجموعه به همکاران ما پیوسته اند که یکی از آن ها 
مرکز تحقیقات بیماری های غیرواگیر با تمرکز بر روی دیابت 
اســت که با همت یک نیکوکار ایجاد شده و امکان خوبی را 
بــرای محققان ایجاد کرده که با نگاه ســلول درمانی موضوع 
دیابت را پیگیری کننــد. در این مجموعه، آموزش، پژوهش 
و درمــان در کنار هم قــرار گرفته اند. مرکز تحقیقاتی که در 

زعفرانیه قرار داشت، به مرکز آموزش  کوتاه مدت رویان تبدیل 
شده است.

در بخــش دیگری از برنامه روز جهانی خون بند ناف، مرضیه 
ابراهیمی عضو هیئت علمی پژوهشــگاه رویان  و اولین مدیر 
فنی بانک خون رویان در جمع خبرنگاران گفت: اهدای خون 
بند ناف برای ذخیره در بانــک عمومی خون بند ناف رویان 
رایگان اســت و هیچ هزینه ای برای فــرد ندارد؛ اما فقط یک 

سوم نمونه ها حائز شرایط برای نگهداری هستند.
وی افزود: هزینه فرآیند پردازش نمونه ها بســیار زیاد است و 
NGOها می توانند کمک کنند که بانک عمومی گســترش 

بیشتری پیدا کند.
در بخــش پایانی همایش روز جهانی خــون بند ناف، دکتر 
حســین بهاروند، عضو هیئت علمی پژوهشگاه رویان درباره 
اهمیت سلول درمانی و شکل گیری جنین و سلول های بنیادی 
انســان ایراد ســخنرانی کرد. در انتهای مراسم از تعدادی از  
پزشــکان، اهداکنندگان و مدیران دفاتر نمایندگی شــرکت 

فناوری بن یاخته های رویان تقدیر شد.

یک کارشناس بیماری های غیرواگیر درباره بیماری دیابت می 
گوید اهمیت بیماری در این است که علائم پر سروصدایی ندارد 
و کم کم خود را نشــان می دهد و آنچه در بســیاری از موارد 

بیماران دیابتی را دچار عوارض می کند، ناآگاهی است...
آزاده سالمی با توضیح اینکه دیابت چیست، عنوان کرد: افزایش 
قند خون در بدن، بیماری دیابت نامیده می شــود. این بیماری 
انواع مختلفی دارد، ولی به طور عمده به دیابت نوع یک، دیابت 
نوع دو و دیابت بارداری تقسیم می شود.کارشناس بیماری های 
غیرواگیر معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بوشهر تاکید 
کرد: اهمیت بیماری دیابت در این است که این بیماری علائم 
پر ســروصدایی ندارد و کم کم خود را نشــان می دهد. آنچه 
در بســیاری از موارد بیماران دیابتی را دچار عوارض می کند، 
ناآگاهــی از میزان قند خون اســت.وی ادامه داد: در این موارد 
فرد از بیماری خود اطلاع ندارد و زمانی که بالا بودن قند خون 

صدماتی را بر اعضای بدن از جمله کلیه، چشــم و… وارد کرد 
برای درمان عارضه خود به مراکز درمانی مراجعه می کند.

ســالمی بیان کرد: امروزه شــمار بیماران دیابتی به سرعت رو 
به افزایش اســت، اما باید بدانیم که این بیماری به راحتی قابل 
پیشــگیری اســت و تنها راه کاهش موارد جدید، کنترل و در 
نهایت پیشــگیری از ایجاد بیماری دیابت است.این کارشناس 
تصریح کرد: بنا به نظر متخصصان علوم پزشکی، اولین قدم در 
پیشــگیری از این بیماری چیزی جز آموزش افراد جامعه برای 

داشتن سبک زندگی بهتر و سالم تر نیست. 

ارتباط کم تحرکی با خطر خودکشی در نوجوانان 
کشورهای درحال توسعه

نتایج یک بررسی نشان داده است که کم تحرکی با افزایش 
گرایش به خودکشی در نوجوانانِ کشورهای در حال توسعه 
مرتبط اســت.گروهی از محققان در دانشگاه کوئینزلند در 
بررسی های خود دریافتند که کم تحرکی و اختصاص زمان 
زیاد به تماشــای تلویزیون و کار با تجهیزات الکترونیکی 
به بروز رفتارها و افکار خودکشــی در نوجوانان کشورهای 
در حال توســعه منجر می شــود.محققان اظهار داشتند: 
موضوعــات مرتبط با خودکشــی چالش جدی ســلامت 
عمومی در کشــورهای با میزان درآمد کم و متوســط به 
ویژه در آفریقا و غرب اقیانوس آرام )وسترن پاسیفیک( به 
حساب می آید.به گفته محققان پسران نوجوانی که فعالیت 
بدنــی کافی ندارنــد و مدت زمان طولانــی را بی تحرک 
هستند دو برابر بیشــتر احتمال دارد دست به خودکشی 
بزنند. در دختران نوجوان نیز این ســبک زندگی احتمال 
اقدام به خودکشــی را حدود ۲۵ درصد افزایش می دهد.

محققان تاکید کردند: یافته های بدست آمده نشان دهنده 
ضرورت تشویق نوجوانان به انجام فعالیت های بدنی بیشتر 
اســت که می تواند مهارت ها و ارتباطــات اجتماعی را نیز 
بهبود دهد.به گزارش مدیکال اکســپرس، در این بررسی 
اطلاعات ۲۰۶ هزار و ۳۵۷ نوجوان در ۵۲ کشور با میزان 
درآمد پایین و متوســط مورد مطالعه قرار گرفت. به گفته 
محققــان در مطالعات قبلی نیز معلوم شــد که از هر پنج 

نوجوان یک نفر به خودکشی فکر می کند.

با فکر کردن چه مقدار کالری می سوزد 
وقتی بدن در حالت اســتراحت است علاوه بر اصول اولیه 
تنفس، هضم و گرم نگه داشتن خود درگیر فعالیتی نیست 
– مــی دانیم که مغز از ۲۰٪ تــا ۲۵٪ از انرژی کلی بدن 

بطور عمده در قالب گلوکز استفاده می کند.
به ترتیب به ۳۵۰ یا ۴۵۰ کالری در روز برای میانگین زن 
یا مرد تبدیل می شود. در دوران کودکی، مغز حتی میزان 
کالری بیشتری می سوزاند. در سنین ۵ تا ۶ سال، مغز به 
طور متوســط می تواند از ۶۰٪ انرژی بدن به ســمت بالا 
استفاده کند. گلوکز در واقع مغز را به عنوان پر انرژی ترین 
ارگان بدن تبدیل می کند، اما در کل فقط ۲٪ از وزن بدن 
را تشکیل می دهد.بیشــتر انرژی جذب شده توسط مغز 
به فعال کردن ســلول های عصبی در مغز برای ارتباط با 
یکدیگر از طریق ســیگنال های شیمیایی منتقل شده در 
ساختارهای سلولی به نام سیناپس اختصاص دارد. انرژی 
زیادی به سمت شلیک سیناپس می رود. این امر حمل و 
نقل زیادی از یون ها را از طریق غشاها انجام می دهد، که 
تصور می شود که یکی از گرانترین فرآیندهای مغز است.

به علاوه، مغز هرگز واقعاً استراحت نمی کند. هنگامی که 
می خوابیم، برای حفظ عملکرد بدن، هنوز هم به سوخت 
نیاز دارد تا ســیگنال های بین ســلول ها را از بین ببرد. 
علاوه بر این، ســرویس دهی به مغز ناوگان ســلول هایی 
است که برای تغذیه نورون ها وجود دارد. و این سلول ها 
همچنین برای زنده ماندن و ادامه کار خود به ســهم خود 

از گلوکز بدن نیاز دارند. 

در روزهای سرد چطور بدن را سم زدایی کنیم
فصل زمســتان با توجه به سرما و گاهی کاهش بارندگی، 
باعث بروز انواع آلودگی می شود.فصل زمستان با توجه به 
سرما و گاهی کاهش بارندگی، باعث بروز انواع آلودگی می 
شود.خبر خوب این اســت که سم  زدایی از بدن در فصل 
زمستان قرار نیســت خیلی هم سخت باشد. گاهی اوقات 
بهترین روش برای ســم زدایی پیروی از یک رژیم غذایی 

سالم است:
چغندر: سرشار از آنتی  اکسیدان  های قدرتمند است و به 
خاطر رنگ بنفش بســیار تیره منبع عظیمی از پتاسیم و 
فیبر محســوب می شود. به عقیده محققان، منابع غنی از 
نیترات از قبیل چغندر، می  توانند تولید اکســید نیترات و 
جریــان خون به عضلات را بهبود دهند و همچنین جلوی 
خســتگی و درد در بدن را بگیرند. حتی اگر شــما ورزش 
نمی کنید و مرتب باشگاه نمی  روید، چغندر هنوز می  تواند 
اثر مفیدی روی ســلامتی اعصاب، کلیــه، کبد و عملکرد 
پانکراس شــما داشته باشد. چرا که سرشار از ویتامین ث، 

فولات و منیزیم است.
کلم بروکلی: یک کاســه جوانه کلم بروکلی بیشتر از یک 
پرتقال، ویتامین ث برای مبارزه با سرماخوردگی دارد و از 
طرفی سرشار از آهن، ویتامین کا و کلسیم است. ایندول-

3-کاربینول موجود در کلم موجب ســم زدایی از کبد می 
شود.

زردچوبه: ادویه مورد علاقه کبد است و تمامی آنزیم  های 
لازم را برای سم  زدایی کبد فراهم می  کند.

کلم پیچ: کلــم پیچ ضدســرطان و دارای ترکیبات آنتی 
اکســیدان اســت که به پاکســازی بدن کمک می  کند. 
همچنین اثرات مخرب ناشی از اســتعمال دخانیات را از 

بین می  برد.
زنجبیل: ادویه مقوی برای سیستم گوارشی است. ترکیبات 
و ســاختار زنجبیل به گونه  ای اســت که به گردش خون 
کمک می  کند. ضدالتهاب و برای زخم معده مفید اســت. 
دارای آنتی اکسیدان بوده و بهترین گیاهی است که باعث 

پاکسازی سیستم گوارشی از سموم می  شود.
عســل: مخلوط آب ولرم و عســل یکی از بهترین مایعات 
طبیعــی برای دفع مواد زائد از بدن اســت. در واقع عمل 
دفع این مواد زائد به ســم زدایی بدن منجر شده و کولون 
را پاکسازی و عملکرد آن را بهبود می دهد. علاوه بر این، 
افزودن مقدار کمی آب لیموترش نیز به این شــربت باعث 
افزایش میزان ادرار شــده و سلامت دستگاه ادراری را بالا 

می برد.

اخبار

»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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آیا می خواهید ســطح آهن خــود را در خون خود افزایش 
دهیــد؟ ببینید که کدام غذاها را بایــد در کنار برخی از راه 
حل های مفید دیگر برای کمک به مشکل آهن خود استفاده 

کنید.
آهن عنصر کمیابی است که در شکل گیری گلبول های قرمز 
خون هموگلوبین ها ضروری اســت. به همین دلیل داشتن 
مقادیر زیاد آهن در خون برای بدن سالم بسیار حیاتی است.

وقتی سطح آهن کاهش می یابد ، بافت های شما اکسیژن 
کافی دریافت نمی کنند. این می تواند باعث ضعف ، خستگی 
و کم خونی شود. اگر پزشــک به شما گفته است که دچار 

کمبود آهن هستید ، نکات زیر را مورد توجه قرار دهید.
۱.غذاهای سرشار از آهن بخورید

برای حفظ سطح مناسب آهن در خون ، مهم است که یک 
رژیم غذایی سالم و متعادل مصرف کنید. علت اصلی کمبود 
آهن ، عدم تغذیه مناسب اســت. از آنجا که آهن یک ماده 
معدنی اســت ، می توانیــد آن را به طور طبیعی در غذاها ، 
هــم از نظر حیوانی و هم از نظر گیاه بیابید. آهن موجود در 
غذاهای حیوانی نوعی از آهن اســت که بدن شما با سرعت 
بیشــتری جذب می کند. منبع اصلی آن گوشت )مخصوصاً 
گوشت قرمز( است. آهن موجود در گیاهان آهسته تر جذب 
می شود ، اما به همان اندازه برای شما مناسب است. بهترین 
گزینه های گیاهی حبوبات ، ســبزیجات برگ سبز و آجیل 

درختی هستند.
۲. مصرف ویتامین C را افزایش دهید

برای اینکه آهن به خوبی جذب شود ، باید به فریتین تبدیل 
شود. فریتین پروتئینی است که وظیفه ذخیره آهن در بدن 
ما را بر عهده دارد.ویتامین C باید وارد بدن شــود زیرا این 
ویتامین ضروری بــدن را در جذب آهن کمک می کند. به 
عبارت دیگر ، بدن وقتی سطح ویتامین C زیاد است ، آهن 

بسیار موثرتر جذب می کند.
بنابراین ، شما باید غذاهای سرشار از ویتامین C را در رژیم 

غذایی خود بگنجانیــد: لیمو ، پرتقال ، کلم بروکلی و فلفل 
گزینه های بسیار خوبی هستند.

لطفا توجه داشــته باشید ، اگرچه ویتامین C برای سیستم 
ایمنی بدن و جذب آهن بسیار مهم است ، اما مقدار زیادی 
از آن می تواند باعث کمبود اســید فولیک شود. بهتر است 
حداکثر دو میوه از مرکبات ذکر شده را در روز مصرف کنید.

۳. غذاهای مسدود کننده آهن میل کنید
درســت مانند این که غذاهایی وجود دارند که باعث افزایش 
سطح آهن می شــوند ، موارد دیگری وجود دارد که باید از 

آنها دوری کنید.
این غذاها عبارتند از:

تخم مرغ، ماده موجــود در تخم مرغ  در بدن مانع از جذب 
آهن گیاهان می شود.

 شیر،کلســیم موجود در لبنیــات وقتی بیش از ۳۰۰ میلی 
گرم در روز مصرف می شــود ، جذب آهن حیوانی و گیاهی 

را مهار می کند.
چــای، اگزالات موجود در آن بر جــذب آهن گیاهان تأثیر 
می گذارد. نوشــیدن چای با غذاهایی که آهن زیادی دارند 

توصیه نمی شود.
 شــکلات و قهوه، ترکیبات فنلی آنها جذب آهن از گیاهان 

را مهار می کند.
 آجیل،فیتاتی که آنها و ســایر دانه ها حاوی آن هستند به 
عنوان مسدود کننده آهن قوی عمل می کنند و می توانند 

جذب آهن را ۵۰ تا ۶۵ درصد کاهش دهند.
اگر پزشــک شما کم خونب یا کمبود آهن را تشخیص داده 

است ، تا حد امکان از خوردن این غذاها خودداری کنید.

۴. مکمل های آهن مصرف کنید
اگر باردار هســتید ، توصیه می شــود برای تأمین نیازهای 
انرژی بدن و کودک در حال رشــد خود از مکمل های آهن 

استفاده کنید. آهن در رشد کودک حائز اهمیت است.
بســته به اینکه سطح آهن شما پایین است ، قبل از مصرف 
مکمل با پزشک خود مشــورت کنید. لازم به ذکر است که 
مکمل ها در همه موارد ضروری نیســتند و همه مکمل ها 
برای همه مناسب نیستند.اگر به شما دچار کمبود آهن شده 
و بعد از چند ماه متوجه شدید که باردار هستید ، به پزشک 
اطلاع دهید تا آزمایش خون انجام دهد. ســپس ، آنها می 
توانند به شما بگویند که آیا شما نیاز به تغییر در رژیم غذایی 

خود دارید.
۵. از مقادیر زیاد فیبر در رژیم غذایی خودداری کنید

فیبــر غذایــی چندین کار مهــم در بدن شــما دارد مانند 
تنظیم هضم غذا ، کمک به کاهش سطح کلسترول خون و 
محافظت از شــما در برابر برخی از بیماری های مزمن مانند 

نئوپلاسم کولون.
اگرچه خوردن فیبر برای شما بسیار عالی است ، اما خوردن 
فیبر زیاد در هنگام داشتن مقدار کم آهن در خون می تواند 
ضد بارور باشد.از آنجا که این ماده ملین است ، آهن سریعتر 
از دستگاه گوارش شما عبور می کند. این بدان معنی است 

که آهن کمتری جذب می شود.
سالاد برای افزایش سطح آهن

اگرچه این نکات بسیار ساده است ، شاید شما ندانید از کجا 
شــروع به افزایش ســطح آهن در خون خود کنید. در این 

حالت ، این سالاد را امتحان کنید.
موادلازم

استیک یا هر گوشت قرمز دیگر )۱۵۰ گرم( یک فنجان
 بیبی اسفناج خام ۱۰۰گرم

 گریپ فروت خرد شده بدون پوست۱۰۰گرم
 نمک و فلفل دلمه ای تازه برای طعم دهی

راه حل های مفید برای کمک به حل مشکل آهن بدن شما

لزوم هم پایی قوانین با دانش علمی سلول درمانی
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این بیماری علائم پر سروصدایی ندارد
مهتاب ربانی، متخصص گوش و حلق و بینی به عفونت گوش 
کودکان اشــاره کرد و گفت: ایــن عارضه می تواند باعث افت 

کیفیت تحصیلی و زندگی کودک شود.
متخصص گوش و حلق و بینی و عضو هیأت علمی دانشــگاه 
علوم پزشکی تهران در دومین کنگره اتولوژی، نورواتولوژی و 
قاعده جمجمه، اظهار داشت: بیشترین جمعیتی که به دنبال 
عفونت های گوش به متخصصان گوش و حلق و بینی، مراجعه 

می کنند، کودکان هستند.
دبیر اجرایــی کنگره اتولوژی، نورواتولوژی و قاعده جمجمه با 
اشاره به شیوع عفونت های گوش در کودکان، افزود: شیوع این 
عفونت ها در کودکان زیر ۵ سال بیشتر مشاهده می شود؛ البته 
شیوع عفونت های گوش در کودکان به ساختار گوش کودکان 
ربط دارد.این متخصص گوش و حلق و بینی ادامه داد: یکی از 
علل بروز عفونت های گوش در کودکان، سرماخوردگی است؛به 
طوری که بعد از اینکه کودک دچار ســرماخوردگی می شود، 

همزمان و یا بــا تاخیر دچار گوش درد شــده؛ به طوری که 
پشت پرده گوش دچار التهاب می شود و گاهی منجر به پارگی 
پرده گوش و خروج چرک می شود که همین مسئله موجبات 
نگران والدین را فراهم می آورد.ربانی افزود: مشکلات این قبیل 
کودکان با مراجعه زودهنگام به پزشــک متخصص و پیگیری 
درمان رفع می شــود، اما نکته مهم در این بین پیگیری روند 
درمان عفونت های گوش کودکان اســت که والدین باید دقت 
کنند.عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی تهران گفت: 
درمان نشــدن عفونت های گوش می تواند کودک را در همان 
سنین دچار کم شنوایی کند که همین عارضه باعث می شود 
کیفیت تحصیلی و زندگی کودک دچار افت شود.وی ادامه داد: 
عدم درمان عفونت های گوش در کودکی  باعث خواهد شد در 
بزرگســالی تبدیل به عفونت های پیچیده و خطرناک شود که 

گاهی وقت ها فقط با جراحی درمان می شود.

عفونت گوش کودکان باعث »افت تحصیلی«  می شود

دمنوش جادویی برای پیشگیری از سرماخوردگی


